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روزنامه

مدیر کل بهزیستی قم با انتقاد از عدم وجود معافیت های مالیاتی 
برای قشر معلول گفت: سازمان مدیریت شهری و اداره های کار، 
شغل  برای  قانونمندی  و  منسجم  برنامه  مالیاتی  وامور  اصناف 
معلولین ندارند. مهدی پهلوانی ستوده با اشاره به عدم همکاری 
سازمان ها و ادارات در اشتغال معلولین گفت: دولت موظف است 
طبق ماده هفت قانون جامع حمایت از معلولین حداقل سه درصد 
از مجوزهای استخدامی دستگاه های دولتی و عمومی را به افراد 
معلول واجد شرایط اختصاص دهد، اما این قانون تاکنون نتوانسته

که  صورتی  در   : گفت  استاندارقم  امنیتی  سیاسی  معاون 
داشته  قم  از  خروج  به  نیاز  ضروری  کار  برای  قمی  شهروندان 
باشند برای آن ها مجوز خروج صادر می شود. بیژن سلیمان پور 
در گفتگویی اظهارداشت : با توجه به وضعیت زرد استان قم، تردد 
بین شهری افرادی که صرفا برای کار های اضطراری باید از استان 
خارج شوند را در یک سطح حداقلی تسهیل می کنیم. وی افزود: 
ورود به وضعیت زرد به این معنا نیست که مردم می توانند بدون 

دلیل و با هدف سفر از قم به شهر های دیگر بروند بلکه در این

مدیر کل بهزیستی استان قم مطرح کرد

عدم همکاری ادارات 
در اشتغال معلولین 

معاون سیاسی امنیتی استاندارقم مطرح کرد

قانونی بودن خروج از قم
 به شرط ضرورت 
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سالروزشهادت حضرت فاطمه)س( تسلیت می گوییم

مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر خبرداد

رفع بلاتکلیفی اتصال شهر با شرق
 حرم مطهر حضرت معصومه)س(

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم خبرداد 

فضاسازی ویژه شهر قم به مناسبت 
ایام فاطمیه و دهه بصیرت

آیت الله حسینی بوشهری :

انصاف در اظهارنظرهای 
سیاسی رعایت شود
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امتحانات ابتدایی و هنرستان حضوری برگزار می شود
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مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم گفت: با توجه 
به نقش و جایگاه شهر قم، فضاسازی و تبلیغات محیطی به 
مناسبت ایام فاطمیه و دهه بصیرت در شهر قم به صورت ویژه 
رقم خواهد خورد. مهدی کلانترزاده با اشاره به فرارسیدن ایام 

فاطمیه و تقارن آن با دهه بصیرت، اظهار داشت: به این مناسبت 
تبلیغات  شورای  هماهنگی  با  ترویجی  و  تبلیغی  برنامه های 
انقلاب اسلامی در سراسر کشور و به صورت ملی پیش بینی 
شده است که با توجه به محوریت و مرکزیت انقلاب اسلامی در 

فوتسالیست های قمی، اهورای بهبهان، صدرنشین گروه یک لیگ برتر را با پنج 
گل در هم کوبیدند. تیم فوتسال فردوس قم عصر دیروز در دیداری از هفته سوم 
لیگ برتر باشگاه های کشور در گروه یک  در سالن 2 هزارنفری مجموعه ورزشی 
شهید حیدریان میزبان تیم اهورای بهبهان بود و در یک بازی درخشان حریف 
خود را با نتیجه ۵ بر ۱ شکست داد. نماینده قم بازی را سراسر هجومی آغاز کرد و 
در همان دقایق ابتدایی با گل های حسین رضوی، علی میکاییلی و مهدی کبیری 

نسخه حریف خود را پیچید. تک گل اهورا هم با ضربه هاشم شیرعلی در اواسط

ازهفته سوم لیگ برتر باشگاه های کشور؛

قمی ها اهورای بهبهان را گلباران کردند
 

مدیرکل ثبت احوال استان قم گفت: از ابتدای سال جاری تا پایان آذرماه، پنج هزار 
و ۸۶۴ واقعه ازدواج در این استان به ثبت رسیده است که نسبت به مدت مشابه 
پارسال،  هفت درصد رشد نشان می دهد.  منوچهر تیموری افزود: در همین مدت 2 
هزار و ۱۸۴ واقعه طلاق نیز به ثبت رسیده که در مقایسه با ۹ ماه پارسال، چهار مورد 
کاهش داشته است. وی اضافه کرد: سال گذشته نرخ خام ازدواج و طلاق)تعداد 
وقایع ثبت شده به ازای هر هزار نفر جمعیت( به ترتیب در استان قم،  ۶.۴ و2.۴ بود.
وی ادامه داد: سال گذشته به طور میانگین سن مردان در واقعه ازدواج، 2۸ سال و

مدیرکل ثبت احوال استان قم:

ازدواج در قم هفت درصد افزایش یافت
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مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد

کسب رتبه نخست کشور
 در ایمن سازی بوستان ها

رئیس شورای عالی جامعه مدرسین گفت: زبان یکی از نعمت 
های مهم الهی است که اگر کنترل نشود، می تواند مایه شر و 
بلا برای انسان باشد و حق و انصاف در مواضع و اظهارنظرهای 

الله حسینی بوشهری پیش  آیت  باید رعایت شود.  سیاسی 
از ظهر یکشنبه در دیدار اعضا کمیسیون سیاسی اجتماعی 
حوزه علمیه قم با بیان اینکه یکی از مسائل مهمی که همه ما 

مدیرکل ثبت احوال استان قم:

ازدواج در قم هفت درصد افزایش یافت
مدیرکل ثبت احوال استان قم گفت: از ابتدای سال جاری تا پایان آذرماه، پنج هزار و 
۸۶۴ واقعه ازدواج در این استان به ثبت رسیده است که نسبت به مدت مشابه پارسال،  
هفت درصد رشد نشان می دهد.  منوچهر تیموری افزود: در همین مدت ۲ هزار و ۱۸۴ 
واقعه طلاق نیز به ثبت رسیده که در مقایسه با ۹ ماه پارسال، چهار مورد کاهش داشته 
است. وی اضافه کرد: سال گذشته نرخ خام ازدواج و طلاق)تعداد وقایع ثبت شده به ازای 
هر هزار نفر جمعیت( به ترتیب در استان قم،  ۶.۴ و۲.۴ بود. وی ادامه داد: سال گذشته 
به طور میانگین سن مردان در واقعه ازدواج، ۲۸ سال و زنان ۲۳ سال بوده است. به گفته 
تیموری، در سال جاری عمر ازدواج در ۳۳ درصد طلاق های رخ داده کمتر از پنج سال 
بوده است. وی خاطرنشان کرد: در ۹ ماه امسال، ۱۳ هزار و ۵۲۸ واقعه ولادت در استان قم 
به ثبت رسیده است که در مقایسه با مدت مشابه پارسال،  ۲۳ درصد کاهش نشان می دهد. 
وی اضافه کرد: در سال گذشته، نرخ باروری)میانگین تعداد فرزندانی که یک زن در طول 
زندگی اش به دنیا می آورد( در استان ۱.۹ فرزند و نرخ خام ولادت)تعداد وقایع ثبت شده 
به ازای هر هزار نفر جمعیت( در استان ۱۶.۴ بود. مدیرکل ثبت احوال قم بیان کرد:  یک 
میلیون و ۶۰۰ هزار سند ولادت و وفات در این استان وجود دارد که در پایگاه اطلاعات 

جمعیت کشور آرشیو و بارگذاری شده است.
آیت الله وحید خراسانی: 

ایام فاطمیه  با رعایت مسائل بهداشتی 
برگزار شود

 آیت الله حسین وحید خراسانی از مراجع تقلید تاکید کرد که آیین های ایام فاطمیه با 
رعایت مسائل بهداشتی و توصیه های متخصصان امر به بهترین شکل برگزار شود. 

به گزارش مرکز خبر حوزه، در سوال جمعی از خطبا،  هیئات و برگزارکنندگان مراسم 
فاطمی سراسر کشور از آیت الله وحید خراسانی، آمده است: در آستانه فاطمیه شهادت 
حضرت صدیقه طاهره)س( با توجه به همه گیری بیماری کرونا در ایران و سراسر جهان، 
نظر مبارک حضرت عالی برای برپایی عزای فاطمیه چیست؟ و تکلیف ما در اقامه عزای 
حضرت زهرا)س( چیست؟ این مرجع تقلید در پاسخ تاکید کرد: فاطمیه نباید تعطیل 
شود و باید به بهترین وجه اقامه گردد، ولیکن با رعایت جهات بهداشتی و آنچه متخصصین 
امر توصیه می کنند. حضرت فاطمه )س( به روایتی در ۱۳ جمادی الاول و بنابر روایتی 

دیگر در سوم جمادی الثانی سال ۱۱ هجری قمری به شهادت رسید.

معاون سیاسی امنیتی استاندارقم مطرح کرد

قانونی بودن خروج از قم به شرط ضرورت 
معاون سیاسی امنیتی استاندارقم گفت : در صورتی که شهروندان قمی برای کار 

ضروری نیاز به خروج از قم داشته باشند برای آن ها مجوز خروج صادر می شود.
بیژن سلیمان پور در گفتگویی اظهارداشت : با توجه به وضعیت زرد استان قم، تردد 
بین شهری افرادی که صرفا برای کار های اضطراری باید از استان خارج شوند را در یک 
سطح حداقلی تسهیل می کنیم. وی افزود: ورود به وضعیت زرد به این معنا نیست که مردم 
می توانند بدون دلیل و با هدف سفر از قم به شهر های دیگر بروند بلکه در این وضعیت نیز 
تنها به کسانی اجازه تردد بین شهری داده می شود که شرایط خاص دارند. معاون سیاسی 
امنیتی استاندار قم گفت: بنا بر تصمیم ستاد مقابله با کرونا ممنوعیت تردد شبانه از ساعت 
۲۱ تا ۴ صبح همچنان ادامه دارد و جریمه های ۲۰۰ هزار تومانی برای کسانی که از اجرای 

این طرح سرپیچی می کنند لحاظ می شود.
 

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم: 

حال ۲۹ بیمار مشکوک به کرونا در قم 
وخیم است

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: حال ۲۹ بیمار مشکوک به کرونا که در بیمارستان 
به  مبتلایان  آخرین وضعیت  قدیر  قم بستری هستند وخیم است.  محمدرضا  های 
کووید۱۹ در قم را مورد توجه قرار داد و افزود: در ۲۴ ساعت گذشته و منتهی به هفتم دی 
ماه، ۱۸ تن با علائم مشکوک به کرونا به مراکز درمانی قم مراجعه کردند. وی ادامه داد: از 
این تعداد ۱۶ تن در مراکز درمانی قم بستری شدند و ۲۷ بیمار کرونایی نیز با بهبودی از 

بیمارستان های قم مرخص شدند.

حاج قاسم و نظریه
 امنیت منطقه ای

حضرت آیت الله خامنه ای در تاریخ ۲۷ /۱۳۹۹/۱ در 
تجلیل از راه و اندیشه های این شهید والامقام فرمودند: 

»به شهید حاج قاسم سلیمانی به چشم یک فرد نگاه نکنیم؛ به چشم یک مکتب، یک 
راه و یک مدرسه درس آموز نگاه کنیم.«

نظریه »امنیت منطقه ای« یکی از مهم ترین دیدگاه های سردار سلیمانی است و 
می باید ابعاد اجرائی این نظریه توسط نخبگان ایران و منطقه مورد بررسی قرار گیرد. 
بعد از فروپاشی شوروی، کشورهای غربی با هدایت آمریکا برای تأمین امنیت رژیم 
صهیونیستی، »بازمهندسی« منطقه غرب آسیا را در دستور کار قرار دادند. بر این 
اساس می بایست کشورهای منطقه دچار ناامنی شده، تضعیف شوند و متفرق باشند. 
بین دولت ها  وجود اختلافات مرزی میان کشورهای منطقه، رقابت های مذهبی 
و ملت های شیعه و سنی، تعصبات قومی نظیر پان کردیسم و پان عربیسم، نقش 
بازیگران مرتجع منطقه ای و وجود تروریسم از نقاط ضعف و گسل های غرب آسیا بود 
که می توانست هدف غرب را برای ایجاد ناامنی در منطقه، محقق سازد. برای تضعیف 
امنیت در غرب آسیا، پروژه چندوجهی »ایجاد گروه های تروریستی تکفیری« مانند 
القاعده و داعش برای بازمهندسی منطقه شکل گرفت و با کمک عربستان و رژیم 
صهیونیستی دنبال شد. یکی از وجوه این پروژه، تغییر مرزهای جغرافیائی از طریق 
تجزیه کشورهای اسلامی بود و در این مسیر می بایست حاکمیت ملی کشورها تضعیف 
شده و تمامیت ارضی آن ها، خدشه دار گردد. از سوی نظریه پردازان غربی، تجزیه 
عراق و سوریه و تقسیم این کشورها به سرزمین های کوچک تر در جهت تأمین امنیت 
اسرائیل بود و باید تدابیر غربی در این زمینه اتخاذ می شد. سردار سلیمانی به عنوان 
یک آینده پژوه، با شناخت سیاست های غرب و برای ممانعت از اجرای پروژه آن ها،  به 
نظریه امنیت منطقه ای رسید. بر اساس این نظریه، امنیت کشورهای اسلامی غرب 
آسیا به هم پیوند خورده و یکدیگر را مورد تأثیر قرار می دهند. به عبارت دیگر ناامنی در 
سوریه امنیت در عراق را خدشه دار کرده و عدم امنیت در عراق، بر امنیت ایران تأثیر 
می گذارد. سردار سلیمانی برای تأمین امنیت در غرب آسیا و مقابله با ترفندهای غرب 
به مدل »مقاومت« رسید و مبارزه با افراط گرایی و تروریسم را بر مبنای توسعه راهبرد 
مقاومت شکل داد. حاج قاسم درواقع به غربی ها بدل زد، آن ها به دنبال ایجاد تفرقه 
در جبهه مبارزه با صهیونیسم بودند و سردار سلیمانی با متحد کردن این کشورها در 
قالب »محور مقاومت« آن ها را باهم متحد کرد. معجزه حاج قاسم این بود که هفت 
ملیت یعنی سوری ها، لبنانی ها، ایرانیان، پاکستانی ها، افغانستانی ها و عراقی ها را زیر 
چتر مقاومت، در کنار هم قرار داد. او با استفاده از هویت و فرهنگ بومی هر کشور و 
نه با تحمیل نسخه بومی ایران، محور مقاومت را شکل داد. حزب الله با هویت لبنانی، 
حشدالشعبی با هویت عراقی و زینبیون، فاطمیون، حیدریون بر اساس قواعد ملی و 
محلی کشور خود ایجاد و رشد کردند. به همین دلیل امروز هیچ عاملی توانایی حذف 
این نیروها را ندارد و روزبه روز قدرت تأثیرگذاری آن ها بیشتر می شود. سردار سلیمانی 
با نظریه امنیت منطقه ای، هر کشور را نسبت به تأمین امنیت ملی و همسایگان دوست 
خود حساس کرد و محور مقاومت، ترفندهای غرب در تغییر جغرافیای منطقه و تأمین 
امنیت اسرائیل را با شکست مواجه ساخت. او به عنوان چهره شاخص مقاومت و نماد 
مقابله با تروریسم، در جنگ ۵۱ روزه در کنار فلسطینی های سنی مذهب ماند و در 
جنگ ۳۳ روزه با نیروهای شیعه حزب الله، شکست رژیم صهیونیستی را رقم زد. در 
اوج بحران سوریه، شخصاً به کمک بشار اسد رفت و در آستانه سقوط بغداد با عبور 
از فراز نیروهای داعش به این شهر رسید و عملیات ضد تروریستی را تا حصول نتیجه 
رهبری کرد. سردار سلیمانی با کمک نیروهای جان برکف محور مقاومت، از حاکمیت 
ملی و تمامیت کشورهای منطقه دفاع کرد و با تنگ کردن عرصه بر رژیم صهیونیستی 
و حامیان غربی و عربی او، امید را در دل مردم منطقه زنده کرد و از سوی مقام معظم 
رهبری، قهرمان امت اسلامی لقب گرفت. امروز نیز اتحاد و یکپارچگی کشورهای ضد 
صهیونیسم در غرب آسیا و تبدیل محور مقاومت به اتحاد مقاومت، موجب تأمین امنیت 

و افزایش قدرت منطقه خواهد شد.
در سالروز ترور ناجوانمردانه و شهادت سردار سلیمانی و ابومهدی المهندس باید 
به شکل گیری یک اتحاد قدرتمند منطقه ای علیه آمریکا و رژیم صهیونیستی و ایجاد 
امنیت جمعی برای کشورهای غرب آسیا اندیشید. هدف نهایی سردار سلیمانی، 
اخراج نیروهای آمریکایی از منطقه است که این هدف دیر یا زود تحقق خواهد یافت. 
انتقام سخت در بیان مقام معظم رهبری به معنای خروج آمریکا از منطقه و آزادی قدس 
است. این هدف، دور از دسترس نیست و با تحقق آن، مسیر ایجاد تمدن نوین اسلامی 

هموار خواهد شد.

محسن پاک آیین*

رئیس شورای عالی جامعه مدرسین گفت: زبان یکی از 
نعمت های مهم الهی است که اگر کنترل نشود، می تواند 
مایه شر و بلا برای انسان باشد و حق و انصاف در مواضع و 

اظهارنظرهای سیاسی باید رعایت شود.
آیت الله حسینی بوشهری پیش از ظهر یکشنبه در دیدار 
اعضا کمیسیون سیاسی اجتماعی حوزه علمیه قم با بیان 
اینکه یکی از مسائل مهمی که همه ما مخصوصاً طلاب 
و روحانیون جوان باید همیشه مدنظر داشته باشند، این 
است که زمان شناس باشیم. مثلًا بعضی از طلبه های ما 
درس خوان هستند اما زمان شناس نیستند و گاهی با 
یک موضع گیری نابجا، جامعه را بهم می ریزند، گفت: 
ویژگی های  از  را  روز  شبهات  شناخت  و  شناسی  زمان 
شخصیت های موفق و بزرگ حوزه دانست و گفت: یکی از 
ویژگی های شهید مطهری این بود که زمان شناس بزرگی 
بودند. به طوری که ایشان با مقتضیات و شرایط جامعه 
آشنا بودند و پاسخ شبهات روز را متناسب با شناختی که 

از اوضاع جامعه داشتند، می دادند.
به  اشاره  با  مدرسین  جامعه  عالی  شورای  رئیس 
حساسیت مرحوم آیت الله یزدی درباره شناخت زمان، 
افزود: یکی از دغدغه های اصلی مرحوم آیت الله یزدی 
همین مسئله بود که استاد و طلبه ما گاهی اصلًا نمی داند 
چه اتفاقی در این کشور افتاده است و بر این اساس گاهی 
به گونه ای رفتار می کند که باعث سوءاستفاده دشمن از او 
می شود و بنابراین همه ما باید توجه داشته باشیم که در 

رفتار و گفتار خود سوژه، به دشمن ندهیم.
وی با تاکید بر اینکه یکی از مشکلات جامعه این است 
که راه مستقیم را طی نمی کنیم. و بنا بر فرموده پیامبر اکرم 
)ص( که »خداوند رحمت کند کسی را که طریق مستقیم 
را طی می کند«، گفت: مواضع و تصمیمات ما، گاه به 
سمتی و گاهی به سمتی دیگر گرایش پیدا می کنند، در 
حالی که باید راه راست و درست را بپیماییم و همواره حق 

را مدنظر داشته باشیم.

رئیس شورای عالی جامعه مدرسین با تاکید بر اینکه 
یکی از آفت هایی که به آن مبتلا هستیم، آفت عدم کنترل 
اظهارنظرهای  و  مواضع  در  انصاف  و  و حق  است  زبان 
سیاسی باید رعایت شود، گفت: زبان از نعمت های مهم 
الهی است اما اگر کنترل نشود، می تواند مایه شر و بلا 
برای انسان باشد. نمونه اش را هم اخیراً شاهد بودیم که 
شخصی که یک عمر داعیه دار اخلاق و مراقبه و دروس 
اخلاقی بود، بخاطر عدم کنترل زبان خود، کلماتی را بر 
زبان جاری می کند که تمام اعمال گذشته اش را از بین 
می برد. عضو هیأت رئیسه مجلس خبرگان رهبری در ادامه 
با اشاره به روایتی از حضرت علی )ع( که »من عرف الایام 
لم یغفل عن الاستعداد« افزود: این روایت مهم، مربوط به 
آینده نگری است و به عبارت دیگر ما در زندگی فردی و 

اجتماعی و سیاسی خود، تنها نباید امروز را ببینیم.
آیت الله حسینی بوشهری با اشاره به اینکه اگر به سخنان 
بزرگان خود مراجعه کنیم، آینده نگری را می بینیم، ادامه 
داد: امام بزرگوار و رهبر معظم انقلاب همواره نگاه روشنی 
به آینده داشتند. مثلًا وقتی رهبر انقلاب، تمدن اسلامی 
را به عنوان مقصد مطرح می کنند، در واقع نگاه بلند، 
ژرف، تیزبینانه و امیدوارانه ایشان است که ما را به سوی 

آینده ی روشن و درخشان هدایت می کند.
وی در پایان ضمن گرامیداشت یاد و خاطره دانشمند 
شهید فخری زاده، گفت: دشمنان کور دل و جنایتکار، 
ارزشمند و  و  این دانشمند هسته ای و شخصیت فاخر 
علمی را از ما گرفتند و این مصیبت اگرچه برای ما تلخ و 
سنگین بود اما انقلاب اسلامی در چهل سال گذشته، 
همیشه این درس و پیام را به دوست و دشمن داده است 
که رویش های انقلاب، این مجال را به دشمن نمی دهند 
که به اهدافش برسد و به فضل الهی، ناکام تر از گذشته 

خواهد بود.

آیت الله حسینی بوشهری :

انصاف در اظهارنظرهای سیاسی رعایت شود

رئیس سازمان دارالقرآن الکریم گفت: ۴۷ عنوان برنامه کلی برای معرفی شخصیت 
قرآنی سردار شهید حاج قاسم سلیمانی به جامعه در نظر گرفته شده است. 

حجت الاسلام مهدی اخوان صباغ روز یکشنبه در نشست خبری ستاد قرآنی 
گرامیداشت اولین سالگرد شهادت حاج قاسم سلیمانی و همرزمانش گفت: کارگروه 
قرآنی دهه فجر از سال گذشته و با شهادت حاج قاسم سلیمانی به کارگروه قرآنی 
انقلاب اسلامی تغییر نام داد تا از ۱۳ دیماه تا ۲۲ بهمن فعالیت و حرکت قرآنی 

منسجمی را با همکاری نهادهای قرآنی برپا کند.
وی افزود: ۴۷ عنوان برنامه کلی در پاسداشت یاد و خاطره سردار دلها و شخصیت 

قرآنی این سردار با شعار شهید سلیمانی سردار قرآنی در نظر گرفته شده است.
رئیس کارگروه قرآنی ستاد بزرگداشت قاسم سلیمانی افزود: پویش های ختم قرآن، 
برپایی جلسات قرآنی، ویژه برنامه های رادیویی و تلویزیونی و فضای مجازی و دیدار با 
خانواده شهید سلیمانی و همرزمانش با رعایت شیوه نامه های بهداشتی در دستور 

کار جامعه قرآنی قرار دارد.
وی ادامه داد: ۱۴ برنامه شاخص از سوی نهادها و مراکز قرآنی اجرا می شود که 
چله گفتمان سازی مکتب سلیمانی، گفتمان شهادت و ایثار از نگاه قرآن و شهید 
سلیمانی، برپایی کاروان قرآنی از ۱۳ دیماه تا ۲۲ بهمن، تولید فیلم مستند با هدف 
منش و سیره سردار شهید سلیمانی و برپایی  محافل انس با قرآن به وسعت جبهه 

مقاومت از این برنامه هاست.
تاسیس  آموزان در شبکه شاد،  پویش سراسری دانش  اندازی  راه  افزود:  اخوان 
دارالقرآن شهید سلیمانی در تهران و پویش محفل انس با قرآن در نهم دی از دیگر 

برنامه های پیش بینی شده است. به گفته این مقام مسئول برگزاری محافل قرآنی 
در بقاع سراسر کشور، پرداختن به ابعاد زندگی سردار دلها در رادیو قرآن و شبکه قرآن 
و معارف سیما، بررسی مبانی قرآنی وصیت نامه شهید سلیمانی و ایجاد خط خبری 

به عنوان ادبیات مقاومت ار برنامه های اختصاصی نهادها و موسسات قرآنی است.
اخوان گفت: تکریم سه واقعه یعنی ایام فاطمیه، نهم دی و سالگرد شهادت حاج 
قاسم در واقع گره زدن حرکت سردار با شهادت حضرت زهرا )س( و استفاده از ظرفیت 

معنوی این ایام در دستور کار این ستاد است.
همدلی نهادهای قرآنی در برنامه های شهید سلیمانی

داشت شهید  گرامی  قرآنی  اجرایی ستاد  کارگروه  رئیس  میرزاجانی  محمدتقی 
سلیمانی نیز گفت: در سال های اخیر شاهد یکی از برجسته ترین مظاهر همدلی 

نهادهای قرآنی بودیم که یکی از برکات خون شهید سلیمانی است.
وی افزود: این حرکت امسال نیز ادامه پیدا کرد و در حدود ۵۰ برنامه قرآنی در این 

راستا شکل گرفته است.
معاون اجرایی شورای عالی قرآن با اشاره به برگزاری برنامه های قرآنی از هفتم دی 
ما تا هفتم اسفند مصادف با سالروز ولادت حضرت علی )ع( اضافه کرد: معرفی ویژه 
و برجسته شخصیتی سلیمانی به عنوان مکتب سردار دلها منادی محبت ایمانی در 

گستره جامعه انسانی است که ترجمان رحماء بینهم می باشد.
وی اجرای برنامه های گرامی داشت سالگرد شهید سلیمانی و ابومهدی المهندس را 
در راستای تحکیم پیوندهای معنوی میان ایران و عراق ارزیابی کرد و از برگزاری محفل 

انس با قرآن در شامگاه سه شنبه نهم دیماه در مجتمع امام خمینی خبر داد.

رئیس سازمان دارالقرآن الکریم :

شخصیت قرآنی سردار سلیمانی به جامعه معرفی می شود
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رییس دوره ای شورای هماهنگی جبهه اصلاحات خبر داد

تشکیل کارگروه ۵ نفره تعامل برای اجماع 
میان اصلاح طلبان 

رییس دوره ای شورای هماهنگی جبهه اصلاحات از تشکیل یک گروه ۵ نفره 
تعامل از میان اعضای شورا برای رایزنی با بزرگان اصلاح طلب و دبیران کل احزاب 

برای رسیدن به اجماع برای حضور در انتخابات ریاست جمهوری خبر داد. 
»فرج کمیجانی« روز یکشنبه درباره موضع اصلاح طلبان نسبت به انتخابات 
ریاست جمهوری ۱۴۰۰ اظهار کرد: اصلاح طلبان به دنبال برگزاری یک انتخابات 
رقابتی در تراز قانون اساسی  به منظور افزایش مشارکت مردم هستند. البته ابزار 

فراهم کردن چنین شرایطی در دست اصلاح طلبان نیست.
در  افزود: اصلاح طلبان  رییس دوره ای شورای هماهنگی جبهه اصلاحات 
حال حاضر مجبورند در وضعیت نامشخص و مبهم به کنش گری و سیاست 
ورزی بپردازند تا شورای نگهبان مشخص کند که آیا اصلاح طلبان می توانند در 
۱۴۰۰ از نامزد اختصاصی خود برخودار شوند یا خیر؟ به نظر می رسد برخی از 
احزاب رقیب هم تمایل دارند به همان شیوه ای که انتخابات دوره یازدهم مجلس 
با مشارکت حداقلی برگزار شد و توانستند در رقابتی نابرابر پیروزی کامل به دست 

بیاورند، انتخابات ریاست جمهوری هم با مشارکت حداقلی مردم برگزار شود.
کمیجانی، تکرار رویه اسفند ۹۸ را برای منافع ملی و امنیت کشور خطرناک 
توصیف کرد و یادآور شد: لذا تمامی احزاب سیاسی سی و دوگانه اصلاح طلب 
عضو شورای هماهنگی جبهه اصلاحات مصمم به حضور و مشارکت فعال در 
انتخابات هستند، اما در انتها همه چیز به وضعیت حضور نامزد اختصاصی 

اصلاح طلب بستگی دارد.
وی در این باره که آیا در خرداد ۱۴۰۰، مانند اسفند ۹۸ می توان شاهد دو گانگی 
کیفیت مشارکت در انتخابات، بین احزاب اصلاح طلب بود، گفت: همانطور که 
اشاره کردم تنها راه تغییرات تدریجی و آرام در یک جامعه، از طریق صندوق های 
رای امکان پذیر است لذا اراده تمامی احزاب اصلاح طلب بر مشارکت فعال در 

انتخابات در صورت وجود نامزد اختصاصی است.
کمیجانی خاطرنشان کرد: اصلاح طلبان با هدف تحقق و عملیاتی شدن 
مشارکت حداکثری، به دنبال نهایی کردن نهاد اجماع ساز اصلاح طلبان با 
مشارکت فکری، عملی و اجرایی ۳۲ حزب دارای مجوز از وزارت کشور هستند. 
برای تقویت و فراگیری این نهاد اجماع ساز تعدادی از شخصیت های ملی دارای 
مقبولیت فراگیر اجتماعی جریان اصلاحات به عنوان عضو در این نهاد اجماع ساز 
جدید دعوت خواهند شد. قرار است این نهاد اجماع ساز در حوزه فعالیت های 
مختلف سیاست گذاری و انتخاباتی، جایگزین هر دو نهاد قبلی یعنی شورای 

سیاست گذاری و شورای هماهنگی شود.
کمیجانی با اشاره به اینکه در دوره های گذشته هم اصلاح طلبان در خصوص 
چگونگی رسیدن به اجماع اختلاف نظرهایی داشتند، گفت: در جلسات شورای 
هماهنگی جبهه اصلاحات طرح های مختلفی مطرح شدکه نهایتا تصمیم بر این 
شد که از بین اعضای شورای هماهنگی جبهه اصلاحات یک گروه تعامل ۵ نفره 
انتخاب شوند که این گروه در رایزنی با بزرگان اصلاح طلب مانند اعضای مجمع 
روحانیون مبارز و دبیران کل احزاب همسویی که خارج از شورای هماهنگی جبهه 
اصلاحات فعالیت می کنند، این موضوع را سامان دهند و به تایید سید محمد 

خاتمی هم برسانند، لذا هیچ مشکلی از این منظر پیش رو نخواهیم داشت.
رییس دوره ای شورای هماهنگی جبهه اصلاحات یادآور شد: جناح مقابل 
اصلاح طلبان نگران است که اگر آمریکا به برجام برگردد و به نوعی تحریم ها لغو 
شود برای اصلاح طلبان و دولت نقطه قوت تلقی شود. معتقدیم که برجام یک 
موضوع کلان ملی و حاکمیتی است و نباید در چارچوب های جنایی و حزبی در 

مورد آن تصمیم گیری و قضاوت شود.
کمیجانی ادامه داد: درخواست ما از رقبا این است که مسائل ملی و حاکمیتی 
را تابع شرایط رقابت های خرداد ۱۴۰۰ قرار ندهند و اجازه دهند که اگر گشایشی 
در فضای بین المللی صورت گرفته بتواند در جهت رفع مشکلات و چالش های 
اقتصادی فراوانی که مردم در حال حاضر با آن مواجه هستند استفاده شود و به 

نوعی بخشی از آلام و رنج هایی که مردم دارند بتواند برطرف شود.

دبیرکل حزب موتلفه اسلامی:

 شورای نگهبان تعریف جامعی از رجل 
سیاسی- مذهبی ارائه کند

عهده  به  اساسی  قانون  تفسیر  چون  گفت:  اسلامی  موتلفه  حزب  دبیرکل 
شورای نگهبان است، در نامه ای از شورای نگهبان خواستم تعریف جامعی رجل 
سیاسی-مذهبی را ارائه کند تا نامزدهای ریاست جمهوری و معرفی کنندگان آنها 

بر حسب تعریف قانون اساسی انجام وظیفه کنند. 
اسدالله بادامچیان در نشست دبیران این حزب در اعلام مواضع هفتگی خود 
با اشاره به سالگرد شهادت سردار دل ها شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی اظهار 
داشت: سالگرد شهادت سردار رشید اسلام حاج قاسم سلیمانی و شهید ابومهدی 
المهندس و یاران آنها فرصت مناسبی برای تجدید عهد با شهدا و امام شهدا است 
که از این فرصت باید برای بصیرت یابی در رابطه با استکبار جهانی و درس آموزی از 
مقاومت و استحکام مواضع در برابر دشمنان اسلام و ایران و همچنین ترویج مکتب 
سلیمانی و آمادگی برای انتقام خون پاک شهدا استفاده کرد. دبیرکل حزب موتلفه 
اسلامی افزود: حزب موتلفه اسلامی با گرامیداشت خاطره و اهداف این شهیدان،  
مکتب سلیمانی را به صورت آموزش حزبی تقدیم می کند. بادامچیان در ادامه با 
بزرگداشت حماسه عظیم و شکوهمند ملت در نهم دی، بصیرت ملت هوشمند 
ایران در حضور مردمی گسترده و درهم شکستن خط فتنه توطئه استکباری و 
خطوط انحرافی داخلی را ستود و تاکید کرد: بیداری و بصیرت ملت مایوس کننده 
دشمنان بوده و خواهد بود و آنها که دچار توهم هستند و مذبوحانه راه انحرافی 
فتنه گران را دنبال می کنند جز پشیمانی و سیاه رویی برای آنها نخواهد بود. وی 
در بخش دیگری از این گفت وگو با قدردانی از همه پرستاران و پزشکان که در خط 
مقدم مبارزه با کرونا هستند از دولت و مجلس خواست پیرو رهنمود و تاکید ولی امر 
مسلمین درباره حقوق پرستاران و تجلیل و قدردانی از آنها اقدامات سریع و جدی 
داشته باشد. دبیرکل حزب موتلفه اسلامی همچنین دیدار روسای مجلس و دولت 
را کاری مثبت دانست و ابراز امیدواری کرد که تداوم آن و تفاهمات آنها موجب حل 
مشکلات مردم باشد. بادامچیان درباره قانون انتخابات و رسیدگی به آن در مجلس 
گفت: شان مجلس و نمایندگان این است که قانون را جامع تهیه کنند تا مردم از آن 
کاملًا پشتیبانی کنند. وی عنوان کرد: از آنجایی که تفسیر قانون اساسی به عهده 
شورای نگهبان است، در نامه ای از شورای نگهبان خواستیم تعریف جامع رجل 
سیاسی-مذهبی را عنایت کنند تا نامزدهای ریاست جمهوری و معرفی کنندگان 

آنها بر حسب تعریف قانون اساسی انجام وظیفه کنند.

رییس سازمان برنامه و بودجه:

 بودجه ۱۴۰۰ عملیاتی است
خود  کاری  اول  سال  در  نمایندگان  گفت:  بودجه  و  برنامه  سازمان  رییس 
می خواهند، لایحه ای به نفع مردم تصویب کنند. اما با توجه به تجربه ۳۰ سال 
گذشته خود در بحث بودجه تاکید می کنم، این بودجه عملیاتی خواهد بود تنها 

نمایندگان باید وقت کافی برای بررسی لایحه بودجه در نظر بگیرند. 
محمدباقر نوبخت در حاشیه نشست روز یکشنبه کمیسیون تلفیق بودجه ۱۴۰۰ 
با حضور در جمع خبرنگاران در پاسخ به سوالی درباره برخی اظهار نظرها مبنی بر 
اینکه لایحه بودجه ۱۴۰۰ قابل تحقق نیست، گفت: نمایندگان در سال اول کاری 
خود می خواهند، لایحه ای به نفع مردم تصویب کنند اما با توجه به تجربه ۳۰ سال 
گذشته خود در بحث بودجه تاکید می کنم، این بودجه عملیاتی خواهد بود تنها 
نمایندگان باید وقت کافی برای بررسی لایحه بودجه سال آینده در نظر بگیرند. وی 
با بیان اینکه برای همسان سازی حقوق بازنشستگان اعتبارات کافی در نظر گرفته 
شده است،   گفت: در بحث همسان سازی حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی 
هم دولت با توجه به بند )و( تبصره )۲( بالغ بر ۹۰هزار میلیارد تومان منابع لحاظ 
کرده تا ضمن رد دیون دولت به سازمان تامین اجتماعی، این سازمان بتواند در 

راستای همسان سازی حقوق بازنشستگان اقدام کند.

یک سند قضائی
 برای تحول واقعی 

بخش هایی از »سند تحول قضائی« از اسفند سال ۹۷ 
در دستگاه قضائی اجرا می شده است؛ اما آن چه روز 

شنبه ابلاغ شد، یک چارچوب کامل، هدفمند و بدیع برای تحقق تحول واقعی در قوه 
قضائیه است. این سند که بدون مبالغه می توان از آن به عنوان یک شیوه ی عملیاتی 
برای برساختن دستگاه قضا در تراز حکومت اسلامی نام برد، از جهات متعددی درخور 

توجه است:
به مأموریت  های  تا  بر آن شده است  ۱- دستگاه قضا در »سند تحول قضائی« 
اصلی خودش بازگردد. هر دستگاهی در قانون برای تحقق اهدافی به وجود آمده 
است اما با گذشت زمان، اهداف مورد نظر اولی فراموش شده و دستگاه صرفا درگیر 
زیرساخت  های تحقق هدف  ها می  شود، بدون آن که تلاشی برای نیل به خود هدف 
انجام دهد؛ تقلا برای پرداخت حقوق پرسنل، جذب نیروی انسانی مورد نظر، ساختن 
فضاهای اداری لازم و سایر ملزومات جاری، جایگزین تلاش برای تحقق اهداف 
می  شود. همه این ها زیرساخت  های لازم برای انجام مأموریت است، نه خود مأموریت. 
دستگاه قضائی با گذشت چهار دهه به چنین مشکلی مبتلاست. سند تحول قضائی با 
درک این موضوع، تحقق اهداف اصلی و اولی قوه قضائیه را مورد نظر قرار داده است. 
مأموریت  های قوه قضائیه را می  توان در ۷ مورد سرفصل  بندی کرد؛ ۶ مورد در اصل 
۱۵۶ قانون اساسی آمده است و یک مورد هم در سیاست  های کلی نظام. رسیدگی 
در محاکم، احیای حقوق عامه و گسترش عدل و آزادی  های مشروع، نظارت بر حسن 
اجرای قوانین، کشف جرم، پیشگیری از وقوع جرم و اصلاح مجرمان در قانون اساسی 
به عنوان وظایف قوه قضائیه برشمرده شده است. مأموریت هفتم که بسیار پیشرو بوده 
و در سیاست  های کلی نظام مشخص شده است، حمایت از حقوق مالکیت اشخاص 
است. قوه قضائیه فعلی را غالباً به رتق و فتق دعاوی در دادگاه  ها می- شناسند؛ اما 
سند تحول قضائی آمده است تا با تحقق این ۷ مهم، دستگاه قضائی را از حالت انفعال 
و تک ساحتی خارج کرده و در جایی که بایسته است بنشاند. به نحوه تحقق هر ۷ 

مأموریت در سند تحول به صورت جداگانه و عملیاتی پرداخته شده است.
۲- رویکرد »سند تحول قضائی« چالش  محور است. شیوه تهیه دستورالعمل  ها 
غالباً اینگونه است که تدوین کننده اول وضع مطلوب را ترسیم کرده )آرمان(، سپس 
وضع موجود را مکتوب کرده )واقعیت(، آن گاه برای وضع مطلوب هدف تهیه می کند، 
برای هدف راه برد ارائه می  نماید و در نهایت هم برای راه برد، راه کار ارائه می  کند. سند 
تحول این شکل مرسوم و البته معیوب را کنار گذاشته است: در سند تحول هدف  ها 
و مطلوبیت  ها مشخص شده است، وضع موجود هم به روشنی و بدون رودربایستی 
بیان شده است، اما به جای این که برای مطلوبیت  ها، هدف ترسیم شود، برای وضع 
موجود چالش نوشته شده است. این تمایز بنیادین به این دلیل صورت گرفته است 
که آسیب مذکور در بند اول این یادداشت دوباره دامن دستگاه قضا را آلوده نکند؛ 
یعنی با گذشت زمان، هدف گذاری باعث نشود که دستگاه قضائی درگیر امور جاری 
و پرسنلی و ... شود. واقعیت  های میدان، همیشه غیر از آرمان  های ترسیمی است و به 
همین دلیل قریب به تمام اوقات درگیری با واقعیت  ها مانع تحقق آرمان  ها می  شود؛ 
اما وقتی برای واقعیت و وضع موجود، چالش تهیه شود، این تالی فاسد رخ نخواهد 
داد. در همین رابطه، نکته بسیار مهم  تر و عملیاتی  تر این است که چالش هر مسئله 
از منظر مصرف  کننده و مخاطب نهایی آن )End User( مورد اعتنا واقع شده است. 
برای نمونه؛ چالش اصلاح مجرمان در سند تحول، از منظر فرد زندانی و خانواده اش 
ملاک عمل قرار گرفته است. یا به عنوان یک مثال دیگر، چالش آزادی  های مشروع در 
 ـفرهنگی و رسانه  ها در سند تحول  جمهوری اسلامی ایران، از منظر فعالان سیاسی 
مناط تصمیم  گیری واقع شده است. این شیوه ترسیم چالش، نقش اساسی در حل 

مسائل مبتلابه دستگاه قضائی دارد.
۳- »سند تحول قضائی« از نگاه نشانه  ای و »معلول« محور حذر عامدانه کرده است. 
تمرکز بر عوامل ریشه  ای و »علت«ها گرانیگاه سند تحول است. مبارزه با نشانه  ها، 
صرفاً نشانه را در یک فرض و حالت خاص برطرف می  کند، آن هم در صورت کارآیی 
بالا در نحوه ی مبارزه، اما پس از چندی همان نشانه با شمایل جدید از جایی دیگر 
سربرمی  آورد، چون در رفع نشانه، علت  کاوی نشده و در واقع علت بروز نشانه مرتفع 
نشده است. به عنوان یک مثال از متن سند تحول، حل بخشی از معضل تعداد زیاد 
زندانی، این گونه درنظر داشته شده است: تنوع بخشیدن به وثایق و خارج کردن 
وثیقه از صرف سند غیرمنقول و وجه نقد؛ تناسب  بخشی به وثایق و تعیین پیشینی 
این موضوع که چه جرمی چه وثیقه  ای را می  طلبد و خارج کردن صدور قرار وثیقه از 
سلیقه مقام رسیدگی  کننده؛ اصلاح فرآیند اعلام و پذیرش وثیقه و پرهیز از نیابت  های 
طولانی در پذیرش وثیقه. یا مثلًا به عنوان یک نگاه ریشه  ای و »علت«محور دیگر که 
در سند تحول مطمح نظر بوده است، باید به سند رسمی اشاره کرد: حل مشکلات 
قضائی در حوزه  های تولید و مالکیت خصوصی، زمین  خواری، بی- ثباتی بازار سرمایه 
و حتی فساد قضات در گرو اعتبار بخشیدن به اسناد غیررسمی و عادی است؛ نگاه 
معلول  محور باعث می  شود برای هر یک از این مشکلات، یک نسخه متفاوت پیچید 
که ممکن است به نتیجه مطلوب هم منتج نشود، اما در سند تحول پیش  بینی شده 
است که با رفع علت )اعتبارزدایی مطلق از اسناد عادی(، معلول  های زیادی به عنوان 

مصائب قضائی مرتفع خواهد شد.
۴- راهبردها و راهکارها در »سند تحول قضائی« بر خلاف آن چه مرسوم است، 
اصطلاحاً »گِرد« نیست، بلکه »تیز« است؛ آن هم به این دلیل واضح که مسائل 
و مصائب موجود تیز است. باز هم به عنوان یک مثال از متن سند تحول، یکی از 
مشکلات دستگاه قضا اطاله دادرسی است؛ برای این مشکل، چهار راهبرد را می  توان 
درنظر داشت: افزایش قضات در محاکم، پرونده  ها در مراجع شبه  قضائی رسیدگی 
شود، داوری جایگزین رسیدگی قضائی شود، خود طرفین مشکلاتشان را حل کنند و 
این موضوع ضمانت اجرا هم داشته باشد. افزایش قاضی برای کاهش اطاله دادرسی 
عملًا ممکن نیست و در نهایت به بازتولید مشکل منجر می  شود، چون در عمل نیروی 
انسانی زبده و متعهد در این حد وجود ندارد. رسیدگی در مراجع شبه  قضائی هم 
مطلوب نیست چون تعارض منافع در مراجع شبه قضائی، مانند کمیسیون ماده ۱۰۰، 
باعث می  شود نتیجه مطلوب حاصل نشود؛ این دو راه کار، گرد کردن مشکلات است، 
اما دو راه کار بعدی، راه-کارهایی تیز است که به دلیل درک درست از وضعیت موجود، 
آرمان مطلوب و امکانات در دسترس، مثمرثمر واقع می  شود؛ سند تحول از این زاویه به 

حل مسائل دستگاه قضائی پرداخته است.
۵- برای همه راهبردها و راهکارها در »سند تحول قضائی« زمان و مسئول مشخص 
تعیین شده است. تغییر کلی شیوه جذب قضات و کارمندان، تغییر نحوه ارتقای 
شاغلان در دستگاه قضائی و تحول در جابه  جایی  های دستگاه قضائی که در سند 
تحول فصل مجزایی را به خود اختصاص داده، به همین منظور است. با زمان  بندی 
کردن و مسئول  محور کردن مندرجات تحول بوده است که در تحلیل نهایی می-توان 
تحول را ملموس و متعین رصد و مطالبه کرد: ذکر مشکلات، پیوست سند تحول 
نیست، بلکه در متن سند آورده شده است؛ مطالبه مندرجات یک سند وقتی با 
مشکل مواجه می  شود که زمان معین و فرد معلوم برای برطرف شدن مشکل مشخص 
نشده باشد؛ سند تحول با علم به این موضوع، تغییرات دستگاه قضائی را با اعلام زمان 

حصول نتیجه و مسئول موردی، در معرض مطالبه عام و خاص قرار داده است.
موارد خلاصه  شده پیش  گفته، برسازنده ساختارهای »سند تحول قضائی« است؛ 
اما همه سند نیست. جزئی  ترین مشکلات هم از نگاه سند دور نمانده است. این ها در 
کنار هم نوید تحول به معنای واقعی کلمه را در دستگاه قضائی می  دهد؛ تحولی که با 
گذشت چهار دهه از انقلاب اسلامی لازمه حرکت به سمت تمدن نوین اسلامی است 

و البته شعارزده و غیرقابل دسترس هم نیست.
 رئیس مرکز وکلا، کارشناسان رسمی و مشاوران خانواده قوه قضائیه

معاون کمیته امداد امام خمینی استان قم:

۲۸۰ تبلت بین مددجویان توزیع شد
معاون امور فرهنگی کمیته امداد امام  خمینی )ره( استان قم گفت: ۲۸۰ تبلت 
با کیفیت را به ارزش ۱۳ میلیارد ریال توسط این نهاد در استان تهیه و در بین دانش 

آموزان و دانشجویان تحت حمایت توزیع شد. 
سید محسن صالحی با اشاره به شیوع ویروس کرونا و تغییر سیستم آموزشی کشور 
اظهار داشت: امسال پیش از آغاز سال تحصیلی جدید، دانش آموزان، دانشجویان و 

طلبه های تحت حمایت که فاقد گوشی هوشمند هستند شناسایی شدند.
صالحی  افزود: تهیه و توزیع تبلت همچنان ادامه دارد و از خیران تقاضا می شود این 
نهاد را در تامین هزینه اقلام آموزشی دانش آموزان، دانشجویان و طلبه های نیازمند 

یاری کنند.
وی با تاکید بر اینکه محصلان نیازمند روستایی در اولویت دریافت این اقلام آموزشی 
بودند گفت: تاکنون همه دانش آموزان و دانشجویان تحت حمایت این نهاد که در 

روستاهای قم سکونت دارند از این اقلام آموزشی بهره مند شدند.

اخبار

علی بهادری جهرمی*

 

سالگرد  گرامیداشت  مردمی  ستاد  سخنگوی 
شهادت سردار سلیمانی گفت: تعداد متهمین اصلی 
آمر و عامل آمریکایی ترور سردار سلیمانی از ۴۵ به ۴۸ 
تن افزایش پیدا کرده که امیدواریم در آینده نزدیک 
شاهد صدور حکم قضایی و اقدامات قوی و تاثیرگذار 

قضایی در این مسئله باشیم. 
در  یکشنبه  روز  صبح  عبداللهیان  امیر  حسین   «
و نشر  بنیاد حفظ  برنامه های  نشست خبری اعلام 
آثار شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی )مکتب حاج 
سالگرد  نخستین  گرامیداشت  مراسم  برای  قاسم( 
شهادت فرماندهان شهید سردار حاج قاسم سلیمانی 
ابومهدی المهندس اظهار داشت: اولین سالگرد  و 
همزمان  عزیز  سلیمانی  سپهبد  سردار  شهادت 
ایام شهادت حضرت فاطمه )س(.  به  ورود  با  است 
زادگاهشان  در  خود  حسینیه  در  سلیمانی  سردار 
برگزار  را  ایام  این  عزاداری  مراسم  همیشه  کرمان 
مردمی  سلیمانی  سردار  اصلی  می کردند. ویژگی 
زینب  خانم  سرکار  کرد:  عنوان  وی  بود.  وی  بودن 
سلیمانی به نمایندگی از خانواده شهید فعالیت های 
می کنند.  دنبال  سالگرد  مراسم  برای  را  گسترده ای 
شروع رسمی برنامه های سالگرد را در روزهای اخیر 
با دیدار اعضای خانواده شهید با مقام معظم رهبری 
داشتیم. برنامه های متنوعی نیز از دوستداران سردار 

طراحی شده است.
سردار  شهید  مردمی  سالگرد  ستاد  سخنگوی 
ده  زمانی  بازه  سالگرد  برنامه های  افزود:  سلیمانی 
روزه را در پی دارد و تا ۲۷ دی ماه همزمان با نقطه 
عطف خطبه مقام معظم رهبری در تجلیل از سردار 
سلیمانی، ادامه پیدا خواهد کرد. در سطح داخلی 
و  بود  خواهد  شامل  را  ابتکاراتی  و  اشکال  برنامه ها 
اقشار مختلف مردم ابتکارات خود را اعلام کردند. از 
اقشار کارگری، کارمندی و دانشگاهی تا هنرمندان 
مردمی  بعد  در  که  هستند  اقشاری  از  ورزشکاران  و 

برنامه ها را دنبال می کنند.
امیرعبداللهیان با بیان اینکه برنامه ها به دلیل شرایط 
گفت:  می شود،  برگزار  مجازی  صورت  به  کرونایی 
برخی برنامه ها به صورت حضوری در منطقه و حتی 

در محور مقاومت انجام خواهد شد، برنامه هایی هم 
در سطح بین المللی برنامه ریزی شده است. فراخوان 
مسابقات کتابخوانی و … طراحی شده است. فراخوان 
»مرد میدان« یکی از فراخوان های مهم است. برگزاری 
تئاترهایی به صورت آنلاین تحت عنوان سرباز مقاومت 

در سطح ملی از جمله این برنامه ها است.
وی خاطرنشان کرد: در طرح نیروی بسیج، تحت 
عنوان سردار سلیمانی در چند سطح اقدام شده است. 
برای سطح اول نیروهای بسیج در سطح مقاومت در 
آستانه مبارزه با کرونا اقداماتی را انجام دادند و ۲ هزار 
نفر زندانی غیرعمد با کمک های مومنانه آزاد شدند. 
قرار است همایشی با رعایت پروتکل های بهداشتی 
به صورت حضوری برگزار شود اما این برنامه از طریق 

رسانه به صورت زنده پوشش داده خواهد شد.
سردار  شهید  مردمی  سالگرد  ستاد  سخنگوی 
سردار  زادگاه  در  همچنین  داد:  ادامه  سلیمانی 
برنامه های  کرمان  استان  و  شهر  در  عزیز  سلیمانی 
متنوعی به مدت ۱۰ روز طراحی شده است و تمرکز 
برنامه ها مردمی بودن است. زیارت مزار شهید  این 
از  است.  فراهم  آنلاین  به صورت  امروز  از  سلیمانی 
روز گذشته فراخوان »مرد میدان« اعلام شده و هم از 
طریق فضای مجازی و هم تلفن گویا دوستداران شهید 
سلیمانی می توانند دلنوشته ها، اشعار و عکس ها و آثار 

خود را در اختیار سایت قرار دهند.
تولید  مستند  صدها  کرد:  بیان  امیرعبداللهیان 
شده است که از جمله آنها مستند آمرلی و مستند 
المهندس هستند.  ابومهدی  ۳۶۰ درجه و مستند 
ذکر خاطرات و تاریخ مستند زندگی سردار سلیمانی 
با حساسیت خاصی از سوی بنیاد سردار سلیمانی 
بنیاد  این  مسئولیت  مهمترین  که  می شود  دنبال 
از تحریف زندگی سردار سلیمانی است.  جلوگیری 
اولین زندگی نامه خودنوشت سردار سلیمانی همزمان 
با سالگرد شهید تحت عنوان، »از چیزی نمی ترسیدم« 
منتشر می شود. این کتاب به ۷ زبان زنده دنیا در حال 
ترجمه شدن و انتشار است و کاملًا به دستخط شخص 

سردار سلیمانی است.
وی تصریح کرد: کتاب دیگری تحت عنوان سربازنامه 

اثر افشین علا از آثاری است که منتشر خواهد شد. در 
سطح بین المللی برنامه های مردمی در یمن، لبنان، 
فلسطین و عراق در حال انجام است. یک جایزه بین 
المللی در جریان سالگرد با یک برنامه ویژه با عنوان 
جایزه ایثار سردار سلیمانی در نظر گرفته شده است 

و به افرادی تعلق می گیرد که در تراز مقاومت باشند.
سردار  شهید  مردمی  سالگرد  ستاد  سخنگوی 
سلیمانی تاکید کرد: علی رغم اینکه در فضای مجازی 
محدودیت هایی برای استفاده از عکس و نام سردار 
سلیمانی ایجاد شده است اقداماتی در حال انجام 
با  برخورد  برای  قوه قضائیه  است. علی رغم تلاش 
عاملان ترور شهید سردار سلیمانی امیدوار هستیم 
نیابت  به ۶ کشور  باشیم.  آنها  زودتر شاهد مجازات 
قضائی داده شده است و دستگاه قضائی با جدیت در 

حال پیگیری این پرونده هستند.
امیر عبداللهیان اضافه کرد: آمران و عاملان اصلی 
ترور سردار شهید به ۴۸ تن افزایش پیدا کرده اند که 
امیدواریم در کوتاه مدت شاهد حکم قضائی این افراد 
باشیم. علاوه بر آن، انتقام سخت در زمان خود و به 
شیوه مناسب خود انجام خواهد شد، هرچند سیلی 

مقتدرانه به گوش متجاوزین زده شده است.
وی در رابطه با اینکه شهادت سردار سلیمانی چه 
اندازه در تقویت جبهه مقاومت تأثیرگذار بوده است 
چند  خود  حیات  دوران  در  سلیمانی  سردار  گفت: 
اقدام شاخص داشتند. شاخص ترین اقدام وی در 
دوره حیات در کنار نقش بزرگشان در جنگ تحمیلی 
رژیم  کردن  محکوم  و  کشور  شرق  امنیت  تأمین  و 
صهیونیستی، رقم زدن ترتیبات سیاسی امنیتی جدید 
بود که اجازه نداد علی رغم اجتماع و حمایت بیش از 
۸۰ کشور جهان، کشور سوریه به لیبی جدید تبدیل 

شود و مانع تجزیه عراق و سوریه شد.
از  افزود: شهید سلیمانی بزرگ تر  امیرعبداللهیان 
سردار سلیمانی است. اندیشه های سردار سلیمانی 
تحت عنوان مکتب سلیمانی چراغ راهی در عرصه علم 

و فناوری و پیشرفت منطقه است .
سردار  شهید  مردمی  سالگرد  ستاد  سخنگوی 
آیا رژیم صهیونیستی و  اینکه  با  رابطه  سلیمانی در 
اهداف  به  توانستند  سلیمانی  سردار  ترور  با  آمریکا 
خود برسند، تاکید کرد: پس از ترور سردار سلیمانی، 
عشق مردم به آرمان های انقلاب اسلامی و اعتماد به 
مقام معظم رهبری، سردار سلیمانی و نظام نشان داده 
شد و می توان به صراحت گفت بازتاب های پس از ترور 
سردار سلیمانی حداقل در ۱۰۳ نقطه به گونه ای بود 
که نه تنها اهداف دشمنان به نتیجه نرسید بلکه هیمنه 

پوشالی کاخ سفید و رژیم صهیونیستی را فروپاشید.
ماه  دی   ۱۲ تهران  در  کرد:  تاکید  ادامه  در  وی 
همایش حضوری محدود با حضور شخصیت هایی از 

داخل و خارج کشور برگزار خواهد شد.
امیر عبداللهیان در پایان در رابطه با جزئیات پرونده 
ترور سردار شهید سلیمانی، اضافه کرد: بازپرس ویژه 
پرونده ترور سردار سلیمانی اقداماتی را با مقامات عراق 
انجام دادند اما قوه قضائیه اصرار دارد این پرونده بدون 
خدشه و در نهایت دقت مراحلش انجام شود. مقامات 
دولتی عراق همکاری خوبی با قوه قضائیه داشتند و 

این پرونده به جدیت در حال پیگیری است.

رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره به بررسی مجدد لوایح FATF گفت: 
همگان باید فارغ از هرگونه جوسازی و فضاسازی های مخرب و البته بی تاثیر بر اراده 
اعضای مجمع، اجازه دهند که مجمع در این زمینه بررسی های خود را انجام دهد و البته 

حتما از نظرات همه دلسوزان و کارشناسان متعهد استقبال خواهد شد. 
به گزارش روز یکشنبه ایرنا از روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، آیت الله 
صادق آملی لاریجانی در دیدار جمعی از نمایندگان عضو فراکسیون "گام دوم" مجلس 
شورای اسلامی، درباره ضرورت تضمین اجرای سیاست های کلی نظام و آنچه در مجمع 
تشخیص بررسی،تصویب و ابلاغ می شود، اظهار کرد: اجرای سیاست های کلی نظام در 
برخی موارد مغفول مانده و همین غفلت ها موجب اختلال در روند امور و بروز مشکلات 
شده است. رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام در پاسخ به اظهار نظر نمایندگان در 
خصوص طرح اصلاح قانون ریاست جمهوری در مقام عضویت در شورای نگهبان تصریح 
کرد: شورای نگهبان به عنوان یک نهاد مهم نظام جمهوری اسلامی، گرچه همواره در 
خصوص اصلاح قانون انتخابات دغدغه داشته است ولکن طبق قانون اساسی قبل از 
مصوبه مجلس هیچ گونه اظهار نظری نخواهد داشت و تاکنون نیز اقدام پیشینی خارج 

از وظیفه قانونی خود در این زمینه انجام نداده است.
عضو شورای نگهبان افزود: اینجانب نیز به نوبه خود با عنوان عضوی از اعضای شورای 
نگهبان همواره تاکید کرده ام که وظیفه شورای نگهبان رسیدگی به انطباق مصوبات 
مجلس با موازین شرع و قانون اساسی است و این یعنی رسیدگی پسینی؛ این کار هم 
با شأن شورای نگهبان سازگارتر است و هم با شأن مجلس. آیت الله لاریجانی یادآورشد: 
همه نهادهای نظام جمهوری اسلامی باید در چارچوب قانونی خود کار کنند و این به نفع 

همه است و غیر از این موجب بروز مشکلات جبران ناپذیر می شود.
اساسی  قانون  ظرفیت های  کرد:  تصریح  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  رییس 
جمهوری اسلامی ایران در همه ساحت ها، از حقوق شهروندان گرفته تا رعایت حال 
محرومان و ساختارهای قانونی بسیار فوق العاده است اما باید این ظرفیت ها به خوبی 

تبیین شده و مورد سنجش های دقیق قرار گیرد.
از نظرات دلسوزان و کارشناسان متعهد
 در بررسی لوایح FATF استقبال می کنیم

وی با اشاره به در دستور کار قرار گرفتن مجدد لوایح FATF  در مجمع تشخیص پس از 
ارجاع مقام معظم رهبری گفت: همانطور که در جلسه اخیر مجمع مطرح کردم، همگان 
باید فارغ از هرگونه جوسازی و فضاسازی های مخرب و البته بی تاثیر بر اراده اعضای 
مجمع، اجازه دهند که مجمع در این زمینه بررسی های خود را انجام دهد و البته در این 

راه حتما از نظرات و سخنان همه دلسوزان و کارشناسان متعهد استقبال خواهد شد.
رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام موضوع FATF را بسیار پیچیده دانست و افزود: 
متاسفانه عده ای با جوسازی در تلاشند توجه افکار عمومی را با موضوعاتی مانند تامین 

دارو و واکسن کرونا و امثال آن به سمت و سوی دیگری معطوف سازند.
آملی لاریجانی توجه به محرومان و قشرهای آسیب پذیر، التفات به مسائل و مشکلات 
فرهنگی، اعتنا به امور نظری مربوط به زیربناهای فکری و تحولی در حوزه حکمرانی بر 
اساس اندیشه های الهی و قرآنی، پرهیز از روزمرگی در امور جاری کشور و توجه دائمی به 

خودسازی و خودشناسی و تزکیه نفس را مورد تاکید قرار داد.
رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام در پاسخ به اظهارات یکی از نمایندگان درباره 
لزوم توجه به مباحث نظری و تئوریک در گام دوم انقلاب گفت: متاسفانه در اثر روزمره 
از  متمادی  سال های  در  امور  از  بسیاری  و  بخش ها  فعالیت های  از  بسیاری  شدن 
بحث های مبنایی و زیربنایی غلفت کرده ایم و این موضوع باید از سوی همه ارکان نظام 
و افراد در مسند امور، مورد توجه قرار گیرد تا در گام دوم انقلاب شناخت بهتر و بیشتری 
نسبت به زیربناهای فکری و نظری نظام جمهوری اسلامی ایران و تفاوت های ماهوی آن 
با نگاه غربی به انسان، حکومت و مسائلی از این دست انجام شود و این امور به خوبی با 

همکاری نظریه پردازان و اندیشمندان دلسوز و متعهد تبیین و تدوین شود.
وی افزود: در نظام اسلامی و با گذشت سال ها از استقرار این نظام بی بدیل و بنای 
جدیدی که در دنیا پی ریزی کرده ایم، باید به هر میزان که بتوانیم در ماهیت و چیستی 
حکومت و نظام اسلامی و تقابل های فکری و نظری دیدگاه اسلامی و غربی کار علمی 
کنیم و پژوهش های بنیادی انجام دهیم. رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام با پرهیز 
دادن افراد و گروه های مختلف نسبت به "شعار گرایی" و اکتفا به "اصطلاح سازی صرف " 
در مباحث اندیشه ای و نظری در مقابل اندیشه ها و دیدگاه های غربی گفت: در کنار تمام 
امور روزمره و البته لازم و ضروری کشور، باید نیم نگاهی جدی هم به مباحث نظری داشته 
باشیم و بدانیم که دنیای غرب تنها محدود به سیاستمداران غربی و ترامپ و ماکرون و 
امثال آنها نیست، بلکه باید مبانی فکری آنها را نیز به خوبی شناخت و بررسی کرد که 
تقابل دیدگاهی آنها با نگاه اسلامی و دینی چیست. آملی لاریجانی تصریح کرد: بخش 
نظری مدل حکمرانی اسلامی و دینی در کنار بخش اجرایی آن بسیار مهم است. البته 
این بحث ها شاید در حوصله جامعه و مردم نباشد اما منافاتی ندارد با اینکه نمایندگان 
مجلس و دیگرانی که مسئولیتی در نظام اسلامی دارند بنیان و بستر بررسی های نظری 
این چنین را با کمک اندیشمندان خارج از امور اجرایی فراهم آورند تا در گام دوم انقلاب 

تحول انقلابی که برازنده نظام جمهوری اسلامی است به تصویر کشیده شود.

رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام تاکید کرد؛
 FATF استقبال مجمع از نظرات کارشناسان متعهد در بررسی لوایح

امیر عبداللهیان در تشریح برنامه های سالگرد شهادت سردار سلیمانی؛

افزایش آمرین و عاملین ترور سردار سلیمانی به 48 نفر

 رییس جمهوری بودجه ۱۴۰۰ را منسجم، هدفمند، 
واقع بینانه و دقیق توصیف کرد و گفت: تصویب لایحه 
بودجه نشانه عزم و اراده برای حل معضلات و ایجاد 

گشایش ها برای مردم و فعالان اقتصادی است. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، در 
یکصد و نودویکمین نشست ستاد هماهنگی اقتصادی 
دولت، که با حضور حجت الاسلام والمسلمین حسن 
روحانی برگزار شد، در خصوص هماهنگی دستگاه های 
و  کشاورزی  محصولات  بازار  تنظیم  برای  اجرایی 
 ۱۴۰۰ بودجه  لایحه  بررسی  با  مرتبط  موضوعات 

رییس  شد.  نظر  تبادل  اسلامی،  شورای  مجلس  در 
جمهوری در این جلسه با اشاره به فشار جنگ اقتصادی 
بر اقشار کم برخوردار و در عین حال تولید کنندگان و 
کارآفرینان به ویژه آن دسته ای که امور توسعه ای کشور را 
به عهده دارند، تاکید کرد: مردم از مسئولان کشور توقع 
و انتظار دارند که مشکلات را برطرف و راه را برای توسعه 
اقتصاد هموار سازند. روحانی، تصویب لایحه بودجه 
را علامت و نشانه ای پررنگ از عزم و اراده کشور برای 
حل معضلات و ایجاد گشایش ها برای مردم و فعالان 
اقتصادی دانست و گفت: لایحه بودجه ۱۴۰۰ حاصل 

مطالعات و بررسی های دقیق در مسیر ریل گذاری شده 
توسعه کشور و ارزیابی دقیق از نیاز اقشار مختلف مردم 
است و از این نظر بودجه سال آینده، در عین انسجام 
روحانی  هست.  دقیق  و  واقع بینانه  هدفمندی،  و 
خاطرنشان کرد: سرفصل ها و مختصات و متغیرهای 
اصلی مطرح شده در لایحه بودجه،حاصل تجارب به 
دست آمده از مقابله و مبارزه سه ساله با تحریم ها و جنگ 
اقتصادی تحمیلی دشمن و با هدف خنثی سازی و بی 
اثر کردن آنها و در نهایت برداشتن فشارهای اقتصادی و 

بهبود معیشت مردم و برطرف کردن موانع تولید است.

روحانی در ستاد اقتصادی دولت: 

تصویب لایحه بودجه نشانه عزم و اراده برای حل معضلات مردم است
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  فواید دوچرخه سواری برای سلامت جسمی و روانی

سلامت 

ویتامین C یک آنتی اکسیدان قدرتمند است، به این معنی که می تواند در 
پیشگیری از آسیب سلولی موثر عمل کند. از این رو، ویتامین C می تواند به 

پیشگیری از مشکلات سلامت ناشی از استرس اکسیداتیو کمک کند. 
ویتامین Cکه به نام اسید اسکوربیک نیز شناخته می شود، به طور طبیعی در 
برخی مواد غذایی وجود دارد، به برخی خوراکی ها افزوده می شود و همچنین 
به شکل مکمل های غذایی در دسترس است. اما آیا می دانید با مصرف روزانه 

ویتامین C چه اتفاقی در بدن انسان رخ می دهد؟
به نقل از "ایت دیس به گفته دکتر دارن مارینیس از مرکز پزشکی اینشتین 
در فیلادلفیا، ویتامین C برای هر رژیم غذایی ضرروی است و آگاهی از تاثیرات 
مصرف روزانه این ماده مغذی بر بدن اهمیت دارد. ویتامین C توسط بدن تولید 
نمی شود اما به طور طبیعی در بسیاری از مواد غذایی وجود دارد. از این رو، 
برای تامین نیازهای بدن باید ویتامین C را از آنچه می خورید، دریافت کنید. از 
جمله منابع غذایی خوب برای ویتامین C می توان به میوه های خانواده مرکبات، 
فلفل ها، جوانه های بروکسل، گوجه فرنگی، طالبی، سیب زمینی، توت فرنگی و 
اسفناج اشاره کرد. برخی افراد نیز ترجیح می دهند این ماده مغذی را با مصرف 

مکمل ها دریافت کنند.
در ادامه با آنچه به واسطه مصرف روزانه ویتامین C برای بدن رخ می دهد، بیشتر 

آشنا می شویم.
ویتامین C می تواند به بهبودی زخم ها کمک کند 

ویتامین C یکی از اجزا اصلی بافت همبند است و در بهبودی زخم ها نقش 
دارد.

ویتامین C دارای قدرت آنتی اکسیدانی است 
به گفته دکتر مارینیس، ویتامین C یک آنتی اکسیدان قدرتمند است، به 
این معنی که می تواند در پیشگیری از آسیب سلولی موثر عمل کند. از این 
رو، ویتامین C می تواند به پیشگیری از مشکلات سلامت ناشی از استرس 

اکسیداتیو کمک کند.
ویتامین C می تواند تولید کلاژن را تقویت کند 

ویتامین C یک ماده کلیدی برای تولید کلاژن است. بر همین اساس است که 
ویتامین C یکی از مواد تشکیل دهنده اصلی در بسیاری از محصولات مراقبت 

از پوست است.

ویتامین C می تواند به پیشگیری از سرطان کمک کند 
به گفته موسسه ملی سلامت آمریکا پژوهش های بسیاری نشان داده اند که 
ویتامین C می تواند به پیشگیری از ابتلا به سرطان کمک کند. مطالعات مختلف 
ارتباط بین مصرف ویتامین C و کاهش حطر سرطان های ریه، پستان، روده بزرگ 

یا رکتوم، معده، حفره دهان، حنجره یا حلق، و مری را نشان داده اند.
ویتامین C می تواند به بهبود سلامت قلب کمک کند 

 C به گفته موسسه ملی سلامت آمریکا، برخی شواهد وجود دارند که ویتامین
می تواند به پیشگیری از بیماری قلبی عروقی کمک کند. یک مطالعه بزرگ شامل 
بیش از ۸۵ هزار زن نشان داد که مصرف ویتامین C چه به صورت غذایی و چه به 
شکل مکمل خطر بیماری قلبی عروقی را کاهش داده است. برخی مطالعات نیز 

توانایی این ویتامین در کاهش خطر سکته مغزی را نشان داده اند.
ویتامین C می تواند به پیشگیری از افت بینایی کمک کند 

موسسه ملی سلامت آمریکا شواهدی را ارائه کرده است که ویتامین C ممکن 
است به پیشگیری و حتی درمان انحطاط ماکولای مرتبط با افزایش سن و آب 
مروارید که دو دلیل اصلی از دست دادن بینایی در افراد مسن هستند، کمک 

کند.
ویتامین C می تواند از اسکوربوت پیشگیری کند 

به  تواند  به گفته موسسه ملی سلامت آمریکا، کمبود حاد ویتامین C می 
اسکوربوت منجر شود. این بیماری در کشورهای توسعه یافته نادر است. نشانه 
های اسکوربوت طی یک ماه از کمبود ویتامین C ظاهر می شود. نشانه های اولیه 
شامل خستگی، بی حالی، و التهاب لثه ها می شوند. در صورت عدم رسیدگی، 
شرایط اسکوربوت می تواند بدتر شده و شامل افسردگی، تورم و خونریزی از لثه 
ها و شل شدن و از دست دادن دندان ها شود. در صورت عدم درمان، این بیماری 

می تواند کشنده باشد.
ویتامین C می تواند به درمان سرماخوردگی کمک کند 

ویتامین C به عنوان یک تقویت کننده سیستم ایمنی بدن انسان شناخته 
می شود. با این وجود، موسسه ملی سلامت آمریکا به این نکته اشاره دارد که 
ویتامین C آنگونه که افراد فکر می کنند ممکن است در پیشگیری از ابتلا به 
سرماخوردگی موثر نباشد. اما این ماده مغذی به نظر می رسد می تواند به کوتاه 
شدن دوره سرماخوردگی کمک کند. همچنین، این ویتامین ممکن است شدت 
علائم بیماری را کاهش دهد که احتمالا با اثر آنتی هیستامینی دوز زیاد ویتامین 

C مرتبط است.
ویتامین C می تواند به ناراحتی معده منجر شود 

در شرایطی که ویتامین C سمیت کمی دارد و از این رو، مصرف میزان زیاد از آن 
موجب عوارض جانبی جدی نمی شود اما می تواند در بروز مشکلات گوارشی 

مانند اسهال، حالت تهوع و کرامپ های شکم نقش داشته باشد.
ویتامین C می تواند موجب ایجاد سنگ های کلیوی شود 

 C برخی شواهد متناقض و بحث برانگیز وجود دارند که مقادیر زیاد ویتامین
می تواند دفع اگزالات و اسید اوریک از طریق ادرار را افزایش دهد که می تواند به 

تشکیل سنگ های کلیوی منجر شود.
ویتامین C می تواند به پیشگیری از کمبود آهن کمک کند 

ویتامین C به بدن در جذب آهن کمک می کند. یک مطالعه نشان داد که فقط 
۱۰۰ میلی گرم ویتامین C می تواند جذب آهن را به میزان ۶۷ درصد افزایش 

دهد.

ویتامین C یک آنتی اکسیدان قدرتمند است 

ویتامین C و آنچه به واسطه مصرف روزانه آن رخ می دهد 

دغدغه بزرگ تمام افرادی که سردردهای فصلی را تجربه می کنند، تغییر فصل است 
اما بیشتر آن  ها نمی  دانند که دقیقا با چه پدیده  ای مواجه هستند.

به گفته متخصصان، سردردهای خوشه ای، شایع ترین نوع سردردهای فصلی است 
ولی سردردهای میگرنی را نیز می توان به این نوع سردردها مربوط دانست.

متخصصان درباره دلیل بروز این سردردها کاملا مطمئن نیستند،  اما احتمالا 
موضوع به ساعت درونی بدن انسان  ها مرتبط می  شود. در واقع، مغز هر فردی دارای 
ساعت درونی خاصی است که ریتم شبانه  روزی او را کنترل می  کند. ساعت درونی 
مغز نسبت به میزان نور روز حساس است و به کنترل چرخه خواب افراد کمک می  
کند. به گفته متخصصان، احتمالا ایجاد تغییر در چرخه خواب است که باعث بروز 
مجموعه  سردردهای فصلی می  شود. سردردهای خوشه  ای خیلی شدید هستند و 
معمولا با تغییراتی که در ساعت درونی مغز اتفاق می  افتد، تحریک می  شوند. برخی 
افرادی که مبتلا به سردردهای خوشه  ای هستند، نسبت به تغییرات طبیعی در میزان 
نور روز حساسیت زیادی پیدا می  کنند و سردرد خوشه  ای آنان را در تمام طول روز آزار 
می  دهد. تابستان، زمان دیگری است که می  تواند باعث بروز سردردهای خوشه  ای 
در قالب میگرن شود، چون بسیاری از افراد مبتلا به میگرن نسبت به گرما حساس 
هستند. حساسیت نسبت به تغییرات طبیعی در فشار هوا نیز می  تواند باعث همین 

سردردها شود.
سردردهای فصلی چطور مدیریت می شوند؟

به گفته متخصصان بهترین راه برای مدیریت این سردردها، مراجعه به پزشک قبل 
از شروع فصل است. در اینجا برخی راهنمایی های دیگر برای کاهش علائم این 

سردردها معرفی شده است:
بر اساس تحقیقات یکی از علل به وجود آمدن سردرد در افراد کم خوابی و بد خوابی 
است که حتی می تواند سبب به وجود آمدن میگرن در افراد گردد. داشتن خواب 
کافی و متعادل نگه داشتن چرخه خواب و بیداری، مهمترین گام برای پیشگیری از 
سردردهای فصلی است. اجتناب از محرک هایی مانند برخی مواد غذایی، کافئین، 
استرس، سیگار، الکل، به کسانی که سردردهای فصلی را تجربه می کنند، توصیه 
می شود. جلوگیری از قرار گرفتن در معرض مواد آلرژی  زا نظیر گرد و غبار، گرده های 
گل، حشرات خانگی می  تواند بهترین راهکار برای پیشگیری از ابتلا به سردردهای 
آلرژیک باشد. مصرف برخی داروهای ضدحساسیت، پیروی از الگوهای صحیح 
غذایی و حذف برخی مواد غذایی آلرژی  زای حاوی گلوتن نظیر گندم و شکر از دیگر 
راهکارهای کاهش سردرد فصلی است. بیشتر کسانی که سردردهای خوشه ای را 
تجربه می کنند می توانند یک درمان پیشگیرانه مانند استفاده از مسدودکننده های 

کانال کلسیم در فصل بهار یا پاییز را قبل از شروع سردرد در پیش بگیرند.
سردرد در فصولی که مردم تعطیلات را در آن تجربه می کنند، یک پدیده شایع است 
که سبب بروز علائمی چون تهوع، بی خوابی، و مشکلات بینایی می  شود. کارشناسان 
علت بروز میگرن دراین بازه زمانی را استرس، تغییر شرایط آب و هوایی و اختلال در 
الگوهای خوردن غذا و ساعات خواب می  دانند. کارشناسان برای کاهش عوارض 
ناشی از تغییرات هورمونی، سطح مواد شیمیایی بدن،  بر هم خوردن الگوهای خواب 
و خوراک در حین تعطیلات توصیه می کنند افراد از خواب زیاد خودداری کنند، رژیم 
غذایی عادی هفتگی خود را داشته باشند، ورزش کنند، مایعات بویژه آب زیاد بنوشند، 
سعی در تنظیم دمای محیط خود داشته باشند، از فعالیت بیش از حد با گوشی تلفن 
همراه هوشمند خودداری کنند و مواد غذایی تقویت کننده سیستم ایمنی بدن مانند 
آنتی اکسیدان  ها و مواد ویتامینی حاوی ویتامین ث را در وعده های غذایی خود جای 
دهند. پزشکان استفاده از راه حل هایی مانند درمان های ورزشی و طب سوزنی را نیز 

از جمله موارد برطرف نمودن سردرد های مزمن در افراد معرفی نموده اند.

سردردهای فصلی چرا سراغ ما می آیند؟

غذاهای پرچرب نخورید 

پیشگیری از آلزایمر با تغذیه سالم

یک متخصص تغذیه گفت: تغذیه سالم و عدم مصرف غذاهای پرچرب از جمله 
موارد ضروری برای جلوگیری از بروز آلزایمر است.

احمدرضا درستی در خصوص تغذیه سالم برای جلوگیری از ابتلاء به بیماری 
آلزایمر، افزود: متأسفانه بیماری آلزایمر یکی از بیماری های آزاردهنده هم برای 
بیمار و هم اطرافیان است که تا به حال علت دقیق بروز آن و همچنین راه های 
درمان و پیشگیری از بروز آن مشخص نشده است اما مشکلات سیستم عصبی 

علاوه بر شرایط زندگی فرد می تواند از جمله عوامل بروز این بیماری باشد.
این متخصص تغذیه با اشاره به اینکه مصرف مواد غذایی غیر سالم یا سمی 
همچنین تغذیه ناسالم از عوامل بروز بیماری آلزایمر است بیان کرد: برای مثال 
استفاده از ظروف آلومینیومی برای طبخ غذا و یا نگهداری غذا به خصوص مواد 

غذایی ترش در این ظروف از جمله عوامل خطرناک برای سیستم عصبی است.
وی عنوان کرد: در موارد دیگر بیماری های سیستم مغز و عصاب مانند صرع 
که به سبب بیماری نمی توانند گلوکز را به خوبی مصرف کنند برای تأمین انرژی 
رژیم های  که  افرادی  همچنین  هستند  چرب  غذاهای  از  استفاده  به  مجبور 
کتوژنیک را برای لاغری مناسب می دانند به سبب مصرف بیش از اندازه غذاهای 
چرب در معرض تولید کتون بیش از اندازه در بدن هستند و خود را در خطر ابتلاء 

به آلزایمر قرار می دهند.
درستی اظهار کرد: صرف نظر از جنبه های روحی و روانی زندگی فرد رعایت رژیم 
غذایی متعادل، مصرف غذای سالم، عدم مصرف غذای سرخ کردنی می تواند تا 

حد زیادی از بروز بیماری آلزایمر جلوگیری کند.
این متخصص تغذیه با اشاره به اینکه مصرف غذاهایی با چربی بالا می توانند 
سلول های مغزی را اکسید کنند افزود: مصرف غذای سالم حاوی آنتی اکسیدان 
مثل سبزیجات، میوه ها، آلوی سیاه، انگور، انار، هویج، کلم های رنگی، لبو و 
گوجه فرنگی از لطمه سلول های مغزی به سبب استفاده از غذاهای چرب کمک 

جلوگیری می کند.
وی گفت: نکته حائز اهمیت بعدی مصرف اسیدهای چرب و امگا ۳ است که به 
میزان زیادی سبب تقویت سلول های عصبی مغز می شوند بنابراین مصرف ماهی 
و یا مکمل های امگا ۳ علاوه بر جلوگیری از آسیب سلول های عصبی مغز در درمان 

بیماری هایی مانند افسردگی، ام اس و صرع مؤثر است.
درستی تاکید کرد: بنابراین مصرف غذای مناسب و کافی، سبزیجات، روغن 
زیتون و عدم مصرف فست فود و غذاهای پرچرب از جمله عواملی است که برای 
جلوگیری از بروز آلزایمر می توان نام برد همچنین استفاده از رژیم مدیترانه ای 
که طول عمر را زیاد می کند می تواند از آسیب سلول های عصبی مغز جلوگیری 

کند.
این متخصص تغذیه در آخر در خصوص تغذیه مناسب برای یک فرد مبتلا به 
آلزایمر نیز اظهار داشت: متأسفانه افرادی که مبتلا به آلزایمر هستند برای غذا 
با مشکلات فراوانی روبه رو هستند و در موارد پیشرفته تر  خوردن و حتی بلع 
احساس گرسنگی و تشنگی را نیز از دست می دهند و در معرض سو تغذیه هستند 
بنابراین نگهداری از این افراد توسط یک فرد سالم به منظور دریافت مواد غذایی 

مناسبی که ذکر شد از جمله نکات مهم و ضروری است.

بلایی که سیگار بر سر پوست شما می آورد
سیگار کشیدن علاوه بر این که قلب را ضعیف می کند، بر روی ریه ها و استخوان 
تاثیر می گذارد، احتمال باروری و سکته مغزی را افزایش می دهد، عارضه مهم 

دیگری هم دارد و آن تغییراتی ناخوشایند در پوست و مو است.
برخی تاثیرات منفی سیگار بر روی پوست، دهان، چشم ها و دندان از این قرارند:
ناهمواری پوست: سیگار کشیدن روی رگ های خونی اثر می گذارد، رگ هایی 
که اکسیژن و مواد مغذی را به کل بدن می رسانند. موقعی که پوست از نظر این 
مواد مغذی محروم می شود، حتی در سنین پایین تغییراتی در آن ایجاد می گردد. 

افراد سیگاری اغلب رنگ پریده هستند.
از ۴ هزار ماده  تنباکو حاوی بیش  افتادگی و چین و چروک پوست: دود 
شیمیایی سرطان زا است. این مواد همچنین به کلاژن و آلاستین دو جزء اصلی 
پوست آسیب می رسانند. حتی قرار گرفتن در معرض دود سیگار و سیگاری های 
دست دوم نیز می توانند این ضایعات پوستی را تجربه کنند؛ یعنی افتادگی و چین 

و چروک های عمیق پوست.
چین و چروک در اطراف لب: آسیب به آلاستین روی پوست اطراف دهان نیز 
تاثیر می گذارد و منجر به پیری زودرس با ایجاد خطوط عمیق در اطراف پوست 

لب می شود.
لکه ها روی ناخن و انگشتان: توتون و تنباکو منجر به بروز لکه هایی روی ناخن 
ها و پوست دست می شود. این اتفاق می تواند ناشی از سیگار کشیدن مزمن 

باشد. خوشبختانه بعد از ترک سیگار این تغییرات محو می شود.
ریزش مو: سیگار می تواند منجر به فرایند ریزش مو شود و این روند با بالاتر 
رفتن سن وخیم تر می گردد. برخی تحقیقات نشان می دهد که طاسی در مردان 

سیگاری شایع تر است.
پسوریازیس: افراد سیگاری در معرض این بیماری پوستی ناخوشایند و ناراحت 
کننده هستند. پسوریازیس اغلب منجر به ضخامت و پوست فلس دار در آرنج، سر، 

دست، یا پا می شود.
چین و چروک چشم: این چین و چروک ها اگرچه با افزایش سن ایجاد می 

شود اما در سیگاری ها بسیار عمیق تر است.
بهبود ظاهر بعد از ترک: بعد از این که شما سیگار را ترک می کنید، جریان خون 
بهبود می یابد در نتیجه پوست شروع به دریافت اکسیژن بیشتر می کند. دندان 
ها نیز ممکن است سفید تر شوند ضمن این که لکه های انگشتان و ناخن ها نیز با 

ترک سیگار کم رنگ تر می شود.
هر زمان که سیگار را ترک کردید، برای مقاومت در برابر نشانه های پیری پوست 
می توانید از کرم های موضعی و حاوی آنتی اکسیدان برای بهبود ظاهر پوست 
استفاده کنید. استفاده از کرم های ضد آفتاب هنگام خروج از منزل برای شما 
بردن  بین  از  برای  کنند  می  توصیه  نیز  پزشکان  برخی  است.  ضروری  بسیار 
نشانه های پوستی ناشی از سیگار، از روش های درمانی لیزر و لایه برداری پوست 

بهره ببرند.
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با  حضرت فاطمه)س( با خطبه های متقن و آموزه های انسان ساز، انس 
قرآن و فرهنگ مقاومت را در میان تمامی نسل ها نهادینه کردند و ماهیت تفکر 
و اندیشه جاهلی را به خوبی نمایان ساختند. مظلومیت و غربت حیات طیبه 
ایشان حقیقت بارزی است که در این برهه از زمان می تواند، چراغ راه هدایت 

بسیاری از انسان های آزاده باشد.
سنت و سیره اهل بیت)ع( منبع بی پایانی به شمار می رود که هر چه اعماق 
آنرا بکاویم، گنجینه هایی بس گران بها و ارزشمند در آن نهفته است و این تنها 
درباره رسول اکرم)ص(  و امامان معصوم)ع( ما صدق نمی کند، بلکه هر فردی 
از مخزن علم آنها بهره برده و به آن سرچشمه متصل باشد، خود مخزنی سرشار 
از آن علوم بی پایان خواهد بود. پاره ای از آیات که در وصف اهل بیت)ع( 
نازل شده اند، کاملترین و بارزترین مصادیق آن هستند. در این میان می توان 
به حضرت فاطمه )س( دختر پیامبر اکرم)ص(  که در دامن آخرین فرستاده 
خدا پرورش یافت و از دانش بی پایان ایشان بهره گرفت، اشاره کرد. این بانوی 
پرهیزکار ناگفته های بسیاری در زندگی کوتاه اما پرثمر خود دارد که در کمتر 
مجالی به آن پرداخته شده و این سندی بر مظلومیت آن دُر گران بها است. 
برپایه اظهارات کارشناسان مختلف از ۳۵ تا ۱۳۵ آیه از قرآن کریم به صورت 
تفسیر و تأویل و شأن نزول و بطن آیات مرتبط به حضرت زهرا )س( است که 
مهمترین آنها در سوره های قدر، انسان، کوثر، نور و شوری و آیات تطهیر، 
اطعام، مودت بوده و احادیث بسیاری از جمله سفینه، نجوم، ثقلین، بضعه و 

... در ارتباط با ایشان است.
بی گمان سخن گفتن از شخصیت  قرآنی  حضرت  فـاطمه)س( که دارای 
عظمت ویژه و پرورشی خاص بود، بسیار دشوار است اما معرفی و واکاوی 
بازگو  را  از منظر قرآن، دستکم ۲ جهت مهم  شخصیت حضرت  زهرا)س( 
می کند: یکی بدان  جهت  که عصمت وی شایستگی او برای معرفی قرآن را 
آشکار می سازد و دیگر بدان سبب که رهنمودهای ایشان می تواند الگو و نمونه 
کامل برای تمامی انسان های آزاده و به خصوص زنـان مسلمان باشد. سالروز 
شهادت حضرت فاطمه )س( بهانه ای شد تا در این جُستار به معرفی شخصیت  
فاطمه )س( در قرآن بپردازیم و نقش و جایگاه قرآن کریم در سخنرانی ها و 

فعالیت های شخصی ایشان را بررسی کنیم.
 شخصیت قرآنی حضرت فاطمه)س(

از آنجا که توصیف قرآن و منزلت این کتاب آسمانی از زبان فاطمه )س( با 
جایگاه  شخصیت آن حضرت در قرآن  کریم ارتباط بسیار نزدیکی دارد، بررسی 
آیاتی که درباره ایشان نازل شده، موقعیت  و شأن این بانوی پرهیزکار را بیان 
می کند. زمانی که پیامبر)ص( ۲ تن از فرزندان خود را از دست داد و دشمنان 
آن حضرت با هدف  طعنه  و شماتت، ایـشان را ابـتر و بـدون فرزند و مقطوع 
النسل خواندند، سوره کوثر نازل  شد. خدای متعال  در ایـن سوره می گوید: 

ما به تو کوثر دادیم.
فخر رازی این سوره را از شواهد اعجاز قرآن می داند که خبر از غیب  می دهد. 
قرآن  کریم  با وصف زیبایی چون کوثـر بـر حضرت فاطمه زهرا)س( عطای او را 
به  رسول اکرم)ص( یادآور می شود و از پیـامبر)ص( مـی خواهد که نسبت به 
چنین نعمتی سپاسگزاری  کند، زیرا حضرت فاطمه)س( منشأ خیر، برکت و 

بالندگی است.
یکی دیگر از آیاتی که در توصیف پیامبر)ص(، حضرت فـاطمه زهـرا)س(، 
امام علی)ع(، امام حسن)ع( و امام حسین )ع( آمده ، آیه ۶۱ سوره آل عمران 
است: بیایید ما فرزندان خود را دعوت کنیم، شما هم فرزندان خود را؛ ما زنان 
خویش را دعوت نماییم، شما هم زنان خود را؛ ما از نفوس خود دعوت کنیم، 
شما هم از نفوس خود؛ آنگاه مباهله کنیم و لعنت خدا را بر دروغگویان قرار 

دهیم.
در روایت های اسلامی  و تـفسیرهای اهـل سنت و شیعه  آمده  است  که  در 
سـال  دهم هجری گروهی در حـدود ۶۰ تـن از علما و رؤسای مسیحی به 
مـدینه آمـدند تا موقعیت خود را در برابر اسلام روشن کنند و با پیامبر خدا)ص( 
درباره اسـلام و مـسیحیت گفت وگو کنند. در این آیه شریفه که پیامبر)ص( 
خانواده خود را در معرض مباهله قرار می دهد، تـعبیرهای بـسیار شگفتی 
می شود! به طوری که از حضرت فاطمه)ص( به عنوان برترین بانو از وابستگان 

تعبیر شده است.
علمای بـزرگی از اهـل سنت چون مسلم، ترمذی، ابن منذر و بیهقی  نیز 
همگی نقل کرده اند که چون این آیه نازل شد، پیامبر)ص( اهل خانه خود 
را فرا خواند و فرمودند: »اینها اهل من هستند.« پیـامبر گرامی اسلام)ص(، 
فاطمه)س( را در اوضاع نابسامان  اجتماعی و اقتصادی آن زمان به حضور 
می خوانند و او را در چنین مخاطره ای قرار می دهند که این مهم نمونه ای  بارز و 
آشکار از شخصیت ممتاز ایشان و بیانگر ارتباط ویژه میان فـاطمه)س( و قـرآن 

کریم است.
نزول آیه تطهیر بر پیامبر)ص( ، نیز حاکی از عصمت ایشان از هر گونه گناه 
و آلودگی است  که  می توان در مقایسه بـا زنـان دیگری که در قرآن نامشان یاد 
شده، اعم  از دختران ، مادران و همسران پیامبر)ص( یا افرادی که در تاریخ 
بشریت تأثیر گذار بوده اند به صراحت گفت  که  تعبیری این چنین نیامده 
است. باید افزود اراده خـدای متعال در ایـن آیه، اراده  تشریعی  نمی تواند باشد، 
یعنی تنها نمی خواهد بگوید که باید آنان از هر گونه پلیدی منزه باشند، زیرا 
این  خواسته اختصاصی اهل بیت)ع( نیست، بلکه اسلام از همه مسلمانان 
و حتی از تمام انـسان ها طـهارت و پاکی را می خواهد اما خدا در این آیـه بـا 
تـوجه به شأن پیامبر)ص( به طور تکوینی اراده  فرموده  که آنها از هر گونه گناه 

و آلودگی مبرا باشند.
آیه اطعام نیز در بیان ایثار حضرت فاطمه زهرا)س( و خـانواده  ایشان است ، 
چنانکه در تاریخ و تفسیر نقل شده است که در دوران مشکلات و سختی های  
اقتصادی ، حضرت فاطمه)س( و افراد خانواده تصمیم گرفتند، روزه نذری  
بگیرند. با نزول این آیه، ایشان و همسر و ۲ فرزند و اهل خانه اش الگوی کاملی 
برای  ایثار و از خودگذشتگی معرفی شـدند که قـرآن آن را برای مسلمانان  نقل  
می کند و البته در مقابل این  ایثار، آنان پاداش بزرگی از پروردگارشان دریافت 

کردند.
 قرآن  در منظر فاطمه زهرا)س(

یکی از ویـژگی های مـعارف اهـل بیت)ع( توجه و تأکید نسبت به قرآن است. 
در پرتو نگاه به صدها روایت، سیره علمی و مـوضع گیری در گـفت و گوها و 
جدال  با مخالفان به خوبی آشکار می شود که آنان قرآن کریم را مـحور هـدایت 

و مـنبع اصلی رسالت می دانسته و قرآن را مرجع دینی، علمی و فقهی و راه و 
روش علمی قرار می داده اند. مهم ترین فراز این  سـخنان در بیان عظمت قرآن 
و کاربردهای آن در زندگی انسان است. حضرت فاطمه زهرا)س( در نخستین 
خطبه ای که پس از رحلت پدر و در دفاع از فـدک در مـسجد پیامبر)ص( 
می خواند، این نکته را یادآور می شود: خدا را در میان شـما عهد و پیمانی 
است که پیش از این  به شما گفته و یادگاری است  که  بـرای شـما بر جای مانده 
است. در تعبیر دیگری از هـمین خـطبه در آغاز بـه ایـن نـکته اشاره شده است 
که کتاب خدا نـاطق  بـه  حکم خداست، یعنی راهنمایی هایی که می کند با 

صراحت به مردم یادآور شده و از ایـن جـهت حجت برای تمام مردم است.
آنگـاه حضرت فاطمه)س( ویژگی های قرآن را بـرمی شمرد و در نـطقی  که به  
جهت دفاع از ولایت بیان مـی کند در مـقام معرفی قرآن برمی آید و می فرماید: 
قرآن کتاب خداست  که ناطق است. ظاهر این قرآن کاملًا روشـن  اسـت . یعنی 
ایـن قـرآن هـیچ باطل و خلاف حقیقت در آن نـیست و نورش فراگیر و همه گیر 

است  و به دیگران روشنایی می بخشد.
البته ایشان در این خطبه نکات دیگری نـسبت بـه پیـروی قـرآن کریم بـیان 
مـی کند و می فرماید: این کتاب آن چنان با عظمت است که اگر کسی واقعاً 
پیرو قرآن باشد و به  دستورات  آن عمل نماید به آن درجه کمال و بزرگی می رسد 

که دیگران حسرت او را می خورند.
تعبیرهای دیگری نیز در برخی خطبه های حضرت فاطمه)س( در فضیلت 
قرآن کریم آمده است که نشان می دهد، ایشان با نگاهی عمیق به قرآن چشم 
دوخته که از آن جمله می فرماید: قرآن  کریم بیانگر حجت های آشکار خدای 
متعال  است . در این کتاب احکام حلال و حرام و فضایل تدوین یافته، کلمات 
کافی و مباحات و شرایع نوشته شده و دلیل های آشکار است. زهرای اطهار، 
قرآن را سرچشمه  معارف  و احکام الهی می داند و اگر در سنت مطلبی بیان  

می شود در تفسیر و تفصیل همان احکام قرآن است.
برخی دیگر از گفته ها، نگاه حضرت فاطمه زهرا)س( را درباره قرآن روشن 
می سازد و اهتمام و توجه این کتاب آسمانی و هدیه الهی را در نظر ایشان آشکار 
می کند. از منظر ایشان قرائت، حفظ و فهم به تنهایی کفایت نمی کند و آنچه  
اصل  و اساس دسـتورات قرآن محسوب می شود، سعادتمندی و دستیابی به 

راه نجات است.
 سیره قرآنی فاطمه زهرا)س(

در  قـرآن، خود  به  اهتمام  و  توصیه ها  بر  افزون  فاطمه  زهرا)س(  حضرت 
مـقام عمل و تجسم معارف  و اخلاق ، شخصیت  قرآنی بود. درباره یکایک اهل 
بیت)ع( اوصافی آمده که نشان می دهد، آنان نیز اخلاق  قرآنی  داشتند، بـلکه 
قرآن ناطق بودند و در توجه به قرآن و اهتمام به قرائت آن چنان کوشیده اند 
که  زبانزد دیگران واقـع شده اند. حضرت زهرا)س( از کودکی در خانه وحی با 
قرآن  مأنوس  بود. پدر که قرآن می خواند، ایشان می شنید و گوش جان به قرآن 
مـی سپرد تـا جایی که می توان  گفت  هیچ فردی پس از پیامبر)ص( به اندازه 
فاطمه)س( به قرآن نزدیک نبود. با توجه به شواهد تاریخی  و اظهار نظر ائمه 
مـعصومان)ع( دربـاره علم حضرت فاطمه)س(؛ ایشان نخستین  فردی  است 
که  از نزدیک  با پیامبر)ص(، قرآن و معارف  وی در میان زنان آشنایی پیدا کرده 

است.
قـرآن  به  نسبت  فاطمه)س(  حضرت  توصیه های  تأکید،  قابل  نکات  از 
داشت،  احتجاج  جنبه  که  سخنرانی هایی  و  خـطبه ها  در  ایشان  اسـت . 
همواره درباره قرآن سخن می گفت. شیخ صـدوق از حضرت زیـنب)س( 
نقل می کند که حضرت فاطمه)س( در خطبه  خود، درباره قرآن سخن می 
گفت و مقام و موقعیت قرآن را شرح می داد و ویژگی های آن را بازگو کرد. 
هـمه ایـنها نـشان می دهد که ارتباطی  محکمی میان فاطمه)س( و قرآن 

وجود داشته  است .
 بیان علل انحراف مردم

در جامعه اسلامی و زندگی مسلمانان، شناخت ویژگی های قرآن و عمل به 
این کتاب آسمانی از اهمیت ویژه ای برخوردار است، خداوند درباره تعالیم این 
کتاب آسمانی می فرماید: »این قرآن به راهی که استوارترین راه هاست هدایت 

می کند.« )اسراء/ ۹(
هر فردی به آن عمل کند، راه سعادت و خوشبختی را پیموده و از انحراف 
به دور خواهد ماند. چنانکه دختر نبی مکرم اسلام)س( یکی از علل انحراف 
مردم، چند روز بعد از رحلت پیامبر اعظم)ص( را پشت کردن مردم به قرآن کریم 
و پشت سر انداختن اوامر و نواهی آن دانسته می فرماید: چرا بیراهه می روید؟ 
در حالی که کتاب خدا در میان شماست، مطالب آن روشن است و احکام آن 
درخشان و نشانه های هدایت آن آشکار، نهی و هشدارهای آن روشن و واضح 
می باشد، اما شما به قرآن پشت کردید و از آن روی برگردان شدید، آیا به قرآن 

میل و رغبت دارید؟ یا داوری جز قرآن می گیرید؟ 
در این جملات حضرت فاطمه)س( با استفاده از این آیه شریفه قرآن، جریان 
سقیفه و پیامدهای آن و رویگردانی مردم از قرآن کریم را مصداق روشن ظلم 
دانسته و عاملان آن را جزو ظالمان به حساب آورده است و با ذکر آیه دوم می 
فرماید شما که به قرآن پشت کرده اید و اوامر و نواهی آن را به کار نمی بندید در 
واقع از دین اسلام خارج شده اید؛ چه اینکه اساس اسلام بر دستورات قرآن 
استوار است و اگر قرآن را از اسلام حذف کنید، دیگر اسلامی باقی نمی ماند 
و شما هم که دستورات قرآن را از جمله دستور به اطاعت از جانشین و وصی 
پیامبر اسلام)ص( کنار گذاشته اید و به آن عمل نمی کنید به مثابه این است 
که دین اسلام را رها کرده و دین دیگری را اختیار کرده و به انحراف کشیده 

شده اید. 
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مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم :

ضریب نفوذ پهنای باند سیار قم بیش از
۹۷ درصد افزایش یافت

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات قم، با اشاره به اهمیت اقدام های مهم دولت تدبیر 
و امید درتوسعه فناوری ارتباطات استان، گفت: ضریب نفوذ مشترکان پهنای باند سیار در 

سطح استان به بیش از ۹۷.۶۲ درصد افزایش یافته است. 
جواد غلامپور زیرساخت های فناوری ارتباطات قم را خوب دانست و افزود: هم اکنون 
بیش از یک میلیون و ۳۶۴ هزار تن از مشترکان اپراتورهای مختلف تلفن همراه در این استان 

به پهنای باند سیار دسترسی دارند.
وی ادامه داد: با توسعه سایت های فعال شبکه توسط اپراتورهای تلفن همراه، هم اکنون 
۸۲۸ هزار تن از مشترکان همراه اول، ۴۸۴ تن از مشترکان ایرانسل و ۵۲ هزار تن از مشترکان 

رایتل به پهنای باند سیار دسترسی دارند.
توسعه  و  روزرسانی  به  بر ضرورت  تاکید  با  فناوری اطلاعات قم،  و  ارتباطات  مدیرکل 
زیرساخت های ارتباطی گفت: توسعه زیرساخت های ارتباطی  پایان ناپذیر بوده و بی وقفه 

هم گام  با توسعه تکنولوژی  فناوری اطلاعات، به روز رسانی و توسعه  می یابند.
غلامپور اظهار داشت: توسعه  و به روزرسانی زیرساخت های ارتباطی استان به عنوان یکی 
از عمده ترین وظایف این اداره کل به منظور حفظ و ارتقای جایگاه قم در شاخص توسعه 

فن آوری اطلاعات کشور به صورت مستمر پیگیری می شود.
وی افزود: شرکت ارتباطات سیار به منظور توسعه زیرساخت های ارتباطی و تقویت 
ارتباطات پایدار، در سال جاری اقدام به نصب و راه اندازی چهار سایت تلفن همراه درقم 
کرده است ضمن اینکه به منظور ارتقای ارتباطات سیار در استان، اپراتور ایرانسل نیز تا 
پایان سال جاری نسبت به راه انداز ی و  احداث ۱۴ سایت نسل چهارم  و  ۱۶ سایت نسل 

سوم  اقدام می کند.
مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات قم، گفت: تعداد مشترکین  فعال همراه اول 
دراین استان بالغ بر یک میلیون و ۳۳۶ هزار نفر، تعداد مشترکین پهن باند بیش از 
۸۲۸ هزار نفر و تعداد مشترکین پهن باند نسل چهارم  این اپراتور در قم نیز بالغ بر 

۵۹۶ هزار نفر است.
وی در ادامه تصریح کرد :  اپراتور ایرانسل نیز برای برقرای ارتباطات سیار در استان ، دارای 

۳۸۲ سایت نسل چهارم ، ۳۲۷ سایت نسل سوم و ۳۲۷ سایت نسل دوم است.
غلامپور ضمن اشاره به تعداد مشترکین اپراتور ایرانسل در استان افزود:  بر همین اساس 
، تعداد مشترکین فعال این اپراتور در سطح استان ۷۱۲ هزار و ۳۳۱ نفر و تعداد مشترکین 

دیتای آن نیز بیش از ۴۸۴ هزار هزار تن است.
وی با بیان اینکه اپراتور همراه اول در قم دارای ۴۷۰ سایت  نسل چهارم است ادامه 
داد: پوشش جمعیتی نسل چهارم این اپراتور ۹۷ درصد با ضریب نفوذ ۹۵.۶۱ درصد 

است.
مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات قم،اظهار داشت: هم اکنون با سایت های فعال 
شبکه تلفن همراه اپراتور ایرانسل، پوشش جمعیتی اینترنت نسل دوم این اپراتور در قم به 
۹۷.۹۶ درصد، اینترنت نسل سوم به ۹۵.۱۲ درصد و اینترنت نسل چهارم به ۹۰.۹۴ درصد 

رسیده است. 
بر اساس آخرین گزارش اعلام شده شاخص توسعه یافتگی IDI ،  قم رتبه چهارم کشوری 

زیرشاخص میزان استفاده از فاوا )فناوری اطلاعات و ارتباطات( را کسب کرده است.
امتیاز استان قم در زیر شاخص دسترسی با امتیاز ۰.۸۴ حدود چهار صدم بیشتر از 

میانگین کشوری است.
 

معاون فنی مرکز بهداشت استان قم خبرداد

انجام تست »رپید« برای شناسایی
 مبتلایان به کرونا

معاون فنی مرکز بهداشت استان قم گفت: تست رپید که حاصل زحمات تیم شهید 
فخری زاده است در قم برای شناسایی زود هنگام مبتلایان به کرونا انجام می شود. 

محمد جواد باقریان از رویکرد جدید در انجام تست های کرونا خبر داد و اظهار کرد: از 
ابتدای شیوع ویروس کرونا از تست» پی سی آر«که در تمام دنیا رایج بود برای تشخیص 
این بیماری استفاده می شد اما از ۱۸ آذرماه تست جدید و سریعی با نام »راپید« که حاصل 
فعالیت تیم شهید فخری زاده است به دست ما رسید که با انجام این تست در مدت زمان ۲۰ 

دقیقه بیماری تشخیص داده می شود.
 وی با بیان اینکه تست »رپید« ۷۰ درصد قدرت تشخیص دارد و الان در تیم های رهگیری 
طرح شهید سلیمانی مورد بهره برداری قرار می گیرد ، گفت:  اعضای این تیم به منزل 
افرادی که تست آنان مثبت شده است مراجعه و احوال این بیمار را مورد پایش قرار می دهند 

و اگر وضعیت آنان بحرانی باشد، پزشک برای معاینه بیمار اعزام می شود.
معاون فنی مرکز بهداشت استان  قم با اشاره به چگونگی انجام این تست، بیان کرد: در 
این تست نمونه ای از حلق و بینی بیمار و افراد درجه یک که با بیمار تعامل داشتند گرفته 

می شود که این تست در مدت زمان ۲۰دقیقه جواب می دهد.
وی با بیان اینکه در ۶۶۴ مورد تست انجام شده به این روش ۳۷ مورد تست مثبت 
شناسایی شده است، اضافه کرد: این نوع تست میزان حساسیت آن پایین تر و میزان جواب 
دهی آن بالاتر از تست پی سی آر است. باقریان عنوان کرد: براساس تفکیک رنگ بندی که 
از سوی مرکز بهداشت برحسب شمار بیماران در هر هفته در محلات مختلف با هماهنگی 

شهرداری ضد عفونی مناطق پرتردد انجام می شود.
وی اضافه کرد: در ۵ هفته گذشته رنگ ها درهر هفته در مناطق تغییر کرده است 
و برای شهرداری ارسال می شود و کسانی که تست آنان مثبت می شود مورد پوشش 
این تیم قرار می گیرند و تمرکز اجرای این طرح روی افراد بی بضاعت و مناطق حاشیه 

ای است.
افزود: در اجرای این طرح توجه  و  از فعالیت ۱۰ تیم مراقبت در منزل خبر داد  وی 
حداکثری روی افراد در معرض خطر است تا به این بیماری مبتلا نشوند که براساس آمارها 

بیشترین آسیب دیدگان سالمندان هستند.
معاون فنی مرکز بهداشت استان قم خاطرنشان کرد: کسانی که تست آنان مثبت می شود 
تیم رهگیری با آنان تماس گرفته و شماره ای را در اختیار آنان قرار می دهد و در صورت نیاز 

پزشک بر بالین بیمار اعزام می شود.

مدیر کل بهزیستی استان قم مطرح کرد؛

عدم همکاری ادارات در اشتغال معلولین 
مدیر کل بهزیستی قم با انتقاد از عدم وجود معافیت های مالیاتی برای قشر معلول گفت: 
سازمان مدیریت شهری و اداره های کار، اصناف وامور مالیاتی برنامه منسجم و قانونمندی 

برای شغل معلولین ندارند.
مهدی پهلوانی ستوده با اشاره به عدم همکاری سازمان ها و ادارات در اشتغال معلولین 
گفت: دولت موظف است طبق ماده هفت قانون جامع حمایت از معلولین حداقل سه 
درصد از مجوزهای استخدامی دستگاه های دولتی و عمومی را به افراد معلول واجد 
شرایط اختصاص دهد، اما این قانون تاکنون نتوانسته مشکل اصلی بیکاری افراد معلول 

را برطرف کند.
 وی افزود: اشتغال معلولین در استان موانع و چالش های بسیاری دارد که از جمله 
آنها می توان به عدم آموزش حرفه ها و مهارت های متناسب با معلولیت و بازار کار، عدم 
مناسب سازی معابر و وسایل نقلیٍه، محیط کار ناسازگار با معلولیت، عدم تناسب دستمزد با 

کار و شغل و عدم آگاهی کارفرمایان در نحوه ی برخورد با افراد معلول اشاره کرد.
مدیرکل اداره بهزیستی استان قم با انتقاد از عدم وجود معافیت های مالیاتی بیان کرد: 
اداره اصناف، اداره امور مالیاتی، اداره کار و سازمان مدیریت شهری برنامه منسجم و 
قانونمندی برای شغل معلولین و مناسب سازی محیط کار و رفت آمد این قشر ندارند و بر 
همه این موارد، عدم حمایت ها و مشوق های مناسب از کارفرمایان، هزینه های صدور مجوز 

و پروانه دستگاه مرتبط با ایجاد مشاغل فنی و حرفه ای نیز افزوده می شود.
وی با بیان اینکه تا زمانی که یک سازمان نظام مند با قوانین مشخص و ساز و کارهای 
مناسب ایجاد نشود موانع وجود دارند، افزود: به جرأت می توانیم بگوییم که تنها سازمان 
بهزیستی عملکرد قابل قبولی را داشته و هرچند پیگیری انجام شده از طرف آموزش و 
پرورش برای استخدام معلولین تا مرحله آزمون مصاحبه پیش رفته، اما باید دید در آینده چه 
می شود و شرکت آب و فاضلاب هم که در سال های گذشته کسی را نمی پذیرفت، امسال 

فقط یک فرد معلول را استخدام کرد.
 

با پیشنهاد مدیر حوزه های علمیه؛

معاون تبلیغ و امور فرهنگی مرکز مدیریت 
حوزه های علمیه انتخاب شد

شورای عالی حوزه های علمیه با پیشنهاد مدیر حوزه های علمیه مبنی بر انتخاب حجت 
الاسلام والمسلمین حسین ملانوری به عنوان معاون تبلیغ و امور فرهنگی مرکز مدیریت 

حوزه های علمیه موافقت کرد.
شورای عالی حوزه های علمیه با پیشنهاد مدیر حوزه های علمیه مبنی بر انتخاب حجت 
الاسلام والمسلمین حسین ملانوری به عنوان معاون تبلیغ و امور فرهنگی مرکز مدیریت 
حوزه های علمیه به مدت دو سال، موافقت کرد. گفتنی است حجت الاسلام والمسلمین 
حسین ملانوری، متولد ۱۳۴۸ در شهر رفسنجان است و دارای سوابق مختلف علمی، 

حوزوی و اجرایی در حوزه های علمیه است.

تولیت حرم مطهر حضرت معصومه )س(:

راه حاج قاسم سلیمانی  تداوم
 بصیرت فاطمی است

تولیت آستان حضرت معصومه )س( با اشاره به نزدیک شدن به سالروز شهادت 
سردار دل ها حاج قاسم سلیمانی و یاران او گفت: راه این شهدا در واقع تداوم همان 

بصیرت فاطمی است.
آیت الله سید محمد سعیدی در دیدار اعضای ستاد بزرگداشت دهه بصیرت 
و میثاق امت با ولایت این دهه را برای قم نقطه عطف و ظرفیت عظیم خواند و 
اظهار داشت: رهبر معظم انقلاب مهمترین فرمایش ها و نقطه نظرهای خود را در 

جلسه ای که به همین مناسبت برگزار می شود بیان می کنند.
وی بصیرت را بزرگترین و محوری ترین نقطه این ایام و مهمترین نکته فرمایش 
های رهبر انقلاب دانست و گفت: بصیرت یک موضوع تکراری نیست چون بصیرت 
جوهره، نماد و جلوه ای دارد جوهره بصیرت بسیار ثابت و قدیمی و از زمان حضرت 
آدم بوده و تا قیام مهدی موعود خواهد بود و تداوم خواهد داشت و یکی از عوامل 
اصلی برای رهیابی به بهشت الهی نیز همین بصیرت است. سعیدی تصریح کرد: 
بصیرت در هر زمان هر حرکت و حادثه ای جلوه و نماد خاصی دارد چه بسا مومنان 
و متدینینی در بخشی از زمان و مکان از این نعمت برخوردار باشند اما همین 
اشخاص زمان که عوض می شود و حوادث که متغیر می شود از بصیرت در آنها 
خبری نیست. وی ادامه داد: این نشان دهنده این است که مواظبت و مراقبت در 
همه جا مورد نیاز است. آیت الله سعیدی با اشاره به نزدیکی شدن به سالروز شهادت 
سردار دل ها حاج قاسم سلیمانی و یاران او گفت: راه این شهدا در واقع تداوم همان 
بصیرت فاطمی است و ۱۹دی هم که پایان دهه بصیرت است در واقع ختم بیان 
این درس ها و راهکاری برای اجرایی شدن این درس ها در طول سال است. امام 
جمعه قم عنوان کرد: دهه بصیرت یک دوره، کلاس و یک مدرسه است تا افراد در 
این دهه آموزش های لازم را برای زمان و مکان و موقعیت های مختلف سپری کنند 
و بعد آن را در طول سال به کار ببندند. نهم تا نوزدهم دی ماه به عنوان دهه بصیرت 
نامگذاری شده است. وی با اشاره به اهمیت بصیرت در دوران قبل و بعد از انقلاب 
اسلامی افزود: مردم در آن زمان با بینشی که توسط امام راحل پیدا کردند به پیروزی 
انقلاب رسیدند. وی در ادامه انتخابات ، پیش رو را نیز مورد توجه داد و گفت: همان 
گونه که رهبری فرمودند ما نیاز به یک دولت جوان داریم و باید با بصیرت و دقت در 
فکر انتخاب دولتی با روحیه جوان باشیم تا بتوانیم این حرکت انقلابی که حضرت 

امام و شهدای عظیم الشان، جانبازان و ایثارگران دنبال کردند را به نتیجه برسانیم.

فرماندار قم عنوان کرد

جبران غفلت ها در زمینه مسائل فرهنگی 
کودکان و نوجوانان

فرماندار قم گفت: یکی از موضوعاتی که نیاز است تا دفتر تبلیغات اسلامی بیشتر 
به آن بپردازد، در حوزه کودک و نوجوان و مخصوصاً تربیت کودکان بوده که باید 

غفلت ها را جبران کرد.
مرتضی حیدری عصر شنبه در حاشیه بازدید از نمایشگاه دستاوردهای دفتر 
تبلیغات اسلامی در گفت و گو با خبرنگاران با بیان اینکه از این دستاوردها احساس 
عزت کردم و افتخار می کنم از مکتبی پیروی می کنم که دارای یک پیشینه عمیق، 
تاریخی، مستدل و متقن است و با تلاشی که روحانیت می کند، این مکتب جلوه 
ابدیت هم پیدا می کند، گفت: حقیقتاً اینکه دفتر تبلیغات اسلامی رویکرد خود را از 
کارکردگرایی به مسئله محوری تغییر و حدود ۱۵۰ موضوع روز جامعه را مورد بررسی 
قرار داده، کار ارزشمندی است که از میان این موضوعات، ۱۵ مسأله اساسی در 

قالب تأسیس ۴ قطب و ذیل آن میز کارهای تخصصی را راه اندازی کرده است.
فرماندار قم با تأکید بر اینکه موضوعات انتخابی قطب های فکری و فرهنگی را 
بنا به مسئولیت و وظیفه ای که در سطح جامعه بر عهده دارم، کاملًا درک می کنم، 
افزود: میزان آمیختگی و درگیری جامعه با این موضوعات کاملًا مشهود است و 

انتخاب هوشمندانه ای در دفتر تبلیغات اسلامی صورت گرفته است.
وی مسائل قطب های فکری و فرهنگی را حساب شده و دقیق خواند و ادامه داد: 
امیدوارم که این اقدامات بتواند جنبه کاربردی هم پیدا کند و یکی از موضوعاتی که 
نیاز است تا دفتر تبلیغات اسلامی بیشتر به آن بپردازد، در حوزه کودک و نوجوان و 
مخصوصاً تربیت کودکان بوده که باید غفلت ها را جبران کرد. حیدری با اشاره به 
اینکه در قطب های فکری و فرهنگی دفتر تبلیغات اسلامی به مسئله کودک توجه 
شده، گفت: با توجه به اتفاقاتی که در سطح جامعه رخ می دهد، همواره موضوع کار 
در حوزه کودک، ذهن بنده را درگیر کرده است. وی افزود: رویکرد مسأله محوری و 
تأسیس قطب های فکری و فرهنگی حاصل بسیج علما و نخبگان کشور است و به 

ابعاد مختلف دین و مسائل روز جامعه پرداخته شده است.

فرمانده انتظامی استان قم مطرح کرد

استفاده از ظرفیت های تبلیغی دفتر 
تبلیغات در حل آسیب های اجتماعی

در  اسلامی  تبلیغات  دفتر  ظرفیت های  گفت:  قم  استان  انتظامی  فرمانده 
عرصه های پلیسی، مخصوصاً در عرصه های آسیب های اجتماعی و اقشاری خیلی 
می تواند کمک کننده باشد. سید محمود میرفیضی شنبه شب در حاشیه بازدید از 
نمایشگاه دستاوردهای تبلیغات اسلامی در گفت و گو با خبرنگاران با بیان اینکه 
خداوند را شاکریم که توفیق حاصل شد در دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم 
حضور پیدا کنیم و از دستاوردهای ده ساله و رویکرد مسئله محوری دفتر بازدیدی 
داشته باشیم، گفت: با توجه به تأکیدی که مقام معظم رهبری نسبت به مسئله 
محوری و حل موضوعات جامعه دارند، استنباط بنده این است که دفتر تبلیغات 
از مسائل می تواند  به مسئله محوری در حل بسیاری  تغییر رویکرد  با  اسلامی 
اثربخش باشد. فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به اینکه عمده مشکل جامعه، 
نبود راهکارهای مؤثر برای حل مسائل روز است، ادامه داد: به جای اینکه مسائل را 
بررسی کنیم و بر اساس آن به راهکارهای مؤثر در حل مشکل برسیم، آنها را نادیده 
گرفته و کمتر به آن توجه می کنیم. وی افزود: با توجه به اینکه انقلاب ما یک انقلاب 
فرهنگی است و آنچه در این دستاوردها در نمایشگاه دفتر تبلیغات اسلامی دیدم، 
توجه به این مسأله محوری است که در قالب قطب های فکری و فرهنگی به آن 
پرداخته شده است. سیدمحمود میرفیضی با بیان اینکه پلیس حسگر جامعه است 
و عمده مشکلاتی که در حوزه پلیس داریم، موضوعات جرایم و مسائلی بوده که در 
سطح جامعه اتفاق می افتد، گفت: بسیاری از این موضوعات که به عنوان کارشناس 
با آن برخورد می کنیم و کالبدشکافی می شود، متوجه می شویم اکثر موضوعات 
ریشه در موضوعات فرهنگی، اعتقادی و اجتماعی دارد. وی با تاکید بر اینکه راهکار 
حل خیلی از موضوعات با راهکارهای انتظامی و قضائی برطرف نمی شود و باید با 
راهکارهای فرهنگی این موضوعات مرتفع گردد، افزود: استنباط بنده این است که 
ظرفیت های دفتر تبلیغات اسلامی در عرصه های پلیسی، مخصوصاً در عرصه های 

آسیب های اجتماعی و اقشاری خیلی می تواند کمک کننده باشد.

فرمانده سپاه قم تاکید کرد

ضرورت ارزیابی اثربخشی فعالیت های 
تبلیغی و فرهنگی

بینی یک  ابی طالب)ع( استان قم گفت: پیش  ابن  امام علی  فرمانده سپاه 
میز کار تخصصی در حوزه رصد برای بررسی میزان اثرگذاری و عملیاتی شدن 
اقدامات ضرورت دارد. سید محمدتقی شاهچراغی شنبه شب در حاشیه بازدید 
از دستاوردهای ۱۰ ساله دفتر تبلیغات اسلامی در گفت و گو با خبرنگاران گفت: 
اقدامات بی نظیری در عرصه های مختلف در این نهاد حوزوی انجام شده که 
ضرورت رشد و ارتقا نظام اسلامی و نشر آن وجود دارد. فرمانده سپاه امام علی 
ابن ابی طالب )ع( استان قم با تأکید به ضرورت اطلاع رسانی به مجموعه های 
حاکمیتی نسبت به اقدامات صورت گرفته در دفتر تبلیغات اسلامی، ادامه داد: 
پیش بینی یک میز کار تخصصی در حوزه رصد برای بررسی میزان اثرگذاری و 

عملیاتی شدن اقدامات ضرورت دارد.

اجتماعی

به مناسبت سالروز شهادت حضرت فاطمه)س( به روایتی؛

 تمسک به آیات الهی شاخصه  مهم 
در اندیشه های حضرت فاطمه)ع(
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سخنگوی گمرک اعلام کرد:

تجارت ۷.۳ میلیارد دلاری ایران در آذرماه
سخنگوی گمرک گفت: کارنامه تجارت خارجی ایران در آذرماه، هفت میلیارد و 
۳۷۰ میلیون دلار بود که سهم صادرات، سه میلیارد و ۶۴۴ میلیون دلار و واردات 

سه میلیارد و ۷۲۶ میلیون دلار بوده است.
روح اله لطیفی تصریح کرد: تجارت خارجی ایران در آذرماه، ۶۳۴ میلیون دلار 
افزایش در واردات و ۴۳۴ میلیون دلار رشد در صادرات را نسبت به آبان ماه تجربه 

کرده است.
وی خاطرنشان کرد: در آبان ماه عملکرد تجارت خارجی ایران ۶ میلیارد و ۳۰۲ 
میلیون دلار بود که سهم صادرات سه میلیارد و ۲۱۰ میلیون دلار و سهم واردات سه 

میلیارد و ۹۲ میلیون دلار بود.
وی افزود: در آذر ماه، هفت میلیارد و ۳۷۰ میلیون دلار عملکرد تجاری ایران 
ثبت شد که نسبت به آبان ماه، ۱۷ درصد معادل یک میلیارد و ۶۸ میلیون دلار 

رشد را تجربه کرد.
به گفته لطیفی، در آذرماه صادرات با رشد ۱۳.۵ درصدی به سه میلیارد و ۶۶۴ 
میلیون دلار و واردات با رشد ۲۰.۵ درصدی به سه میلیارد و ۷۲۶ میلیون دلار 

رسید.
سخنگوی گمرک در خصوص مقاصد صادراتی کشور در آذرماه، اظهار داشت: 
چین با دو میلیون و ۴۶۸ هزار تن به ارزش یک میلیارد و ۷۶ میلیون دلار، عراق 
با یک میلیون و ۴۸۰ هزار تن به ارزش ۵۶۸ میلیون دلار، امارات با یک میلیون 
و ۵۰۳ هزار تن به ارزش ۵۶۴ میلیون دلار، ترکیه با ۳۳۳ هزار تن به ارزش ۲۳۵ 
میلیون دلار و افغانستان با ۵۲۶ هزار تن به ارزش ۱۹۹میلیون دلار، پنج مقصد 
نخست صادراتی بودند که ۶ میلیون و ۳۱۰ هزار تن کالا و ارزش دو میلیارد و ۶۴۲ 
میلیون دلار شامل ۶۷ درصد کل وزن و ۷۲.۵ درصد ارزش کالاهای صادراتی در 

آذرماه را به خود اختصاص دادند.
وی در خصوص کشورهای طرف معامله با ایران برای واردات کالا، گفت: چین 
با ۳۵۴ هزار تن به ارزش یک میلیارد و سه میلیون دلار، امارات با ۵۰۶ هزار تن به 
ارزش ۸۵۴ میلیون دلار، ترکیه با ۳۱۶ هزار تن به ارزش ۳۶۷ میلیون دلار، هند 
با ۲۱۲ هزار تن به ارزش ۲۲۹ میلیون دلار و آلمان با ۲۷ هزار تن به ارزش ۱۶۰ 
میلیون دلار، به ترتیب پنج کشور نخست وارداتی بودند که ۴۵ درصد وزن و ۷۰ 

درصد ارزش واردات در آذرماه به این پنج کشور اختصاص داشت.
لطیفی در خصوص ۲۵ گروه کالایی برای واردات به کشور گفت: از مجموع ۲۵ 
میلیون تن کالای واردات به کشور، ۱۷ میلیون و ۴۶۰ هزار تن کالای اساسی بوده 

که در آذر ماه سهم آن دو میلیون و ۱۳۶هزار و ۱۷۵ تن بوده است.
وی افزود: در آبان ماه یک میلیون و ۶۴۲ هزار و ۵۸ تن کالای اساسی از گمرکات 
کشور ترخیص شد، این در حالی است که  در آذرماه با رشد ۳۰ درصدی و افزایش 
۴۹۴ هزار و ۱۱۷ تنی نسبت به ماه قبل به بیش از ۲ میلیون و ۱۳۶ هزار تن رسیده 
است که نشان از سرعت بخشی عملیات ترخیص کالاهای اساسی درآبان ماه بر 

اساس مصوبات دولت دارد.
لطیفی در خصوص میزان کالاهای عبوری از کشور گفت: در ۹ ماهه سال جاری 
پنج میلیون و ۱۸۹هزار تن کالا از مسیر ایران ترانزیت شده است که سهم آذرماه 

۷۱۸ هزارتن بوده است.
به گزارش ایرنا، کارنامه تجارت ایران در ۹ ماه سال جاری، ۱۱۰ میلیون و ۲۷۹ 
هزار تن کالا به ارزش ۵۱ میلیارد و ۹۷۰ میلیون دلار بوده که سهم صادرات ۸۵ 
میلیون و ۲۶۴ هزار تن به ارزش ۲۵ میلیارد و ۱۱۲میلیون دلار و سهم واردات ۲۵ 

میلیون و ۱۶هزار تن کالا به ارزش ۲۶ میلیارد و ۸۵۸ میلیون دلار بوده است.
مقایسه صادرات غیرنفتی ایران با مدت مشابه سال قبل از لحاظ وزن ۱۷ درصد 
و ارزش ۲۰ درصد کاهش را نشان می دهد اما در ماه های باقی مانده از سال 

همچنان به روند افزایشی خود ادامه می دهد.
همچنین واردات کالا از نظر وزن یک درصد و از لحاظ ارزش ۱۶ درصد نسبت به 

مدت مشابه سال قبل کاهش داشته است.

معاون وزیر راه و شهرسازی:

دور جدید ثبت نام مسکن ملی به زودی 
انجام می شود

معاون مسکن وزیر راه و شهرسازی گفت: امکان ثبت نام جدید مسکن ملی برای 
متقاضیان واحد شرایط فراهم شد که به زودی زمان و جزییات آن اعلام می شود.

بر اساس مهلت وزارت راه و شهرسازی افرادی که تا پنجم دی ماه نسبت به واریز 
اولیه وجه )٤٠ میلیون تومان(  مسکن ملی اقدام نکردند از لیست مسکن ملی 
حذف شدند و اکنون جا برای افراد واجد شرایط که در لیست ذخیره قرار داشتند 
باز شده است، همچنین فرصت ثبت نام جدید برای خیلی از شهرها فراهم است.

»محمود محمودزاده« معاون وزیر راه گفت: هم اکنون ۱۶۰ هزار نفر در لیست 
ذخیره طرح مسکن ملی هستند که با عدم واریز آورده اولیه از سوی خیلی از 

متقاضیان در مهلت مقرر امکان جایگزینی لیست ذخیره وجود خواهد داشت.
وی به ایرنا گفت: تلاش می شود تا در همین هفته تعداد واحدهای جدید و زمان 

ثبت نام مرحله دوم طرح اقدام ملی مسکن اعلام شود.
معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی ادامه داد: نمی توانیم طرح 
را معطل بگذاریم و باید پروژه ها در مناطق مختلف کشور از نظر تعداد مشارکت 
کنندگان تعیین تکلیف شوند و موعدد جدید ثبت نام بعد از ظرفیت سنجی اعلام 
خواهد شد. محمودزاده درباره زمان ثبت نام مرحله دوم طرح اقدام ملی مسکن 
گفت: باید اطلاعات را بر اساس ظرفیت های خالی جمع بندی کنیم. در چند روز 
آینده تقاضاهایی که از مناطق مختلف ارسال شده با اولویت شهرهایی که قبلا 
ثبت نام نشده و شهرهایی که هم اکنون دارای ظرفیت هستند جمع بندی و اعلام 
می کنیم. وی ادامه داد: تلاش بر این است که در دی ماه ثبت نام دور جدید طرح 
اقدام ملی مسکن انجام شود. وی در پاسخ به این سوال که آیا فقط جا برای لیست 
ذخیره باز شده است یا امکان ثبت نام جدید وجود دارد، گفت: هم دور جدید ثبت 

نام انجام و هم وضعیت افراد در لیست ذخیره تعیین تکلیف می شود.

معاون پیشگیری ستاد ملی مبارزه با قاچاق کالا و ارز با بیان اینکه لوازم خانگی 
تولید داخل به نام خارجی در بانه )غرب کشور( به فروش می رسد، هشدار داد: 

مردم فریب ارزانی لوازم خانگی با تبلیغات یاد شده را نخورند.
"عبدالله هندیانی" در حاشیه بازدید از بیستمین نمایشگاه بین المللی لوازم 
خانگی در گفت وگوی اختصاصی با خبرنگار اقتصادی ایرنا در پاسخ به اینکه در 
پیامک های مربوط به لوازم خانگی قاچاق از شهرهایی همچون بانه افراد فروشنده 
به ذکر شماره حساب و دیگر مشخصات خود اقدام می کنند و چرا با این افراد 
تاکنون برخورد جدی نشده است، افزود: کسانی که شماره کارت یا شماره حساب 

اعلام می کنند بیشتر "تک فروش" بوده و "عمده بیار" نیستند.
وی بیان داشت: این فروشندگان با توجه به بسته بودن مرزها، تداوم تحریم ها 
و مهیا نبودن شرایط برای واردات، اغلب اجناس داخلی را با آرم های خارجی 
پایین تر  قیمت های  با  مشتریان  به  می کنند،  اعمال  آنها  روی  که  تغییراتی  و 
می فروشند و مشتریان نیز از این طریق جذب آنها شده و به خرید کالا می پردازند.

هندیانی ادامه داد: در واقع اجناسی که از طریق این قبیل پیامک ها خریداری 
می شود، نه تنها کیفیت و خدمات پس از فروش ندارد، بلکه معلوم نیست آن 

برچسب و مارک روی محصول متعلق به همان کالا باشد.
وی خاطرنشان کرد: عوامل انتظامی در این مناطق و حوزه ها با مواردی که اعلام 

می شود به شدت برخورد می کنند.
این مقام مسوول در عین حال گفت: انجام اقدامات انفرادی خیلی تاثیرگذار 
نیست و کاری که ما در ستاد ملی مبارزه با قاچاق کالا و ارز انجام می دهیم 
ساماندهی کلی قاچاق با انجام فعالیت در حوزه های سیاست گذاری، نظارت و 
برنامه ریزی است. وی خاطرنشان کرد: امروز تولیدکنندگان عمده لوازم خانگی از 
رشد حدود ۴۵ درصدی تولیدات خود در هشت ماهه امسال خبر می دهند و اگر 
قرار بود کالای قاچاق وارد شود و جلوی واردات آنها به کشور گرفته نمی شد، این 

تولیدکنندگان قادر به رشد نبودند.
معاون پیشگیری ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز اظهار داشت: در سال موسوم 

برای  محدودیت هایی  به ویژه  و  انجام  زیادی  تلاش های  تولید"،  "جهش  به 
واردکنندگان در نظر گرفته شده که از جمله آنها، ساماندهی واردات ملوانی و 

ته لنجی قابل اشاره است.
وی تاکید کرد: اگر مردم نیز در این مسیر به یاری ما بشتابند و به صرف اینکه 
کالایی با قیمت پایین در یک پیامک اعلام شده به خرید نپردازند، به طور قطع 

مثمرثمر خواهد بود.
هندیانی هشدار داد: افراد بدانند این گونه کالاها مشکل دار بوده و از جنس، 

کیفیت و کارآیی لازم در طول زمان برخوردار نخواهد بود.
وی خاطرنشان کرد: امروز وضعیت تولیدات لوازم خانگی داخلی از نظر کیفی 
و همچنین کمی قابل توجه است و با توجه به همه مشکلات و تحریم ها، شاید 
قیمت های متفاوتی نسبت به گذشته شاهد باشیم، اما در مجموع کالا به وفور در 

کشور وجود دارد و مشتریان می توانند به خرید بپردازند.
این مقام مسوول تصریح کرد: اگر همچنان دنباله رو اقتصاد مقاومتی مد نظر 
رهبر معظم انقلاب باشیم، از تحریم ها نترسیم و آن را فرصت بدانیم، برای صادرات 
لوازم خانگی در سطح منطقه و کشورهای همسایه جایگاه خوبی خواهیم داشت.

لزوم تسریع در ایجاد شناسه کالا به منظور شناساندن کالای قاچاق
وی در ادامه، با تاکید بر اینکه امروز اولویت موضوع قاچاق بحث لوازم خانگی 
است، بیان داشت: همه تلاش ما در ستاد ملی مبارزه با قاچاق کالا و ارز این است 
که تولیدکنندگان در حوزه شناسه کالاهای تولیدی خود گام بزرگی بردارند تا 

محصولات داخلی آنها از کالای قاچاق قابل تفکیک باشد.
هندیانی تصریح کرد: تولیدکنندگان باید تفاوت کالای قاچاق و تولیدات خود را 

به خریداران بشناسانند.
معاون پیشگیری ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز ادامه داد: به دنبال ساماندهی 
موضوع قاچاق از شهرهایی همچون بانه هستیم، زیرا در صورت تداوم این وضعیت 

تولید داخلی جان نخواهد گرفت.
این مقام مسوول ادامه داد: از بهمن ماه پارسال ساماندهی موضوع قاچاق لوازم 
خانگی آغاز شد، اما به دلیل شیوع ویروس کرونا فرصتی به تولیدکنندگان دادیم تا 

شناسه کالا برای کالاهای خود ایجاد کنند.
وی گفت: فرصت برای ایجاد شناسه کالا برای تولیدکنندگان و توزیع کنندگان 
لوازم خانگی تا خرداد ماه ۹۹ تمدید شد و از آن پس ارائه شناسه کالا برای هفت 

قلم لوازم خانگی اساسی به این ستاد را خواستار شدیم.
مشوق ها  سری  یک  دریافت  خواستار  تولیدکنندگان  بیان داشت:  هندیانی 
برای  مشوق هایی  تا  است  نیاز  راستا  همین  در  هستند،  حاکمیت  سوی  از 
تولیدکنندگانی که عملکرد شفاف دارند در موضوعاتی نظیر واردات مواد اولیه، 

مباحث مالیاتی و غیره در نظر گرفته شود.

معاون ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز:

مردم فریب ارزانی لوازم خانگی با تبلیغات بانه را نخورند

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 

به پلاک شماره ۱۸۱۶/۵۳ اصلی واقع در بخش دو ثبت قم )به آدرس: نیروگاه 
جوادالائمه )ع( کوچه ۲۲ پلاک ۵۰/۱( که بنام آقای حبیب حبی بجندی 
فرزند یعقوب میباشد در جریان ثبت است که به علت عدم حضور مالک و یا 
نماینده قانونی تحدید حدود بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده ۱۵ قانون ثبت 
نیز نمیتوان عمل نمود لذا طبق تبصره ماده ۱۳ قانون تعیین تکلیف اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی و بنا به تقاضای مالک مذکور به شماره 
وارده ۲/۹۵۶۳-۱۳۹۹/۱۰/۰۳ تحدید حدود اختصاصی پلاک مذکور در 
روز دوشنبه مورخ ۱۳۹۹/۱۱/۰۶ ساعت ۸/۳۰ الی ۱۲/۳۰ ظهر در محل 
وقوع ملک انجام می گردد بدینوسیله به اطلاع مالکین و مجاورین یا وکیل و 
یا نماینده قانونی می رساند که در روز و ساعت مقرر در آگهی در محل مذکور 
حضور بهم رسانند مهلت قانونی اعتراض از تاریخ تنظیم صورتمجلس تحدیدی 
بمدت یک ماه خواهد بود و اعتراضات مالکین و مجاورین طبق ماده ۲۰ قانون 
ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد. ضمنا طبق تبصره ماده واحده مصوب 
۷۳/۲/۲۵ معترضین ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت 
می بایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره 

ارائه نمایند. )م الف ۱۳۴۵۷(
تاریخ انتشار آگهی: دوشنبه ۱3۹۹/۱0/0۸
رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم-عباس پورحسنی

آگهی مفقودی 
تیپ  سواری  پژو  خودرو  سبز  برگ  و  خودرو  ایران  کمپانی  سند 

موتور     شماره  به   ۱3۹۵ مدل  روغنی   – سفید  رنگ  به   20۶SD-TU۵
پلاک  به   NAAP۴۱FE۱GJ77۹22۴ شاسی ۱۶۶B000۵۸07شماره 
۱۶ ایران ۸73 ل 23 متعلق به امیرحسین آقابابائی مفقود گردیده و از 

درجه اعتبار ساقط است.

نائب رییس هیات مدیره سازمان بورس بازار سرمایه را بازاری 
این  تا سهامداران در  بلندمدت دانست و گفت: ضروری است 
بازار صبر و حوصله داشته باشند، همچنین باید به طور حتم برای 
ورود به این بازار از پول مازاد خود استفاده کنند. احمد جاویدی در 
خصوص ضرورت ورود آگاهانه به بازار سرمایه، تصریح کرد: داشتن 
دانش و آگاهی لازمه سرمایه گذاری در انواع بازارهای مالی است و 
از آنجا که بازارسرمایه دارای پیچیدگی های زیادی است، آموزش 
مفاهیم کلیدی این بازار و و نحوه حضور در آن، لازمه کسب بازده 
مناسب و ریسک کمتر است. وی افزود: بازار سرمایه جزو بازارهایی 
است که سرمایه گذار مشارکت مستقیم در تولید و صنعت و پیشبرد 
طرح های سرمایه ای کشور دارد که نتیجه آن مشارکت مستقیم 

هر سرمایه گذار در رشد اقتصادی کشور و در نهایت رفاه عمومی 
است، بنابراین سرمایه گذاری در این بازار از اهمیت و جایگاه 
بالاتری برخوردار است. جاویدی در بررسی وضعیت و جایگاه 
بازارسرمایه کشور در مقایسه با بازارهای کشورهای پیشرفته گفت: 
شاید به لحاظ تکنیکی با بازارهای مالی کشورهای پیشرفته فاصله 
زیادی داشته باشیم، زیرا این کشورها تجربه و ابزارهای بیشتری در 
این حوزه دارند، اما می توان گفت که بازار ما از چند منظر، بازاری 
منحصر به فرد در دنیاست. نائب رییس هیات مدیره سازمان بورس 
و اوراق بهادار افزود: از نظر میزان مشارکت کننده در این بازار کشور 
ما یکی از بی نظیرترین کشورهای دنیاست؛ به طوری که حدود 
۲۱ میلیون نفر سهامدار به طور مستقیم در این بازار حضور دارند 

و فعالیت می کنند.   وی ادامه داد: با آزادسازی سهام عدالت، از 
حدود ۴۸ میلیون نفر دارنده سهام عدالت تعداد ۲۰ میلیون نفر 
وارد بازار سرمایه شده و می توانند سهام خود را خرید و فروش 
کنند، جذابیت بازار در سال ۱۳۹۹ اتفاقی مهم است که اگر به طور 
هدفمند به سمت پروژه های تولیدی کشور هدایت شود به طور 
قطع نقش قابل توجهی در رشد و آبادانی کشور خواهد داشت. 
بیان  کشور  مالی  ابزارهای  موفقیت  میزان  بررسی  در  جاویدی 
کرد: ابزارهایی که متکی بر عقود شرعی و منابع فقهی در کشور 
هستند متنوع تر از دیگر کشورهای اسلامی اند، البته در بعضی 
از ابزارها مانند ابزارهای مدیریت ریسک، فاصله زیادی با بازارهای 
مالی پیشرفته داریم و هنوز به توسعه لازم در این ابزارها نرسیدیم، 

هرچند که ابزارهای کنونی پاسخگوی نیازهای کشور ما است، در 
مجموع می توان گفت بازار سرمایه کشور عملکرد مناسبی داشته 
است. نائب رییس هیات مدیره سازمان بورس و اوراق بهادار به 
سرمایه گذاران فعال در بازارسرمایه توصیه کرد: سرمایه گذاران باید 
با آگاهی کامل وارد این بازار شوند، اکنون سایت ها و کانال های 
مراجع رسمی مانند سایت های شرکت بورس تهران و سازمان 
بورس و اوراق بهادار، شرکت فرابورس ایران و شرکت اطلاع رسانی 
بورس و اوراق بهادار برخی از این مجاری برای ارائه مطالب آموزشی 
هستند که سرمایه گذاران می توانند به آنها مراجعه کنند و ضروری 
است تا افراد از حضور و معامله بر اساس سیگنال های تلگرامی و 

فضای مجازی پرهیز کنند.    

نائب رییس هیات مدیره سازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرد:

کسب سود مناسب از بازار سرمایه در بلندمدت

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13996٠33٠٠٠1٠٠9817 شماره  رای   -1
در  حسن  فرزند  طاهری  عباس  به  مربوط   139911٤٤3٠٠٠1٠٠1٠38
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 9٠/39 مترمربع پلاک شماره 1٠586 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره 
6863٤ مورخ 137٠/12/28 دفترخانه 15 قم و اقرارنامه اصلاحی 83335 

مورخ 78/٠٤/29 دفترخانه 15قم)م الف 837٠(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13996٠33٠٠٠1٠٠98٤6 شماره  رای   -2
139911٤٤3٠٠٠1٠٠1٠35 مربوط به محمد طاهری فرزند حسین در دو 
دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 9٠مترمربع 
پلاک شماره 1٠586 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 
سند قطعی به شماره 83336 مورخ 1378/٠٤/٠3دفترخانه 15قم )م الف 

)8373
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13996٠33٠٠٠1٠٠98٤7 شماره  رای   -3  
139911٤٤3٠٠٠1٠٠1٠36 مربوط به شهاب الدین طاهری فرزند حسین 
در دو دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 9٠مترمربع 

پلاک شماره 1٠586 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک 
قم سند قطعی به شماره 83336 مورخ 1378/٠٤/٠3 دفترخانه 15قم)م 

الف837٤(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13996٠33٠٠٠1٠٠98٤٤ شماره  ٤-رای 
139911٤٤3٠٠٠1٠٠1٠3٤ مربوط به اکرم ایلکی فرزند رضا در دو دانگ 
مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ9٠ مترمربع پلاک 
شماره 1٠586 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند 
قطعی به شماره 83336 مورخ 1378/٠٤/٠3 دفترخانه 15قم)م الف8375(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13996٠33٠٠٠1٠٠9753 شماره  5-رای 
در سه  فرزند محمد  آگاه  به محمود  مربوط   139911٤٤3٠٠٠1٠٠٠598
دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ7٠ مترمربع 
پلاک شماره 11٠38/2٤ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره 
یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از صندوق ذخیره علوی صادره 

در دفتر 279 صفحه 67)م الف8٤17(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13996٠33٠٠٠1٠٠975٤ شماره  6-رای 
139911٤٤3٠٠٠1٠٠٠599 مربوط به الهه السادات سامه فرزند سیدحسن 
در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ7٠ 
مترمربع پلاک شماره 11٠38/2٤ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 

اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از صندوق ذخیره علوی 
صادره در دفتر 279 صفحه 67)م الف8٤18(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   13996٠33٠٠٠1٠٠91٤6 شماره  7-رای 
139811٤٤3٠٠٠1٠٠21٤5 مربوط به انسیه امینی نوبرانی فرزند علی در 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ٤33/29 مترمربع پلاک شماره باقی 
مانده 11229 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند 

قطعی به شماره 7536 مورخ 93/٠5/11 دفترخانه 75 قم )م الف8٤2٠(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به 
مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است 
که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود
تاریخ انتشار نوبت اول:99/09/22
تاریخ انتشارنوبت دوم: 99/10/08
محمودمهدوی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند

1-رأی شماره 13996٠33٠٠٠2٠1٤٠83 مربوط به پرونده کلاسه 139311٤٤3٠٠٠2٠٠٠٤96مربوط به ابوالفضل خان 
کش فرزند یعقوبعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 7٠ مترمربع پلاک شماره فرعی از 
2531 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از ابوالفضل شجاع صفحه 

٤36 و ٤39 دفتر 57)م الف8365(
حسن  به  مربوط   139911٤٤3٠٠٠2٠٠1275 کلاسه  پرونده  به  مربوط   13996٠33٠٠٠2٠139٠6 شماره  رأی   -2
ثنائی فرزند عباداله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 75مترمربع پلاک شماره فرعی از 
21٤2/1/269اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از احمد ارتشی ثبت 

دفاتر الکترونیکی 2٠٠٠666)م الف8366(
3- رأی شماره 13996٠33٠٠٠2٠13163 مربوط به پرونده کلاسه 139911٤٤3٠٠٠2٠٠٠792 مربوط به زهرا اسلام 
بیگی فرزند چراغعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 9٠مترمربع پلاک شماره فرعی 
از 2٤8٤/2/1٠9/12٠اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند رسمی صفحه 8٤ دفتر 

٤٤3)م الف8367(
قاسم  به  مربوط   139811٤٤3٠٠٠2٠٠٠552 کلاسه  پرونده  به  مربوط   13996٠33٠٠٠2٠13٠36 شماره  رأی   -٤
قربانی فرزند تقی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 88 مترمربع پلاک شماره فرعی از 
2319/372اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از ترابعلی مراد بیاتی 

صفحه 36٤ دفتر 257 و یداله پیرایش اکمل و قربانعلی عظیمی )م الف8368(
5-رأی شماره 13996٠33٠٠٠2٠13159 مربوط به پرونده کلاسه 139711٤٤3٠٠٠2٠٠٠26٤ مربوط به محمد گل گیرا 
الیادرانی فرزند مهدی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 78مترمربع پلاک شماره فرعی 
از 233٤اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از فاطمه بیگدلی صفحه 

1٠9 الی 151 دفتر 2٠7)م الف8369(
6-رأی شماره 13996٠33٠٠٠2٠٠3٠25 مربوط به پرونده کلاسه 139811٤٤3٠٠٠2٠٠٠6٠9 مربوط به ابراهیم نظری 
فرزند حسین در 3دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 5٠ مترمربع پلاک شماره 2185 و 
2186 اصلی که طبق بخشنامه سازمان ثبت به پلاک 2186 اصلی تبدیل شده است واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از علی آقابیک محمدی و ابوالقاسم رمضانی)م الف8371(
7- رأی شماره 13996٠33٠٠٠2٠٠3٠27 مربوط به پرونده کلاسه 139811٤٤3٠٠٠2٠٠٠61٠ مربوط به علی باقری 

محراب فرزند عزیز در 3دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 5٠ مترمربع پلاک شماره 2185 
و 2186اصلی که طبق بخشنامه سازمان ثبت به پلاک 2186 اصلی تبدیل شده است واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از علی آقابیک محمدی و ابوالقاسم رمضانی)م الف8372(
8-رأی شماره 13996٠33٠٠٠2٠13٤31 مربوط به پرونده کلاسه 139911٤٤3٠٠٠2٠٠٠656 مربوط به فرامرز طاهری 
آذر فرزند محمد درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 67 مترمربع پلاک شماره فرعی از 
23٠٤/2٠ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از سجاد صالحی صفحه 

235 دفتر ٤7٠)م الف8376(
9-رأی شماره 13996٠33٠٠٠2٠13351 مربوط به پرونده کلاسه 139911٤٤3٠٠٠2٠٠٠98٠ مربوط به سیدابوطالب 
حسینی فرزند سیدتقی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 63/59 مترمربع پلاک شماره 
فرعی از 23٤٠/32 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از نرجس غیبی 

طی سند قطعی شماره 65318 مورخ 67/12/22 دفترخانه 9قم)م الف8377(
1٠-رأی شماره 13996٠33٠٠٠2٠139٠7 مربوط به پرونده کلاسه 139911٤٤3٠٠٠2٠٠٠796 مربوط به مهری یاری 
فرزند رستم درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 56 مترمربع پلاک شماره فرعی از 18٤6/2 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از سکینه و کبری موسوی حرمی)م 

الف8٤19(
11-رأی شماره 13996٠33٠٠٠2٠12٠91 مربوط به پرونده کلاسه 139811٤٤3٠٠٠2٠٠16٤9 مربوط به حمزه علی 
رضائی توسلی فرزند لطف الله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 86/3٠مترمربع پلاک 
2٠91 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از محمد وحدتی وکیل طی 

سند رسمی شماره 11727 مورخ 92/٤/2٤ دفترخانه 7٠قم)م الف8٤21(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با 
توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را 
اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن 
را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشار نوبت اول:99/09/22 
تاریخ انتشارنوبت دوم:99/10/08
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

 آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
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ورزشی

استقلال و گل گهر در حالی باید هفته نهم لیگ برتر برابر یکدیگر صف آرایی 
کنند که هر یک از این دو تیم با دو سبک کاملا متفاوت در زمره مدعیان قرار 

گرفته اند.
در چارچوب هفته نهم رقابتهای لیگ برتر فوتبال کشور، روز چهارشنبه دیداری 
جذاب بین دو تیم استقلال و گل گهر در سیرجان برگزار خواهد شد؛ جایی که 

شاگردان صدرنشین لیگ یعنی امیر قلعه نویی در گل گهر با شاگردان محمود 
فکری دیدار خواهند کرد. نتیجه این دیدار هرچه باشد در معادلات بالای جدول 

کاملًا تاثیرگذار است.
دو تیم در حالی به مصاف هم می روند که در پایان هفته هشتم گل گهر با ۱۴ 
امتیاز در صدر و استقلال با یک بازی کمتر و ۱۲ امتیاز در رده چهارم قرار دارد. آبی 

پوشان در صورت پیروزی در این دیدار خارج از خانه با یک بازی کمتر یک امتیاز از 
شاگردان قلعه نویی پیشی گرفته و گل گهر در صورت پیروزی فاصله ای ۵ امتیازی 
با آبی پوشان ایجاد می کند. تساوی دو تیم هم بیشتر به سود تیم هایی است که در 

کورس بالای جدول حضور دارند.
قوای  تدافعی اش،  قوای  خلاف  بر  می رسد  نظر  به  که  در فصلی  استقلال 
تهاجمی اش با چالش مواجه شده خود را برای این دیدار آماده می کنند. آبی 
پوشان در ۷ بازی ۷ بار به گل رسیده اند تا میانگین یک گل برای هر بازی را از 
خود به جای گذاشته باشند که این عملکرد خوبی برای خط آتش این تیم نیست. 
مهاجمان این با زدن یک گل از ۷ گل کمترین مشارکت را در امر گلزنی داشته اند 

که این خود باعث نگرانی می شود.
در نقطه مقابل خط دفاعی این تیم قرار دارد. مدافعانی که هم خوب گل 
می زنند و هم به خوبی از حریم دروازه خود حراست می کنند. مدافعان استقلال 
در این ۷ بازی ۵ بار موفق به گلزنی شده اند تا بهترین عملکرد هجومی را در 
بین مدافعان همه تیم ها داشته باشند و با دریافت تنها ۳ گل، بعد از پرسپولیس 
بهترین خط دفاعی را دارند و این در حالی است که تعداد بازی های آنها نیز ۲ تا 

از سرخپوشان بیشتر است.
در تیم قلعه نویی اما شرایط به گونه دیگری است. آنها نه تنها بهترین خط حمله 
لیگ را با ۱۳ گل در اختیار دارند، بلکه زهردارترین مهاجم این فصل فوتبال ایران 
را هم در اختیار دارند که به تنهایی از ۱۴ تیم بیشتر گلزنی کرده که این آماری 

فوق العاده برای این بازیکن است.
اما خط دفاعی گل گهر به اندازه خط حمله این تیم مقتدر نشان نداده و دروازه 

این تیم ۸ بار باز شده که اندکی بیشتر از یک گل به ازای هر بازی است.
یکی از جذابیت های بزرگ این دیدار می تواند تقابل خط حمله خطرناک گل 
گهر با محوریت منشا با خط دفاعی قدرتمند استقلال با محوریت رشید مظاهری 
باشد و شاید پیش داوری در خصوص این بازی چنین باشد که مظاهری و منشا 

چهره های خاص این دیدار و نفراتی تعیین کننده در سرنوشت بازی هستند.
این دیدار از ساعت ۱۶:۲۰ روز چهارشنبه ۱۰ دی در سیرجان برگزار می شود.

هفته نهم لیگ برتر فوتبال؛

استقلال-گل گهر؛ تقابل دو سبک متفاوت فوتبال
نگاهی دیگر به حرکت سرمربی پرسپولیس؛ 

 وقتی اخلاق هنوز از کتاب فوتبال ما پاک 
نشده است

سرمربی تیم پرسپولیس با سفر غافلگیرکننده خود به یاسوج و تفقد از خانواده 
هوادار مرحوم این تیم در روزهای پرهیاهوی فوتبال ایران حرکت انسان دوستانه ای 

انجام داد.
تیم فوتبال پرسپولیس شنبه هفته گذشته یکی از حساس ترین دیدارهای تاریخ 
این باشگاه را در فینال لیگ قهرمانان ۲۰۲۰ آسیا مقابل اولسان هیوندای کره جنوبی 
برگزار کرد و در نهایت با باخت، شانس رسیدن به نخستین قهرمانی خود در این 

رقابت ها را از دست داد.
این شکست بزرگ برای هواداران پرسپولیس به حدی ناراحت کننده بود که تا چند 
روز پس از بازی با اولسان در شوک از دست رفتن بزرگ ترین افتخار برای سرخ پوشان 
بودند اما اواخر هفته قبل خبر غافلگیرکننده ای منتشر شد که تمام پرسپولیسی ها را 

در بهت فرو برده و داغ بزرگی بر دلشان نشاند.
بهروز خورشیدیان یاسوج، هوادار متعصب پرسپولیس پس از بازی با سردرد و 
ناراحتی ناشی از باخت شاگردان یحیی گل محمدی برای استراحت به اتاق خود 
می رود اما این جوان ۳۳ ساله به خواب ابدی فرو رفت و تا آخرین لحظه زندگی اش 

عاشق ماند.
پس از این اتفاق ناگوار گل محمدی و بازیکنانش با انتشار استوری از خانواده آن 
مرحوم و پسر هشت ساله اش درخواست حلالیت کردند اما دل سرمربی سرخ پوشان 
از اینکه یکی از برزگ ترین حامیان خود و تیمش را به همین راحتی از دست داده 

آرام نشد.
گل محمدی پس از دیدار با نساجی و در حرکتی غافلیگرکننده به نمایندگی از 
کل اعضای تیم به یاسوج رفت تا دست کم مرهم کوچکی بر این زخم بزرگ خانواده 
خورشیدیان و پسر هشت ساله اش بگذارد. آقا معلم سابق فوتبال ایران با این حرکت 
نشان داد هنوز درس مردانگی از کتاب این رشته حذف نشده و همینکه سرمربی 
پرسپولیس شنیدن خبر فوت بهروز را دردناک تر از شکست تیمش در فینال می داند، 
نشان می دهد عزم راسخی برای شاد کردن دل پسر هشت ساله آن مرحوم داشته و 

همچنان خواهد داشت.
یحیی در دل فشردگی برنامه ها  با سفر به یاسوج خالصانه مدال نایب قهرمانی لیگ 
قهرمانان و پیراهن پرسپولیس با امضای تمام اعضای تیم را به سامی ۸ ساله تقدیم 
کرد و از وی خواست افتخار حضور در تمرین را بدهد تا بازیکنان با انگیزه گرفتن از 
این امر بتوانند گوشه ای از عشق ابدی پدر این پسر معصوم را با افتخارآفرینی شان 

جبران کنند.
منهای همه اتفاقات فوتبالی و انتقادهایی که گاهی به مربیان می شود اما نباید به 
راحتی از این رفتارها گذشت. گل محمدی می توانست به شکل دیگری بدون اهدای 
مدال نایب قهرمانی این دلجویی را انجام دهد اما ترجیح داد شاید یکی از مهمترین 
مدالهای زندگی اش را به پسرکی بدهد تا بلکه اندکی غم از دست دادن پدرش برایش 

جبران شود. حرکتی که شاید خیلی از فوتبالی ها حاضر به انجامش نباشند.
 

وکیل بودیمیر: راه مذاکره بسته است

پرسپولیس تا ١2 بهمن پول ندهد
 از نقل وانتقالات محروم می شود

وکیل بازیکن کروات سابق پرسپولیس می گوید این باشگاه باید تا 12 بهمن تمام 
مطالبات موکلش را پرداخت کند تا از محرومیت نقل وانتقالاتی در امان باشد. داوور 
رادیچ وکیل ماریو بودیمیر در گفت وگو با ایسنا درباره آخرین وضعیت پرونده شکایت این 
بازیکن از باشگاه پرسپولیس اظهار کرد: قبل از هر چیز باید بگویم که ماریو بودیمیر به 
هواداران پرسپولیس احترام می گذارد زیرا آنها در آسیا بهترین هستند. همچنین او به 
دلیل نتایج خوب پرسپولیس خوشحال است.  وی افزود: دوره ای که بودیمیر در تیم 
پرسپولیس بازی می کرد،  یکی از بهترین دوره های زندگی او بود اما اختلافات منجر 
به صدور رأی علیه پرسپولیس شد. با توجه به اینکه در 1۵ دسامبر 2٠2٠ ) 2۵ آذر 
CAS )99 درخواست تجدیدنظر  پرسپولیس را رد کرد، حالا آنها فقط تا پایان ژانویه 
۲۰۲۱ ) 12 بهمن 99( فرصت دارند تا تمام بدهی خود را به ماریو بودیمیر پرداخت 
کنند. در غیر این صورت فیفا پرسپولیس را از سه پنجره نقل وانتقالاتی محروم می کند. 
البته اگر بدهی پرداخت شود، پنجره نقل وانتقالات هم باز می شود. وکیل ماریو بودیمیر 
در پاسخ به این سوال که اگر پرسپولیس بدهی خود را پرداخت نکند، آیا محرومیت 
نقل وانتقالاتی در پایان ماه ژانویه 2٠21 )12 بهمن 99( به صورت اتوماتیک اعمال 
می شود یا فیفا باید رای جدیدی صادر کند، گفت: اگر پول پرداخت نشود محرومیت 
نقل وانتقالاتی به صورت اتوماتیک اجرا می شود و این یعنی پرسپولیس نمی تواند در 
نقل وانتقالات زمستان بازیکن جدید جذب کند.  وی در پاسخ به این سوال که آیا از 
سوی پرسپولیس مذاکراتی برای حل این موضوع انجام شده است یا خیر گفت: تا به 
حال 1٠ بار مذاکره شده اما هر بار آنها به قول های خود عمل نکردند و الان هم دیگر 
راه حل موضوع با مذاکره بسته است و ما منتظر هستیم طلب بودیمیر به صورت کامل 
پرداخت شود. رادیچ در ادامه در پاسخ به سوالی درباره مبلغ طلب بودیمیر هم گفت: 

حدود ۵٠٠ هزار یورو باید پرداخت شود.

از هفته سوم لیگ برتر باشگاه های کشور؛

قمی ها اهورای بهبهان را گلباران کردند
فوتسالیست های قمی، اهورای بهبهان، صدرنشین گروه یک لیگ برتر را با پنج 
گل در هم کوبیدند. تیم فوتسال فردوس قم عصر دیروز در دیداری از هفته سوم لیگ 
برتر باشگاه های کشور در گروه یک  در سالن ۲ هزارنفری مجموعه ورزشی شهید 
حیدریان میزبان تیم اهورای بهبهان بود و در یک بازی درخشان حریف خود را با 
نتیجه ۵ بر ۱ شکست داد. نماینده قم بازی را سراسر هجومی آغاز کرد و در همان 
دقایق ابتدایی با گل های حسین رضوی، علی میکاییلی و مهدی کبیری نسخه 
حریف خود را پیچید. تک گل اهورا هم با ضربه هاشم شیرعلی در اواسط نیمه 
نخست به ثمر رسید.  فوتسالیست های قمی در نیمه دوم هم با حملات پردامنه 
حریف خود را تحت تأثیر بازی هجومی خود قرار دادند و دو گل دیگر به ثمر رساندند.
روح الله ایثاری و مهدی فتحی گلزنان فردوس در نیمه دوم بودند تا نخستین پیروزی 
مقتدرانه نماینده فوتسال در فصل جدید لیگ برتر به ثبت برسد. فردوس با این 
پیروزی ۵ امتیازی شد و با یک بازی بیشتر، در رده دوم جدول ایستاد و اهورا هم با ۶ 

امتیاز صدرنشین باقی ماند.

دروازه بان فرانسوی تیم فوتبال آنتورپ بلژیک از اینکه 
را  او  همسر  اینستاگرام  ایران  در  فوتبال  علاقمندان 

شناسایی کرده اند متعجب شده است.
به گزارش " مهر، علیرضا بیرانوند دروازه بان ایرانی تیم 
فوتبال آنتورپ بلژیک که چند ماه در این تیم نیمکت 
نشین بود، در بازی با تاتنهام انگلیس در لیگ اروپا و کلاب 
بروژ در لیگ بلژیک، فرصت بازی پیدا کرد اما بعد از بازی 
با بروژ، با اظهارات عجیب »ایوان لکو« سرمربی آنتورپ 
دوباره نیمکت نشین شد.رقیب بیرانوند در آنتورپ »ژان 
بوتز« فرانسوی است که در تازه  ترین مصاحبه خود، ضمن 
اشاره به اتفاقات رخ داده در هفته  های گذشته تاکید کرد 
می دانسته که روزی جایگاهش را در آنتورپ از بیرانوند 

پس می  گیرد.
*نیمکت نشینی بعد از پاس بلند

بوتز ۲۵ ساله در گفتگو با سایت »nieuwsblad« بلژیک 
نیمکت  باعث  که  خنک  با  بازی  در  اشتباهش  درباره 
نشینی او در بازی با تاتنهام شد، گفت: همه چیز با آن 
پاس برگشتی در آن بازی شروع شد. من همیشه سعی 
می کنم زیبا بازی کنم اما مواقعی پیش می آید که باید توپ 
را دور کنم. همانطور که در بازی با واسلند بورن آن را انجام 
دادم بخصوص وقتی که بازیکنی مثل "امبوکانی" را در 

جلو داشته باشید.
سمت  به  را  توپ ها  همه  بخواهم  اگر  داد:  ادامه  وی 
امبوکانی بزنم )پاس بلند بدهم( مطمئناً مثل الان بازی 
می شود.  خراب  سرمربی  تاکتیک  کل  و  کرد  نخواهیم 

روش ما در فوتبال گاهی اوقات ترکیب های خارق العاده 
ای ایجاد می کند. به همین خاطر توانستیم تاتنهام را در 

خانه خودمان غافلگیر کنیم.
دلیل این تغییر را درک نکردم

»آیا آن پاس بد مقابل خنک که باعث شد ۳-۱ بازنده 
شوید، بزرگترین ناامیدی شما در این فصل بود؟« بوتز 
در پاسخ به این سئوال گفت: خیر. این اشتباه یکی از 
اشتباهات فوتبال است. بزرگترین ناامیدی من در بازی 
با تاتنهام و کلاب بروژ بود )زمانی که بیرانوند درون دروازه 
آنتورپ بود(. فکر می کنم لیاقت بازی را داشتم. من در 
بازی با خنک اشتباه کردم؛ بسیار خب اما تا آن زمان 
اشتباهی نداشتم و مربی هم راضی بود. برای همین دلیل 

تغییر را درک نکردم.
بوتز درباره اینکه سرمربی آنتورپ بعد از بازی با تاتنهام 
نیاز  روحی  و  جسمی  استراحت  به  »بوتز  که  بود  گفته 
احساسی  چنین  من  حال  هر  به  کرد:  تاکید  داشت« 
نداشتم اما مربی تجربه بیشتری دارد و شاید ایده متفاوتی 
داشته باشد. من این انتخاب را پذیرفتم. این فقط اشتیاق 

و انگیزه مرا برای بازگشت به مسیر قبل افزایش داد.
می دانستم جای خودم را پس می گیرم

از  تاتنهام  با  بازی  از  بعد  آنتورپ  سرمربی  لکو  ایوان 
احتمال بازی کردن دوباره بوتز صحبت کرده بود. این 
سایت بلژیکی با اشاره به این صحبت ها، از بوتز سئوال 
کرده است که چرا با وجود این گفته ایوان لکو، بازهم 

بیرانوند در بازی با کلاب بروژ درون دروازه قرار گرفت.

دروازه بان فرانسوی آنتورپ در پاسخ گفت: این برای 
من هم سورپرایز و شگفتی بود. او برای من روشن کرد 
علی  می خواهد  لندن  در  خوبش  عملکرد  از  بعد  که 
)بیرانوند( را در سطح لیگ هم ببیند. این فوتبال است. 
فراز و نشیب به تناوب وجود دارد. می  دانستم که روزی 
جای خودم را پس می گیرم. بوتز درباره اینکه بازگشتش 
به درون دروازه آنتورپ خیلی سریع و بعد از بازی با کلاب 
بروژ رخ داد گفت: من در وهله اول با علی همدلی کردم. 
برای او وضعیت مشخص نبود که آیا دروازه بان شماره 
یک سرمربی است اما بعد از آن مسابقه این طور نبود. من 
چنین چیزی را در تیم موسکرون تجربه کرده بودم وقتی 
که مربی مجبور بود بین لوگان بیلی، اولیویه ورنر و من یکی 
را انتخاب کند. اما از طرف دیگر من به عنوان دروازه بان 

باید کمی خودخواه باشم.
همسرم از ایرانی ها پیام دریافت کرد

دروازه بان آنتورپ درباره دشواری بازگشتش به دروازه 
این تیم بعد از نیمکت نشین شدن بیرانوند گفت: این یک 
مسئله ذهنی است. مسلماً من بیش از گذشته خودم را 
زیر سئوال می برم. شما باید ثابت قدم باشید و آنچه که 
پشت سرتان است رها کنید. اعتماد به نفس من بیشتر از 
قبل شده است. اتفاقات ماه دسامبر را مرحله ای از کارم 
می دانم که باعث قوی تر شدن من می شود. در بازی با 
زولته وارخم کمی نامطمئن بودم اما در بازی با واسلند 

دوباره از نو شروع کردم و احساس خوبی به خودم دارم.
آنتورپ  در  بیرانوند  علیرضا  رقیب  از  پایانی  سئوال 

درباره اعتراض هواداران ایرانی به وی بابت بازی کردن 
است. بوتز در پاسخ به این سئوال گفت: در اینستاگرام 
گریزی از حملات نبود )باخنده(. این خنده دار و سرگرم 
کننده بود که بعضی از ایرانی ها بابت واکنش هموطنان 
همسرم  "ماریون"  حتی  می کردند.  عذرخواهی  خود 
ایرانی ها(.  سوی  )از  است  کرده  دریافت  پیام هایی  نیز 
او بیش از من نگران این واکنش ها بود. در فوتبال شما 
علی  داشت.  خواهید  مخالفانی  و  طرفداران  همیشه 
)بیرانوند( جایگاه فوق العاده ای در ایران دارد. البته که 

آنها می خواهند بازی قهرمان خود را ببینند.

روایت گلر فرانسوی انتورپ از حملات ایرانیها به اینستاگرامش؛

بازی کردن بیرانوند مقابل تاتنهام ناامیدم کرد

 سرمربی تیم فوتبال استقلال با بیان اینکه مگر تیم های دیگر کهکشانی بازی می کنند 
که فقط از ما ایراد می گیرند، گفت: ایرادم این است که آدم سالمی هستم و امثال من 

فقط به درد روز مُردن می خورند!
محمود فکری در حاشیه تمرین روز یکشنبه تیم فوتبال استقلال در جمع خبرنگاران 
درباره شرایط تیمش برای بازی با گل گهر، گفت: تمرینات خوب و پرفشاری را پشت سر 
گذاشتیم تا ایرادات را برطرف کنیم و بازی به بازی بهتر شویم. گل گهر یکی از تیم های 
خوب امسال است. گل گهر اولین تیمی بود که آماده سازی را شروع کرد. این تیم از 
مربی بسیار خوشنام و باتجربه ای برخوردار است. هرچقدر تعریف کنیم کم است. 
بازیکنان خوبی دارند و مجموعه خوبی هستند. وی افزود: شاید گل گهر دیر به لیگ برتر 
آمده اما ساختار خوبی دارد. الان هم صدر جدول هستند. بازی سختی داریم. امیدوارم 

دست پر از زمین خارج شویم.
سرمربی استقلال درباره وضعیت مصدومیت شیخ دیاباته تصریح کرد: دیاباته تقریباً 
تمریناتش را شروع کرده است. او در کارهای تاکتیکی حضور دارد ولی سعی می کنیم 
کمتر استفاده کنیم تا دوباره آسیب نبیند. هنوز استحکام لازم برای استفاده از دیاباته به 

وجود نیامده است ولی هم تمرین اختصاصی و هم تمرین گروهی دارد.
فکری درباره احتمال رسیدن دیاباته به بازی با پرسپولیس یادآور شد: دیاباته بازیکن 
تاثیرگذاری است و می تواند کمک کند؛ چه دربی چه بازی های دیگر. همه بازی ها برای 
ما مهم است. سرمربی استقلال درباره دیدار با پرسپولیس در تاریخ تعیین شده گفت: 
اگر قرار بود ما بازی بیشتری داشته باشیم می توانستیم همان موقع که پرسپولیس از 
فینال آسیا برگشت با هم بازی کنیم. اگر قرار است ما بازی بیشتر داشته باشیم چه 
کاری است؟ فرقی نمی کند. شاید زور ما کم است. زور باشگاه استقلال کمتر است و 

این اتفاقات می افتد. وی گفت: به ما قول دادند قبل از بازی با پرسپولیس استقلال 
این وسط بازی نکند نه اینکه بازهم دو بازی بیشتر نسبت به پرسپولیس داشته باشیم.

سرمربی استقلال در واکنش به اینکه تعدادی از کارشناسان اعتقاد دارند تیمش زیبا 
بازی نمی کند، گفت: این نظر کارشناسان نیست؛ نظر کسانی است که سناریو را برای ما 
تهیه کرده اند. من بچه نیستم و سال ها در استقلال بوده ام. مگر تیم های دیگر کهکشانی 
بازی می کنند؟ ایراد این است که آدم سالمی هستم. نه پوکر بازم نه شرط بندم؛ نه 
جادوگر دارم و نه دلال. نه از بازیکن پول می گیرم نه دروغ می گویم. امثال من فقط به 
درد روز مردن می خورند که بگویند آدم خوبی بود. کسانی که سالم نیستند را همه دوست 
دارند! در جامعه ما آدم سالم را دوست ندارند مگر در روز مردن! فکری درباره اینکه آیا 
مدیریت باشگاه از او مثل زمان سرمربیگری امیر قلعه نویی از او حمایت می کند؟ 
گفت: مدیریت دارد حمایت می کند ولی این فشارها روی مدیریت هم تاثیر می گذارد و 
تمرکزشان را بر هم می زند. فض، فضای ناجوانمردانه ای است. وقتی امتیاز نمی گرفتم 
می گفتند امتیاز نمی گیرد. حالا که امتیاز می گیریم می گویند چرا زیبا بازی نمی کنید. 
مثل قوم بنی اسرائیل شده ایم که هر کاری می کنیم بهانه می گیرند. با تمام وجود می 
جنگم. از تیم و بازیکنان راضی هستم. بازیکنان با تمام وجود تلاش می کنند. ایرادات را 
رفع می کنیم. اینها زمان می خواهند. چه قلعه نویی چه مربیان دیگر موفق بدون زمان 
موفق نبوده اند. به همه اینها زمان داده اند. مشکلات ساختاری که در استقلال است، 
نیاز به زمان دارد. امیدواریم که این اتفاق بیافتد. اگر من هم بروم و هرکس دیگری بیاید و 

ساختار درست نشود استقلال این مشکلات را خواهد داشت.
هیچکس بزرگ تر از باشگاه استقلال نیست 

برنامه  یک  در  مرفاوی  صمد  درباره  منصوریان  اظهارات  درباره  استقلال  سرمربی 

نگذارد.  تیم  روی  تاثیری  مسائل  این  می کنیم  تلاش  کرد:  خاطرنشان  تلویزیونی 
منصوریان دوست خوب ما است و از روی دلسوزی این حرف را زده است. شاید احساس 
کرده اگر این بحث مطرح بشود بهتر است. به کادر فنی خودم اعتماد و اعتقاد دارم. 
مشکل خاصی نداریم. آنها دارند وقت می گذارند. به هر گوش ناشنوایی بگوییم شنوا 
می شود. همه می دانند که یک تیم شش تا هشت هفته زمان برای آماده سازی نیاز دارد. 
استراحت بین فصل هم ضروری است. این را من نمی گویم بلکه کسانی که سال ها در 
ورزش هستند به این نتیجه رسیده اند. ما این استراحت را نداشتیم. خیلی از مشکلات 
دیگر هم بوده است. من صبوری کردم و حرف نزدم. حرف نزدم می گویند چرا چیزی 
نمی گویم. حرف می زنم می گویند چرا حرف می زنی. فکری در خصوص دیدار با 
پرسپولیس و اینکه آیا نگران باخت در این بازی نیست، تصریح کرد: جزو کسانی هستم 
که بیشترین آمار بازی در دربی را دارم. فوتبال برد و باخت دارد. ایراد تیم ما ساختار است 
که باید ساخته شود. ما حتی اگر دربی را ببریم فکر نمی کنم چیزی که بخواهم بلافاصله 
اتفاق بیافتد. یا حتی برعکس اگر ببازیم. برد و باخت در دربی برای هواداران مهم است 
ولی در مجموع نباید استقلال امسال را با تیم های دیگر مقایسه کنیم؛ استقلالی که 
چند سال است مشکلاتی را با خودش حمل می کند. این مشکل باید کم کم حل شود. 
خیلی از استقلالی ها از باخت ما بیشتر از پرسپولیسی ها خوشحال می شوند. ایراد این 
است که طرفداران ما طرفدار تیم استقلال نیستند بلکه طرفدار فرد و شخص هستند. 
این ما و استقلال را اذیت می کنند. اگر همه طرفدار تیم باشند و پشت سر پرچم استقلال 

باشند، این درست است. هیچکس بزرگ تر از باشگاه استقلال نیستیم.
سرمربی استقلال در پایان درباره وضعیت نادری و شجاعیان گفت: این دو بازیکن 

تمرین می کنند و امیدواریم زودتر به تیم اضافه شوند.

محمود فکری :

ایرادم این است که نه شرط بندم نه جادوگر دارم!

اوجوگو در گزارش اخیر خود با نگاهی جالب آمار طارمی در لیگ پرتغال را بررسی کرد و او را یک مهاجم کامل و تاثیرگذار 
دانست.

مهدی طارمی در دیدار مقابل بنفیکا در فینال سوپرکاپ پرتغال توانست در گل اول تیمش اثر گذار باشد و با گرفتن یک پنالتی، 
به پورتو کمک کند.

پورتو در انتها با شکست ۲ بر صفر بنفیکا توانست اولین جام فصلش را بالا ببرد و مهاجم ایرانی به اولین قهرمانی اش در پورتو 
دست یابد. پنالتی گرفتن های طارمی پس از حضور در لیگ پرتغال از فصل ۲۰۱۹-۲۰۲۰ باعث شد تا روزنامه اوجوگو گزارشی 
از درخشش ستاره ایرانی بنویسد. اوجوگو در گزارش خود نوشت که مهدی طارمی نه تنها با گلزنی و پاس گل به تیمش کمک 

می کند، بلکه می تواند پنالتی های زیادی نیز از مدافعان حریف بگیرد.
از زمانی که طارمی وارد لیگ پرتغال شده تاکنون توانسته ۱۲ پنالتی بگیرد. او ۹ بار برای ریوآوه و ۳ بار برای پورتو موفق به گرفتن 
خطا در محوطه جریمه شده است. در فصل ۲۰۲۰-۲۰۲۱ او با گرفتن ۳ پنالتی پس از مارگا)مهاجم دیگر پورتو( با ۴ بار در رده 
دوم بیشترین خطا در محوطه جریمه، قرار گرفته است. اوجوگو نوشت که این آمار به طارمی کمک می کند تا به یک مهاجم کامل و 
تاثیرگذار بدل شود. او با ترکیبی از تکنیک و فیزیک بدنی می تواند باعث خطای مدافعان شود مثلا در دیدار مقابل بنفیکا و در ۷۶ 

دقیقه که در زمین حضور داشت، او با ۵ خطا، بیشتر از هر کسی در میدان رویش خطا شده بود.
طارمی در ۳۵۶ دقیقه که در لیگ پرتغال بازی کرده، بیشترین لمس توپ را در محوطه جریمه داشته است و باعث می شود که 
پنالتی های زیادی از حریفان بگیرد. اوجوگو در انتها نوشت که ستاره ایرانی در گل کردن پنالتی نیز بسیار موفق است و فصل 

گذشته از ۷ پنالتی، تمام آنها را به گل بدل کرده است.

 مدیرعامل باشگاه فولاد خوزستان در خصوص برخی از حواشی ایجاد شده توضیح داد.
سعید آذری در گفتگویی با خبرنگار ما در خصوص وضعیت فولاد گفت: قبل از هر چیزی از بازیکنان و اعضای کادر فنی 
تیم تشکر میکنم. امسال همان گونه که شاهد هستیم لیگ برتر با حضور مربیان جوان و تزریق تفکر  جدید دچار دست 
خوش تغییراتی شده است و همین امر موجب سخت شدن مسابقات لیگ برتر شده و تیم ها شانه به شانه یکدیگر در حال 
رقابت هستند  و با یک برد و باخت جایگاه تیم ها تغییر خواهد کرد. ما نیز در صدد هستیم تا بتوانیم با تلاش بازیکنان و 

اعضای کادرفنی به مسیر خود باز گردیم. با توجه به این سختی کار از  عملکرد تیم راضی هستم.
وی در خصوص شرکت در انتخاب فدراسیون فوتبال اظهار داشت: این سوال را بسیاری از دوستان از بنده می کنند. باید 
بگویم بله دنبال آن هستیم تا با همکاری و در کنار برخی از دوستان در انتخابت شرکت کنیم. تا در صورت انتخاب شدن 

بتوانیم کمکی به فوتبال ایران و علاقه مندان به آن بنمایم.
مدیرعامل فولاد خوزستان در خصوص داوری دو دیدار اخیر این تیم نیز بیان کرد: باشگاه فولاد و مدیریت آن قصد دخالت 
در امر داوری را ندارد و بهتر است کارشناسان در این زمینه اظهار نظر کنند تا امثال من. ما نیز قضاوت در خصوص عملکرد 

داوران را بر عهده کارشناسان این امر سپرده ایم.
وی در پایان در مورد برنامه ریزی سازمان لیگ و به تاخیر افتادن چند بازی این تیم بیان کرد: کدام منطق این را قبول 
می کند که یک تیم سه هفته پیاپی آن هم در زمستان در خارج از خانه خود بازی کند. این یعنی پایمال کردن حق مردم 
خوزستان و تیم فولاد، به طور حتم ما به این مسئله معترض هستیم و در خصوص برخی بی عدالتی ها ساکت نخواهیم 

نشست.

تمجید رسانه پرتغالی از تکنیک و فیزیک ستاره ایرانی؛

چرا طارمی در پنالتی گرفتن قهار است
سعید آذری:

کاندید ریاست فدراسیون فوتبال خواهم شد
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و   FATF آثار تصویب بررسی  به  ارشد مسائل سیاست خارجی  یک تحلیل  گر 
همچنین نگرانی ایران برای کمک به متحدان منطقه ای خود بعد از پیوستن به این 
 FATF لوایح پرداخت.  عبدالرضا فرجی راد در گفت وگو با ایلنا درباره بازگشت لوایح
به مجمع تشخیص مصلحت نظام و فرصتی که ایران از دست دادة است، اظهار 
داشت: اینکه چرا ایران فرصت را از دست داد به این دلیل است که مجمع در تصویب 
این لوایح به اجماع نرسید و آن را کنار گذاشتند. مجمع تشخیص مصلحت نظام 
مجموعه ای است که ارزیابی می کند و در نهایت نظر جمع را می گیرد و به مقامات 
بالاتر گزارش می دهد. وی درباره آثار مثبتی که تصویب این لوایح در پی خواهد 
داشت، خاطر نشان کرد: همزمانی ارجاع مجدد لوایح FATF به مجمع و زمزمه 
بازگشت آمریکا به برجام می تواند اتفاق خوبی باشد؛ یعنی اگر با خوشبینی نگاه 
کنیم که ایالات متحده به برجام بازگردد قطعاً باید تحریم های اقتصادی را بردارند،  
در غیر اینصورت ایران قبول نمی کند. این تحلیل گر ارشد مسائل سیاست خارجی 

ادامه داد: وقتی تحریم های اقتصادی را بردارند طبیعتاً مسئله بانکی هنوز به عنوان 
مشکل خواهد  ماند و آنجاست که می خواهند فشار بیاورند که ما به لوایح چهارگانه 
بپیوندیم، پس چه بهتر که ما خودمان با انجام رزیابی نسبت به آن و اضافه کردن 
موارد مد نظرمان به این لوایح، آن را به تصویب برسانیم چرا که مرحله بازگشت به 
برجام که زمان بر خواهد بود به ما این فرصت را می دهد تا ایران بتواند به اقتصاد 
و معیشت مردم سر و سامانی دهد. وی درباره سختی شرایط بازگشت به این نهاد 
به این علت که ایران در لیست سیاه قرار گرفته است، گفت: اگر لوایح FATF در 
مجمع تصویب شود و کل نظام آن را بپذیرد که البته ممکن است با شرایط و افزودن 
تبصره هایی آن را  بپذیرد؛ بعید می دانم مشکلی وجود داشته باشد. چون ایران 
این لوایح را رد کرده بود این و نهاد با عجله اعلام کرد که ایران را در بلک لیست قرار 
داده است اما اگر کشوری بخواهد به این نهاد بپیوندد آنها نیز استقبال می کنند. 
این کارشناس مسائل بین الملل درباره نگرانی هایی که ایران با پذیرفتن این لوایح 

برای کمک به متحدین منطقه ای خود دارد،  تصریح کرد: کمک های منطقه ای 
ایران اساسا کمک های مالی نیست؛  آیا فکر می کنید که ایران به حشدالشعبی یا 
به یمن و دیگر کشورها کمک مالی می کند؟ من بعید می دانم چرا که خودشان 
کشورهای نفت خیز هستند. فرض را هم بر این بگیریم که ایران بخواهد کمک کند، 
می تواند با افزودن تبصره ای در همین راستا و با عنوان کمک به گروه هایی که در راه 
استقلال کشورشان تلاش می کنند، کمک های خودش را انجام دهد. وی در پایان 
با بیان اینکه این کمک ها در همه جای دنیا انجام می شود، یادآور شد:  مگر ترکیه 
در سوریه، لیبی یا آذربایجان به نیروهای هم پیمان خودش کمک نمی کند؟ اما در 
عین حال  آنها عضو FATF هم هستند. یا اینکه فکر می کنید اروپا، انگلیس و فرانسه 
به متحدان خودشان کمک نمی کنند؟ ایران نیز بر اساس معیارهای خاصی ممکن 
است کمک هایی به گروه های مختلف انجام دهد لذا باید راهکاری برای آن پیدا کنند 

که می توان در راستای همین تبصره و حق تفحظ باشد.

یک تحلیل  گر ارشد مسائل سیاست خارجی:
مجمع تشخیص با اضافه کردن تبصره، FATF را بپذیرد

دلخوری سیاسی شاید راه ضرغامی را از اصولگرایان جدا کند

همای سعادت روی شانه ضرغامی؟
 هرچه به سیزدهمین انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ نزدیک می شویم عزت 

الله ضرغامی حرکات و تحرکاتش بیشتر رنگ و بوی انتخابات می گیرد.
بود که حرف  نرفته  پایین  از گلویش  پنیر صبحانه های سیاسی   و  نان  هنوز 
شد  شروع  پاستور  خیابان  ساختمان  به  امیدوارانه اش  نگاه  درباه  حدیث ها  و 

پچ پچ هایی که شد مصداق عینی »تا نباشد چیزکی مردم نگویند چیزها«.
حالا هرچه به سیزدهمین انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ نزدیک می شویم 
عزت الله ضرغامی حرکات و تحرکاتش بیشتر رنگ و بوی انتخابات می گیرد اصلا 
انگار صندلی ریاست بر این جعبه جادو خاصیت کاندیداتوری دارد که هرکسی از 
پشت آن بلند می شود انتخابات ریاست جمهوری را هم محکی می زند. هرچند 
منصور حققت پور نماینده اصولگرای مجلس نهم با طعنه به ضرغامی می گوید: 
»دولت قهوه خانه نیست که با صبحانه خوردن بشود مشکلات کشور را حل کرد!« 
اما به هر حال رئیس اسبق صدا و سیما عزمش را جزم کرده وارده میدان رقابت 

شود و در توئیترش هم تلویحا این موضوع را تائید کرد.
سایه ۱۰ سال ریاست و توبه مناظره 

اسمش با صدا و سیما پیوند خورده ؛ کافی است نامی از عزت الله ضرغامی به 
میان بیاید تا ناخودآگاه ذهن به سمت ساختمان جام جم و مدیریت ۱۰ ساله 
او که همزمان با ۸ سال سکانداری محمود احمدی نژاد بود، متمایل شود. البته 
ضرغامی این روزها به گونه ای در دنیای مجازی ظاهر شده است که هر بار با 
مواضع او رو به رو می شویم از خودمان می پرسیم آیا ده سال تصدی او بر صدا و 

سیما خواب زدگی ما بوده است؟!
ضرغامی خرداد سال ۱۳۸۳ یعنی یکسال پیش از آنکه محمود احمدی نژاد 
سکان ریاست صدا و سیما را به عهده گرفت و تا ۱۷ آبان ۹۳ دوران پر حاشیه ای 
را در تاریخ ساختمان شیشه ای خیابان جام جم به یادگار گذاشت. البته »سرتیپ 
دوم ضرغامی« که این روزها از چایی خوردن با اصلاح طلبان عکس منتشر می کند 
و در فضای مجازی صحبت های روشنفکرانه منتشر می کند در دوران ریاستش 
به هیچ کدام از این صحبت ها اعتقادی نداشت. در همان دوران بود که تمدید 
از رعایت بی طرفی  انتخابات مهم تر  ریاست جمهوری هم قطارش در دهمین 
و اصل مردمی بودن صدا و سیما داشت برای همین در مناظرات انتخاباتی که 
از سال ۸۸ کلید خورد  ۲۰ دقیقه وقت اضافه برای محمود احمدی نژاد لحاظ 
کرد. و در همان مناظره ها وقتی کاندیدای همفکرش انگشت اتهام را به سمت 
شخصیت هایی مانند هاشمی رفسنجانی، سید محمد خاتمی و علی اکبر ناطق 
نوری گرفت و مطالبی را مقابل چشمان میلیون ها بیننده به زبان آورد با لبخندی 
که »نه خانی آمده و نه خانی رفته است« از کنار موضوع رد شد و هیچگاه فرصتی 

برای دفاع به آنها داده نشد که نشد.
البته حواشی عزت الله ضرغامی درباره مدیریتش بر صدا و سیما تنها به مناظره ها 

ختم نشد و عملکردش بارها و بارها مورد نقد قرار گرفت.

چرخش در عرض شش سال
از پشت میز ریاست که بلند شد انگار متوجه شد جامعه آن چیزی نیست که او 
سعی داشت از درون جعبه جادو به نمایش بگذارد و حالا با واقعیتی رو به رو شده 
بود که نشان می داد تفکرات و گفتارش در گذشته چندان خریداری ندارد از سوی 
دیگر دوست نداشت یک بازنشستگی اعلام کند و گوشه نشین شود برای همین 
چاره ای نبود جز آنکه پا جای پای رفیق قدیمی اش که برای رئیس جمهور شدن 
هوایش را داشت بگذارد و ردای منتقد و وضع موجود و روشنفکر جوان پسند را 

به تن کند.
سیاسی  فعال  اصغرزاده«  »ابراهیم  کنار  در  را  چایش  روز  یک  دیگر  حالا 
اصلاح طلب شیرین می کرد و روز دیگر در کنار بهروز افخمی کارگردان سینما و 
البته نماینده مجلس ششم بر سر میز صبحانه می نشست و عکس هایش را هم به 

مدد اینستاگرام در معرض دید می گذاشت.
»در فوتبال، ورزشکاران نیمه لخت نیستند! حضور زنان در ورزشگاه حریم شکنی 
نیست. کبری و صغری هر دو مشکل دارند. بصورت زنان و خانواده هایی که تفریح 
مناسب ندارند پنجه نکشید! تهدید مدیران ورزش به برخورد قضائی هم شایسته 
نیست! آیا گناه و خلاف شرع در زندان ها، کمتر از ورزشگاه هاست؟!« وقتی با 
این جملات در توئیتر مواجه می شویم نقل کننده را فردی از محافل روشنفکری یا 
حداقل یک فعال حوزه زنان تصور می کنیم اما وقتی نام عزت الله ضرغامی را بالای 

توئیت می بینیم از تعجب انگشت به دهان می مانیم.
همین جملات کافی است تا نشان دهد دایره چرخش رئیس اسبق صدا و سیما 
تنها به کردار و گفتن »زنده باد مخالف من« ختم نمی شود و مواضع و گفتار هم با 
ضرغامی سال های گذشته زمین تا آسمان تفاوت دارد. برای همین هم یک بار به 
نقد فیلترینگ می رود و یک بار دیگر از حضور زنان در ورزشگاه دفاع می کند! گاهی 
هم دایره کلماتش به پلنگ های اینستاگرامی می رسد که فقط باید نگاهشان کرد، 
انگار او کت و شلوار تازه ای برای چهره شناخته شده اش دوخته و دنبال پرو کردن 

آن در افکار عمومی است.
ضرغامی  با  مصاحبه  به  کیهان  روزنامه  نصیری سردبیر سابق  مهدی  وقتی 

می نشیند جمله های او دائما تفاوت ها را در مقابل چشم به صف می کند.
»رهبری یکبار در سال ۸۸، سه شاخص را برای مرزبندی مطرح کردند. نباید 
صدتا مرزبندی جدید ایجاد کرد. با بسیاری از نیروهای انقلاب مرزبندی کرده ایم.« 
»برخی قربه الی الله، آدم ها را از قطار پیاده می کنند! اینها جاهل و نادان هستند. 
اما یک عده کاملًا آگاهانه، دیگران را وادار به این کارها می کنند. نفوذ جدی 
است.« این جملات را کسی می گوید که تا چند سال پیش خودش از موافقان 

پیاده کردن اجباری از قطار بود. 
دلخوری سیاسی و زدن زیر میز 

عزت الله ضرغامی برای اولین بار نیست که عزم رسیدن به خیابان پاستور را کرده 
است او چهارسال پیش در جریان انتخابات ریاست جمهوری سال ۹۶ هم پا در راه 
وزارت کشور گذاشت و برای دوازدهمین  انتخابات ریاست جمهوری ثبت نام کرد 
اما مهر رد صلاحیت شامل حالش شد و مجبور شد دور رقابت را با دستان خالی 
ترک کند. البته دلخوری های ضرغامی از یاران و همقطارانش  وقتی با بی اعتنایی 
آنها مواجه شد بیشتر شد و از همان روز بود که تیغ تند انتقاداتش را شامل حال 

جریان اصولگرا هم کرد و حتی کار به زدن زیر میز هم رسید . 
رشد«  »راز  است.  همراهی  و  سکوت  در  بقا«  »راز  کشور،  مدیریت  نظام  »در 
و  صادقانه  مشاوره  در  حذف«  »راز  و  قدرت  اصحاب  منویات  تئوریزه کردن  در 
کارشناسانه! دولت آینده باید زیر میز این بازی بزند« این جمله ای است که چند 
هفته پیش ضرغامی آن را در حساب کاربری اش در توئیتر به اشتراک گذاشت و 
هرچند برخی آن را انتقاد و مخالفت با دولت تعبیر کردند اما به نظر می رسد این 
چاقوی دو لبه اشاره ای هم به ائتلاف اصولگرایان دارد. البته این اولی بار نیست 
که ضرغامی صراحتا از اصولگرایان و معاملات بین خودشان گلایه می کند او یک 
بار دیگر هم در مراسم روز دانشجوی ۱۶ آذر انتخابات ۱۴۰۰ را پایان عمر پدر 

خوانده ها دانست. 
انتخابات ۱۴۰۰ به نظر می رسد تفاوت های زیادی با ادوار انتخابات داشته 
باشد از نام نویسی ها و حضور کاندیداهای راست و چپ گرفته تا انگیزه مشارکت 
بر  با یک تردید همراه است مخصوصا وقتی مروری  انتخابات؛ همه چیز  در 
آخرین انتخابات یعنی مجلس یازدهم پیش رو قرار می گیرد هیچ بعید نیست 
سرمای آن انتخابات به ۱۴۰۰ هم برسد و نه از رقابتی تنگاتنگ خبری باشد و 
نه از مشارکتی چشمگیر موضوعی که می توان گفت دو مولفه بسیار مهم برای 
پیروزی اصولگرایان در معادلات سیاسی ایران محسوب می شود اما حتی اگر 
همه چیز باب میل جریان راست باشد باز هم بعید است عزت الله ضرغامی با 
وجود مجوزهایی که مجلس یازدهم در جریان اصلاح قانون انتخابات ریاست 
جمهوری در اختیارش گذاشت بتواند بر اسب مرادش سوار شود و تا پاستور 
به  جناحی  درون  اقبال  عدم  آن  و  است  چیز  یک  هم  امر  این  دلیل  بتازد؛ 

سکانداری او است.
از سوی دیگر هرچقدر هم گفته شود حافظه تاریخی مردم ضعیف است اما باز 
خاطره ۱۰ ساله مدیریت ضرغامی بر صدا و سیما آن هم در اوج اتفاقات سال ۸۸ 
مانع از سرازیر شدن آرای خاکستری به سبد او می شود بنابراین به نظر می رسد 
رئیس اسبق صدا و سیما نباید منتظر باشد تا همای سعادت ریاست جهوری روی 

شانه اش بنشیند.

وزیر امور خارجه با بیان اینکه ایران همواره در تاریخ یک کنشگر فعال بوده است، 
گفت: تلاش هایی که امروز برای ساخت دوگانه های مصنوعی و با هدف کوچک 
جلوه دادن دیپلماسی صورت می گیرد، از منظر تاریخی فاقد دقت و صحت، از 
منظر تحلیلی نادرست و از منظر عملیاتی برای منافع همه جانبه ایران مضر است. 
محمدجواد ظریف روز یکشنبه در چهارمین کنفرانس تاریخ روابط خارجی 
ایران که به صورت مجازی برگزار شد،  با بیان اینکه پهنه وسیع مطالعات تاریخ 
روابط خارجی حوزه ای بسیار مهم است، تصریح کرد: تاریخ روابط خارجی ایران 
مجموعه غنی از رخدادها، فراز و نشیب ها و وقایع تلخ و شیرین است که بخشی 
از هویت ملی و سرزمینی ما و خاطره جمعی ایرانیان را شکل می دهد و مطالعه آن 

درس های زیادی برای امروز دارد.
وی یادآور شد: تاریخ روابط خارجی ایران آیین هایی از تلاش ها، مجاهدت ها،  
فداکاری ها و مجاهدت های مردم ایران در برابر تهاجمات خارجی در طول قرون 
است. در کنار آن تاریخ فعالیت های تجاری و اقتصادی ایرانیان، تاریخ گسترش 
فرهنگی، تاریخ مهاجرت ها، تاریخ مذاکرات در زمینه های گوناگون و به بیان کلی 

تاریخ تعاملات ایران با جهان نیز است.
وزیر امور خارجه گفت: آنچه امروز می توانیم از مجموعه تاریخ روابط خارجی 
ایران بیاموزیم در مرتبه نخست آن است که ایران همواره در تاریخ یک کنشگر فعال 
بوده و ایرانیان حتی در سخت ترین شرایط نیز فضایی برای کنشگری یافته اند.  
البته چگونگی و کیفیت این کنش ها متاثر از درک ایران از خود، از دیگران، از 
فضای بین المللی و نیز متاثر از افکار تصمیم گیرندگان و اهداف و ابزارهای سیاست 

خارجی در هر دوره از تاریخ بوده است.
وزیر امور خارجه اضافه کرد: از دیگر دستاوردهای مطالعه تاریخی کسب این 
آگاهی است که توفیق سیاست خارجی در گروه اجماع و وحدت داخلی و کلید 

آن توسعه نهادهای حکومتداری و نیز توسعه هویت ملی مشترک است.
دیپلماسی هیچگاه از زندگی قابل حذف نیست 

 ظریف در بخش دیگری از سخنان خود اظهار کرد: تاریخ روابط خارجی ایران 
همچنین آشکار می سازد که دیپلماسی همواره جزء لاینفک زندگی اجتماعی و 
سیاسی ایرانیان بوده است.  دیپلماسی البته تنها نمود حضور بین المللی ایران 

نبوده اما بخش انکارناپذیری از حیات جهانی ایران در قالب دیپلماسی متولد شده 
است چرا که هیچ گاه دیپلماسی از زندگی قابل حذف نیست.

رییس دستگاه دیپلماسی خاطرنشان کرد: تلاش هایی که امروز برای ساخت 
دوگانه های مصنوعی و با هدف کوچک جلوه دادن دیپلماسی صورت می گیرد، 
از منظر تاریخی فاقد دقت و صحت بوده و از منظر تحلیلی نادرست، از منظر 

عملیاتی نیز برای منافع همه جانبه ایران مضر است.
وی با بیان اینکه آنچه امروز در میان کشورهای آسیایی باید بدان توجه بیشتری 
شود رسیدن به یک همبستگی بر پایه یک گذشته تاریخی است، یادآورشد: ما به 
عنوان ملت های متمدن در قاره کهن که آن را گهواره تمدن بشری می پندارند باید 

با بصیرت نسبت به سرنوشت خود سرنوشت خود را بسازیم.
ایران و کشورهای  تاریخی میان  بر روابط  تاکید  وزیر امور خارجه ادامه داد: 
آسیایی و برگزاری کنفرانس های این چنین نه صرفاً به منزله تکریم گذشته دور از 

دسترس که به منزله دستیابی به یک روابط سازنده برای امروز است.
ظریف با بیان اینکه تاریخ دیپلماسی ایران، تاریخی سرشار از چالش ها، ابتکارها 
و حرف های جدید و البته دارای ضعف ها و نقایصی بوده است، خاطرنشان کرد: 
ایرانیان هرگز از به کارگیری این ابزار برای بیان سخن و تعقیب منافع ملی خود 
در فضای بین المللی دست نکشیده اند.  امروز نیز همانطور که تمامی کشورها 
برای ارتقای وضعیت خود در نظام مناسبات و مراودات جامعه بین المللی نیازمند 
تجهیز به ابزار دیپلماسی هستند، تحقق اهداف جهانی انقلاب اسلامی بدون به 

کارگیری ابزار دیپلماسی در کنار سایر ابزارها امکان پذیر نخواهد بود.
وی افزایش فضای تعامل در نظام بین الملل، افزایش اقتدار و امنیت، افزایش 
قدرت چانه زنی و حذف تصویر امنیتی از کشور در سطح بین المللی را اهدافی 
ذکر کرد که با ابزار دیپلماسی کارآمد قابل وصول خواهد بود و افزود: مطالعه تاریخ 
روابط ایران و کشورهای آسیا که همواره یک هم سرنوشتی تاریخی را با ما تجربه 

کرده اند، دارای اهمیت فراوان است.
وزیر خارجه تاکید کرد: هنگامی که از روابط ایران و کشورهای آسیایی سخن 
می گوییم؛ سخن از روابط دیرینه و کهنی است که بیش از چهار هزار و ۵۰۰ سال 
را در برمی گیرد؛ عیلامیان که از اقوام بومی فلات قاره ایران بوده اند، همواره با 

النهرین مراوده داشته اند و این را می توان در نخستین  تمدن های حوزه بین 
ارتباطات ایران و کشورهای آسیایی دید.

ظریف ادامه داد: با شکل گیری حکومت های متمرکز ماد و هخامنشی در ایران، 
ارتباطات با حکومت های آسیایی گسترده تر شد و تا مرزهای چین و آسیای صغیر 
را دربرگرفت.  وجود راه های نسبتاً امن در حکومت های ایران باستان و همچنین 
جاده ابریشم که پل مواصلاتی میان شرق و غرب این قاره کهن بود، باب مراودات 

حکومت های ایران با نقاط مختلف آسیا را گشود.
وی یادآورشد: طبق شواهد متقن باستان شناسی و تاریخی، وجهی از روابط 
و  ایران  میان  اجتماعی  فرهنگی،  تجاری،  مناسبات  قالب  در  آمیز  مسالمت 
کشورهای آسیایی برقرار بوده است که علاوه بر مهاجرت و بازرگانی، فرهنگ 
و مذهب را در سراسر آسیا می گسترانده و متعاقبا در خود می پذیرفته است و 
با مطالعه تاریخ ایران و کشورهای کهن آسیا، به تواتر این گونه مبادلات را شاهد 

هستیم.
وزیر امور خارجه گفت: در دوران اسلامی، دین اسلام عاملی برای همبستگی 
مجدد در حوزه های غربی و مرکزی آسیا تا مرزهای چین شد و در دو قرن نخستین 
اسلامی، مناسبات گسترده ای از حلب تا کاشغر را در یک پیوستگی قرار داد. با 
اعتلای فرهنگ ایران اسلامی در قرون سوم و چهارم هجری، ایران به عنوان کانون 
فرهنگ و تمدن اسلامی ایفای نقش کرد و عصر زرین فرهنگ ایرانی با ارتباطات 

گسترده با کشورهای آسیایی همراه بود.
ظریف گفت: بسیار عالمان، شاعران و فیلسوفانی که در بستر همین تبادلات 
ظهور کردند و امروز به عنوان یک چهره بین فرهنگی شناخته می شوند و از پس 
این دوران است که می توان از یک فرهنگ متکثر درباره یک وحدت سخن گفت.

رییس دستگاه دیپلماسی در ادامه اظهار کرد: آنچه امروز در میان کشورهای 
آسیایی می بایست مورد توجه بیشتری شود، رسیدن به یک همبستگی بر پایه 
گذشته تاریخی است. ما به عنوان ملت های متمدن در قاره کهن که آن را گهواره 
تمدن بشری می دانند باید با بصیرت نسبت به سرنوشت خود، سرنوشتمان را 

بسازیم.
تاکید بر روابط تاریخی میان ایران و کشورهای آسیایی 

وزیر امور خارجه خاطرنشان کرد: تاکید بر روابط تاریخی میان ایران و کشورهای 
آسیایی و برگزاری کنفرانس های اینچنین، نه صرفاً به منزله تکریم گذشته دور از 

دسترس، بلکه به منزله دستیابی به یک روابط سازنده برای امروز است.
وی اضافه کرد: وزارت امور خارجه نگاه علمی به تاریخ و پیوند ناگسستنی آن 
با علوم سیاسی و روابط بین الملل، اقتصاد بین الملل و حقوق بین الملل را تایید 
می کند و هم بر ضرورت و پرتوافکنی تاریخ و تحولات بین المللی بر تحولات و 
روندهای بین المللی تاکید می ورزد. ظریف ضمن تشویق جامعه علمی، علوم 
سیاسی و روابط بین الملل ایران به تجهیز و بهره مندی از علم تاریخ، جامعه علمی 
تاریخ ایران را دعوت کرد از گنجینه پربار و غنی اسناد تاریخ روابط بین الملل با بیش 
از ۵۰ میلیون سند بهره برداری کنند. وزیر امور خارجه یادآور شد: این گنجینه 
غنی دربردارنده ۵ میلیون نسخه سند قدیمی، ۲۵ میلیون نسخه سند مربوط 
به نمایندگی ها و ادارات سیاسی وزارت امور خارجه، ۱۵ میلیون نسخه سند 
امور کنسولی و پشتیبانی و ۵ میلیون نسخه سند نقشه ها، عکس ها معاهدات و 
گذرنامه هاست. وی  خاطرنشان کرد: مرکز مطالعات سیاسی و بین المللی وزارت 
امور خارجه مفتخر است مطابق  مصوبه مجلس شورای اسلامی در سال ۱۳۶۳، 
آرشیوی  ارائه خدمات منابع  نامه  وزیران در سال ۱۳۶۵، شیوه  مصوبه هیات 
اداره اسناد وزارت امور خارجه و مصوبه کمیته اجرایی شورای عالی اسناد در 
سال ۹۶ اسناد موجود را در اختیار پژوهشگران قرار دهد. ظریف ابراز امیدواری 
کرد با استفاده از این گنجینه قوی که حاصل زحمات سالیان متخصصان مرکز 
مطالعات سیاسی و بین المللی است،  برای ارتقای دانش تاریخ روابط بین الملل و 
کیفیت پژوهش های علمی و تخصصی در این حوزه و نیز تجهیز بیشتر جامعه علوم 

سیاسی و روابط بین الملل و ابزار علم تاریخ کامل موثر برداشته شود.

ظریف در چهارمین کنفرانس تاریخ روابط خارجی ایران:

تلاش ها برای ساخت دوگانه های مصنوعی برای منافع ایران مضر است

مهدی احمدی
 وصیت نامه آیت الله هاشمی رفسنجانی فصل آخر از کتاب 
خاطراتش و یک سند مهم در تاریخ معاصر کشور به حساب 
می آید؛ وصیت نامه ای که بعد از درگذشت او بارها و بارها از 
اخیرا  اینکه  تا  شده  همراه  حاشیه هایی  با  رسانه ها  طرف 

محسن هاشمی توضیحاتی در این مورد داده است. 
از دی ماه سرد ۱۳۹۵ که آیت الله اکبر هاشمی رفسنجانی 
از دانشگاه تهران به طرف پل حافظ تشییع شد و سپس در 
حرم امام خمینی )ره( و در خانه ابدی خود آرام گرفت، یک 
مساله مهم در رسانه ها مطرح شده و آن مساله وصیت نامه او 
بوده است؛ وصیت نامه ای که حتماً خود آیت الله نیز به اندازه 
دیگران می دانسته که تا چه اندازه مورد توجه قرار خواهد 
گرفت زیرا نقش و جایگاه او در تاریخ جمهوری اسلامی سبب 
می شود که همه بخواهند بدانند در سال ها و شاید ماه های 
آخر عمرش به چه فکر می کرده و نگران چه مسائلی بوده 

است. 
وصیت نامه ای که در صداوسیما خوانده شد

فردای درگذشت آیت الله هاشمی، »رضا سلیمانی« مدیر 
کل روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام در گفت و 
گو با »تابناک« در پاسخ به اینکه آیا تا این لحظه وصیت نامه 
آیت الله قرائت شده است یا خیر، گفت که وصیت نامه آیت 
الله هاشمی رفسنجانی در دست خانواده ایشان است و فعلًا 
از سوی آنان خوانده نشده است. در ادامه، روز چهارشنبه ۲۲ 
دی ماه »محسن هاشمی« در ابتدای حضور خود در شبکه 
۳ سیما با تشکر از حضور وصف ناپذیر مردم در مراسم تشییع 
پیکر پدرش که روز سه شنبه در تهران برگزار شده بود، در 
مورد وصیت نامه پدرش گفت که وصیت نامه مربوط به سال 
۷۹ است. چند سال قبل که قرار بود انژیو شوند یک وصیت 
نامه نوشتند و به من دادند و من را وصی کردند، وصیت نامه 
هاشمی  محسن  ایم.  نکرده  پیدا  هنوز  ایشان  از  جدیدی 
در همین برنامه بخشی از وصیت نامه پدرش را که همراه 
داشت قرائت کرد. فاطمه فرزند آیت الله بعدها درباره همین 

وصیتنامه گفت: وصیت نامه ای که چند روز بعد از رحلت پدرم 
در رسانه ملی توسط محسن قرائت شد، مربوط به سال ۷۹ 
است. یعنی آن وصیت نامه قدیمی بود و آیت الله هاشمی در 
آن نوشته بودند که وصیت نامه بعدی را می نویسم اما بعد از 
کلی جست وجو وصیت نامه بعدی هیچ وقت پیدا نشد. نه 
در منزل و نه در دفتر کار پدرم هیچ اثری از آن نبود. دقیقا به 
خاطر دارم که حدود چهار یا پنج سال پیش پدرم به همراه 
خیلی  حالا  و  بودند  وصیت نامه ای  نوشتن  حال  در  مادرم 
زمان  کجاست.  وصیت نامه  آن  که  بدانیم  هستیم  مشتاق 
زیادی از درگذشت آیت الله  هاشمی نگذشته بود که دفتر 
مشاوران رییس فقید مجمع تشخیص مصلحت نظام بدون 
هیچ توضیحی پلمب شد و »یاسر  هاشمی« نیز همان زمان در 
مصاحبه ای گفت: یک کار نسنجیده ای در مجمع اتفاق افتاد 
و در روز سوم فوت حاج  آقا بدون هیچ دلیلی تمامی دفاتر را 
پلمب کردند و هروقت هم جویا شدیم که دلیل این مساله چه 
بوده، اعلام کردند از بالا دستور رسیده است. حتی از دفتر 
مقام معظم رهبری نیز پیگیری کردیم که آنها هم گفتند ما 
چنین دستوری نداده ایم و آخر هم نفهمیدیم که این »بالا« 
کجا و چه کسی است! هیچ  کس دلیل قانع کننده ای در 
این خصوص به ما نداد و با اینکار به مشاوران حاج آقا و بنده 
بی احترامی شد. حتی آقای شمخانی به عنوان دبیر شورای 
عالی امنیت ملی هم به بنده گفتند که این کار بدون مجوز ما 

بوده و کتباً اعلام کرده ایم که پلمب باید باز شود.
وصیت نامه هنوز پیدا نشده است

هاشمی  آیت الله  درگذشت  نخست  روز  همان  از 
شایعه پردازی هایی درباره وصیت نامه شروع شد تا آنجایی 
به  دادن  پایان  برای  او  ارشد  دختر  هاشمی،  فاطمه  که 
پیدا  تیرماه ۱۳۹۸ عنوان کرد که وصیت نامه  شایعات در 
نشده است. او توضیح داد: من مطمئنم که پدر وصیت نامه 
برویم  عراق  به  می خواستیم  که  سالی  داشتند.  دیگری 
وصیت نامه نوشتند که مادر هم به وصیت نامه خود مطالبی 
اضافه کرد. یک بار دیگر هم دو، سه سال قبل از فوت شان 

دیدم که پدر و مادر در مورد این موضوع حرف می زنند که 
من خندیدم و به شوخی گفتم سهم من را بیشتر از بقیه 
بنویسید. به هر حال این وصیت نامه ای که ما دیدیم سال 

۷۹ نوشته شده بود.
دختر ارشد آیت الله در ادامه سخنانش اظهار داشت: در 
مسائل خانوادگی من خیلی به پدر نزدیک تر بودم، حتی بعد 
از وفات ایشان محسن از من پرسید که می دانی وصیت نامه 
یا  خانه  گاوصندوق  در  یا  باید  گفتم  من  که  کجاست  پدر 
گاوصندوق و چند کشویی که در مجمع داشتند، باشد. در 
را  و مطالب مهمی  پرونده ها  این گاوصندوق ها هم برخی 
نگهداری می کردند اما وقتی به دفتر ایشان در مجمع مراجعه 

شد هیچ کدام از آن پرونده ها نبود.
متن قوی که محسن هاشمی تحول رهبری داده است

الله  آیت  نامه  وصیت  سرنوشت  گذشته  سال های  طی 
هاشمی بارها و بارها از طرف برخی رسانه ها مطرح شده و 
گاهی هم با حاشیه هایی همراه بوده است. این موضوع بار 
دیگر و چند روز پیش در برنامه »جهان آرا«  مطرح شد که 
محسن هاشمی مهمان این برنامه بود و از طرف مجری مورد 
سوال قرار گرفت که بالاخره وصیت نامه آیت الله هاشمی 
چه شد؟ و محسن هاشمی هم جواب می دهد: ایشان یک 
وصیت نامه ای داشتند که قدیمی بود که من هم در تلویزیون 
خواندم ولی یه متن قوی صد و خورده ای صفحه را ایشان در 
مدت تقریباً چهار الی پنج سالی بود که می نوشتند که این 
قرار بود که تبدیل شود به یک وصیت نامه که جدی تر بود که 
البته این چون خیلی از مواردش مربوط به مقام معظم رهبری 
بود من رفتم و این را دادم خدمت مقام معظم رهبری و الان 
متنی غیر از آن ما نداریم. این متنی بود که تکمیل نشده بود و 

موارد زیادی در آن آمده بود.
متنی که رسانه ها وصیت نامه کردند

بار دیگر  تا  این صحبت های محسن هاشمی باعث شد 
رسانه ها از پیدا شدن وصیت نامه آیت الله هاشمی خبر دهند 
و بیشتر رسانه ها هم نوشتند که وصیت نامه آیت الله هاشمی 

تحویل مقام معظم رهبری داده شد اما اگر به سخنان محسن 
هاشمی توجه کنیم می بینیم که او از یک »متن« صحبت می 
کند و کلمه »وصیت نامه« را به کار نمی برد. محسن هاشمی 
می گوید متن قوی بود که قرار بود تبدیل به یک وصیت نامه 
شود. همین حاشیه ها هم باعث می شود تا محسن هاشمی 
بار دیگر برای روشن کردن صحبت های خودش بگوید که 
درباره  سوال  طرح  و  )جهان آرا(  برنامه  بودن  زنده  دلیل  به 
وصیت نامه آیت الله هاشمی رفسنجانی، از پاسخ وی  درباره 
برداشت اشتباهی صورت گرفته است. رئیس  وصیت نامه 
فعلی شورای شهر تهران این بار گفته است که با توجه به 
رفاقت و همکاری طولانی میان آیت الله هاشمی رفسنجانی 
و آیت الله خامنه ای، مکاتبات متعددی میان آن ها صورت 
گرفته است که از جمله آن، آیت الله هاشمی در چند سال 
پایانی عمر، مشغول تحریر نامه مشروح به آیت الله خامنه ای 
به عنوان دوست و همراه شصت ساله در مبارزه و انقلاب بودند 
که البته با رحلت ایشان این نامه ناتمام ماند و بنده به رسم 
امانت آن را تحویل رهبر انقلاب دادم و وصیت نامه جدیدی 

وجود ندارد.

آیا وصیت نامه آیت الله هاشمی گم شده است؟
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: خداوند ایمان را برای پاك   در خطبه فدکیه ـ
کردن از ]آلودگی[ شرك، واجب فرمود،... و 
فرمانبرداری ]از رهبران الهی[ را برای انتظام 

آیین، و امامت را برای جلوگیری از تفرقه.

دوشنبه -هشتم دی 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5185

کتاب من لایحضره الفقیه : ج 3 ص 568 ح ٤9٤٠

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم گفت: با توجه به نقش و جایگاه 
شهر قم، فضاسازی و تبلیغات محیطی به مناسبت ایام فاطمیه و دهه بصیرت در 

شهر قم به صورت ویژه رقم خواهد خورد.
مهدی کلانترزاده با اشاره به فرارسیدن ایام فاطمیه و تقارن آن با دهه بصیرت، 
اظهار داشت: به این مناسبت برنامه های تبلیغی و ترویجی با هماهنگی شورای 
تبلیغات انقلاب اسلامی در سراسر کشور و به صورت ملی پیش بینی شده است که 
با توجه به محوریت و مرکزیت انقلاب اسلامی در شهر مقدس قم، این اقدامات با 
نقش آفرینی شهرداری قم و با شعار “بصیرت فاطمی، ولایتمداری و مقاومت علوی” 

به صورت جدی پیگیری خواهد شد.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با اشاره به فرارسیدن چهلمین 
روز شهادت شهید فخری زاده و سالگرد شهادت شهدای جبهه مقاومت به خصوص 
سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی، ابومهدی المهندس و شهید مظفری نیا در 
همین ایام اظهار داشت: با توجه به اینکه شهید مظفری نیا و شهید فخری زاده از 
اهالی قم بوده اند و همچنین با توجه به جایگاه والای سردار شهید سلیمانی، در 
فضاسازی ها و برنامه های فرهنگی در شهر قم به این دو مناسبت باید توجه ویژه 

شود. وی همچنین به فرارسیدن دهه بصیرت از نهم تا نوزدهم دی اشاره کرد و 
گفت: روز ۱۹ دی ماه نیز یادآور دیدارهای سالانه مردم قم با مقام معظم رهبری 
است که ضمن تجدید عهد، رهنمودهای ارزشمندی از ایشان دریافت شده و لازم 

است برای تبیین و تشریح آن اقدامات لازم در فضاسازی های شهری لحاظ گردد.
تبلیغات  در کمیته  مناسبت ها  این  تمام  به مطرح شدن  اشاره  با  کلانترزاده 
شهرداری قم و شکل گرفتن کارگروه محتوایی، افزود: برای تمام این موضوعات 

محتوای مناسب تولید و در قالبی هنرمندانه تصویرسازی شده است.
وی با اشاره به اینکه کمیته تبلیغات شهرداری قم متشکل از اداره کل ارتباطات 
و امور بین الملل، سازمان زیباسازی، سازمان فرهنگی و مجموعه معاونت خدمات 
با  شهری  تبلیغات  تصویرسازی  و  محتوا  کمیته  این  در  گفت:  است،  شهری 

موضوعات بالا تصویب و برنامه ریزی شد.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با تشکر از کمیسیون فرهنگی 
شورای اسلامی شهر قم برای همراهی با شهرداری در این زمینه، اضافه کرد: در 
تصویرسازی تبلیغات محیطی ایام پیش رو از اشعار، رهنمودهای امام راحل و مقام 

معظم رهبری و همچنین روایات ائمه اطهار)ع( استفاده شده است.

 مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم خبرداد 

فضاسازی ویژه شهر قم به مناسبت ایام فاطمیه و دهه بصیرت

طرح: مهدی عزیزی

گرونی با مردم چه کرده؟! 

جزییات دیدار خداحافظی سردار سلیمانی با سید حسن نصرالله 
معاون دبیرکل حزب الله لبنان به نقل از سید حسن نصرالله گفت که سردار سلیمانی در سفر اخیرش به لبنان 
گویی برای خداحافظی آمده بود.شبکه ماهواره ای العهد عراق در مستندی تحت عنوان الرحلة الاخیرة)آخرین 
سفر( در رابطه با ترور سردار سلیمانی و ابومهدی المهندس به اعتراضات مردمی عراق و لبنان اشاره و اعلام کرد 
که سردار سلیمانی در سفر اخیرش ابتدا تهران را به مقصد دمشق ترک کرد و پس از رسیدن به دمشق بدون اینکه 
با مقامات سوری دیدار کند این کشور رابه مقصد بیروت و دیدار با سید حسن نصرالله، دبیرکل حزب الله لبنان ترک 
کرد و بعد از لبنان عازم بغداد شد که در فرودگاه توسط نیروهای آمریکایی به شهادت رسید. شیخ نعیم قاسم، معاون 
دبیرکل حزب الله لبنان در این مستند تاکید می کند که تنها سید حسن نصرالله و یک  مقام نظامی لبنانی از سفر 
شهید سلیمانی به بیروت خبر داشتند.وی می گوید برخی سفرهای سردار سلیمانی به صورت ناگهانی بود و تنها 
چند ساعت طول می کشید.نعیم  قاسم خاطرنشان کرد: سید حسن نصرالله گفت که دیدارش با سردار سلیمانی 

کاری نبود و مسائلی برای گفت وگو نداشتند و گویی که شهید سلیمانی برای خداحافظی آمده بود.

امتحانات ابتدایی و هنرستان حضوری برگزار می شود
وزیر آموزش و پرورش از برگزاری امتحانات حضوری دانش آموزان ابتدایی و هنرستانی با هماهنگی ستاد ملی 
کرونا و با رعایت پروتکل های بهداشتی خبر داد. محسن حاجی میرزایی روز یک شنبه در حاشیه چهاردهمین 
نشست »گفتگوی هفته« با حضور در جمع خبرنگاران گفت: امتحانات دی ماه برگزار میشود دستورالعمل آزمون ها 
ابلاغ شده که به صورت غیرحضوری و با استفاده از ظرفیت های مختلف برگزار شود. درباره برخی از دروس 
هنرستانی و پایه های اول و دوم ابتدایی به دلیل ویژگی های خاص اجازه دادیم با هماهنگی ستاد ملی کرونا و با 
رعایت پروتکل های بهداشتی امتحان حضوری باشد. وی در این نشست که در وزارت آموزش و پرورش و با حضور 
آیت الله علیرضا اعرافی مدیر حوزه های علمیه کشور برگزار شد تاکید کرد: در برگزاری آزمون حضوری  رعایت 
مقررات و اخذ مجوز از ستاد کرونا کرونا  ضرورت دارد اما ستاد مذکور  مجوز عمومی برای برگزاری تمام امتحانات به 

صورت حضوری را نداده است لذا بیشتر آزمون ها غیرحضوری است.

خبر خوش درباره حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات مجلس گفت: همسان سازی حقوق بازنشستگان و مستمری بگیران 
تامین اجتماعی اولویت بودجه ۱۴۰۰ است.حمیدرضا حاجی بابایی از نشست با اعضای هیات مدیره شورای 
عالی بازنشستگان تامین اجتماعی خبر داد و گفت: در این جلسه مشکلات بازنشستگان و مستمری بگیران تامین 
اجتماعی مطرح شد.وی تاکید کرد: در این جلسه عنوان شد، سازمان تامین اجتماعی مطابق ماده ۹۶ قانون 
افزایش و ترمیم عقب ماندگی حقوق بازنشستگان برابر با نرخ تورم و افزایش هزینه های زندگی را در دستور کار قرار 
دهد. وی گفت: همسان سازی حقوق بازنشستگان باید بطور کامل اجرایی گردد، براساس ماده ۱۲ و۳۰ قانون 

برنامه ششم توسعه، مصرانه پیگیر هستیم که در بودجه ۱۴۰۰ این مساله به صورت کامل اجرایی شود.

چند درصد مردم زیر خط فقر رفته اند؟ 
مدیر کل دفترمطالعات  اقتصادی مرکز پژوهش های مجلس با بیان اینکه ۳۵ درصد مردم زیر خطر فقر هستند 
گفت: در دهک های یک تا ۳، مصرف کالری کاهش یافته و همچنین مصرف گوشت با کاهش زیادی مواجه و 
تبدیل به مصرف مرغ و تخم مرغ شده است. موسی شهبازی  مدیر کل دفترمطالعات  اقتصادی مرکز پژوهش های 
مجلس  در  نشستی در این مرکز اظهار کرد: نرخ فقر در کشور ما به حدود ۳۵ درصد رسیده است یعنی ۳۵ درصد 
مردم زیر خط فقر قرار دارند. وی افزود: میانگین مصرف کالاها در سال های اخیر کاهش زیادی داشته است به 
طوریکه در دهک های یک تا ۳، مصرف کالری کاهش یافته و همچنین مصرف گوشت کاهش یافته و تبدیل به 
مصرف مرغ و تخم مرغ شده است؛ به طوریکه اکنون شاهد مصرف سرانه ۲۵ گرم گوشت قرمز در ماه توسط این 
سه دهک هستیم. شهبازی با اشاره به افزایش قیمت مرغ و تخم مرغ گفت: از آبان ۹۸ تا آبان ۹۹، قیمت مرغ 
۸۴ درصد و تخم مرغ ۸۸ درصد افزایش یافته است که همین امر نیز تهدیدی برای مصرف این دو محصول است.

شکوری راد وظایف دبیرکلی را واگذار کرد
»علی شکوری راد« دبیرکل حزب اتحاد ملت ایران اسلامی به دلیل ابتلا به بیماری سرطان در نامه ای به »آذر 
منصوری« خواستار عهده دار شدن وظایف دبیرکلی این تشکل اصلاح طلب شد.به گزارش روابط عمومی حزب 
اتحاد ملت ایران اسلامی، علی شکوری راد که در حال حاضر در بیمارستان شریعتی تهران تحت شیمی درمانی 
است، در نامه به قائم مقام خود نوشت: از بیماری اخیر من و نیاز به شیمی درمانی و پیوند مغز استخوان آگاه 
هستید. بطور مسلم تا سه ماه آینده درگیر آن خواهم بود. لذا خواهشمندم تمامی وظایف دبیرکل را در این مدت، 
که کنگره سالانه حزب نیز در آن برگزار می شود بر عهده بگیرید.دبیر کل حزب اتحاد ملت افزود: بدون تردید با قبول 

مسئولیت شما خللی در فعالیت های حزب پدید نخواهد آمد. 

جانشین فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

کشف ۱6۱ راس دام قاچاق در قم
جانشین فرمانده انتظامی استان قم از کشف ۱۶۱ راس دام قاچاق در این استان خبر داد.   سرهنگ بهادر 
اسماعیلی اظهار داشت: در پی اجرای طرح مبارزه با قاچاق، کارآگاهان پلیس امنیت اقتصادي استان در 
محور "قم- ساوه" ۳ دستگاه کامیون کشنده حامل احشام را متوقف کردند. وی با بیان اینکه پس از بررسی 
ماموران مشخص شد خودروها فاقد مجوز حمل دام هستند، گفت: در بازرسی از کامیون های توقیفی در 
مجموع ۱۶۱ راس گوسفند قاچاق کشف و ۳ نفر در این رابطه دستگیر شدند. جانشین فرمانده انتظامی استان 
قم با اشاره به اینکه متهمان قصد انتقال احشام قاچاق به استان همجوار قم را داشتند، گفت: کارشناسان 
ارزش دام های قاچاق کشف شده را بیش از ۵ میلیارد ریال اعلام کردند. سرهنگ اسماعیلی تصریح کرد: 

در نهایت متهمان به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.
دستگیری 2 قاچاقچی مواد مخدر 

جانشین فرمانده انتظامی استان قم دربخش دیگری ازسخنان خود  از کشف ۲۹ کیلوگرم تریاک در قم 
خبر داد و گفت: در این عملیات ۲ قاچاقچی مواد مخدر دستگیر شدند.   سرهنگ اسماعیلیاظهارداشت: در 
پیگیری اطلاعاتی پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم مشخص شد یک قاچاقچی مواد مخدر قصد دارد با یک 
دستگاه پژو پارس، مواد افیونی را از یک استان جنوبی به قم منتقل کند که در ادامه بلافاصله موضوع در دستور 
کار مأموران این پلیس قرار گرفت. جانشین فرمانده انتظامی استان قم بیان داشت: سپس طی هماهنگی 
های قضائی، مأموران پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم به محل مورد نظر اعزام و با کنترل تردد خودروهای 
عبوری خودرو مذکور را شناسایی و متوقف کردند. سرهنگ اسماعیلی خاطرنشان کرد: سرانجام طی بازرسی 
از پژو ، ۲۹ کیلوگرم تریاک کشف و ۲ نفر در این رابطه دستگیر شدند. جانشین فرمانده انتظامی استان قم 

گفت: نهایتاً متهمان به انضمام پرونده متشکله برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.
 

رئیس پلیس آگاهی استان قم هشدارداد

پیامک برنده شدن خودرو در قرعه کشی، 
کلاهبرداری است

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم ، با بیان اینکه اخیراً افراد سودجو با ارسال پیامک برنده 
شدن خودرو در قرعه کشی اقدام به کلاهبرداری از افراد می کنند، نسبت به هوشیاری شهروندان و عدم 
توجه به این گونه پیامک ها هشدار داد.   سرهنگ میکائیل قهرمان پوراظهار داشت: اخیرا تعدادي شرکت 
مستقر در تهران پیامکی تحت عنوان اینکه "شما برنده بن کالا شده اید" به تلفن همراه شهروندان ارسال 
و پس از برقراري تماس تلفني و اخذ وجه از آنها تعدادي لوازم آشپزخانه از جمله سرویس تفلون، اسنک پز 
وسایر لوازم و در بعضي مواقع سکه الیزابت به نشانی مخاطبان ارسال می کنند. وی افزود: عوامل این شرکت 
ها با توجه به اینکه قبلًا نام و نشانی محل سکونت و مشخصات مخاطبان خود را در اختیار گرفتند خود را 
به عنوان نماینده شرکت معرفي و ضمن جلب اعتماد و اطمینان آنها بیان مي کنند که شما در قرعه کشي 
انجام شده برنده خودرو شده اید. رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم اضافه کرد:عوامل این 
شرکت ها به مشتریان خود می گویند که بایستي بابت هزینه بیمه و هزینه حمل خودرو با جرثقیل مبالغي 
در حدود ۳ تا ۵ میلیون تومان را به شماره کارت هاي اعلام شده واریز کنند و با این ترفند کلاهبرداری از 
مشتریان را انجام می دهند. سرهنگ قهرمان پور گفت: از شهروندان می خواهیم ضمن حفظ هوشیاری 
خود نسبت به ارسال پیامک ها و تماس های اغواگرانه در صورت مشکوک شدن به مواردی از این دست 

موضوع را از طریق تماس با شماره تلفن ۱۱۰ به پلیس اطلاع دهند.
 

فرمانده انتظامی شهرستان قم  خبرداد

توقیف ۲ دستگاه خودرو قاچاق بر 
فرمانده انتظامی شهرستان قم از کشف محموله ۲ میلیارد و ۱۰۰ میلیون ریالی قاچاق در پی توقیف ۲ 
دستگاه خودرو قاچاق بر در قم خبر داد.   سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهارداشت: مأموران یگان امداد 
فرماندهی انتظامی شهرستان قم با اجرای طرحی حین کنترل تردد خودروهای عبوری، در محور "قم-

تهران"، ۲ دستگاه خودرو پژو پارس و پژو ۴۰۵ قاچاق بر را شناسایی و توقیف کردند.
وی گفت: در بازرسی از خودروهای مذکور، ۱۲ طاقه پارچه، ۵ دستگاه شوکر، ۱۵۰ عدد استخر بادي 
کوچک، یک هزار و ۲۰۰ کیف کادویي بزرگ، ۵۷۰ کیف کادویي متوسط، ۷۰۰ کیف کادویي کوچک و 

۲۰۰ عدد دسته گل مصنوعي قاچاق کشف و راننده خودروها دستگیر شدند.
فرمانده انتظامی شهرستان قم تصریح کرد: کارشناسان مربوطه ارزش کالاهای کشف شده قاچاق را در 
مجموع ۲ میلیارد و ۱۰۰ میلیون ریال اعلام کردند. سرهنگ جعفریان گفت: در نهایت متهمان به همراه 

پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر خبرداد

رفع بلاتکلیفی اتصال شهر با شرق حرم 
مطهر حضرت معصومه)س( 

به  اشاره  با  اطراف حرم مطهر  نوسازی  و  بهسازی  مدیرعامل سازمان 
بازنگری و کاهش درصدی از ساخت وسازها در پروژه بست شرقی حرم، 
را ضروری ترین اصل در  پروژه های اطراف  با  و هماهنگی  تحقق پذیری 

طراحی پروژه بست شرقی حرم عنوان کرد.
علیرضا خاکی با اشاره به بازنگری در اجرای پروژه بست شرقی حرم مطهر 
حضرت معصومه)س( اظهار داشت: افزایش تحقق پذیری و فرصت های 
سرمایه گذاری در این پروژه که درنتیجه بازنگری در آن ایجاد شد، امکان 
شروع پروژه را از ابتدای سال آینده برای شهر قابل تحقق می کند. مدیرعامل 
سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر افزود: با این بازنگری درصدی 
از سطح ساخت وساز را کاهش دادیم و ازاین جهت به تحقق پذیری نزدیک تر 
شد و از طرفی هم پروژه را به سمتی بردیم که از روش های سرمایه گذاری 
و هم از منابع داخلی شهرداری بتوانیم برای پیشبرد پروژه استفاده کنیم. 
خاکی یکی از اصلی ترین اهداف پروژه بست شرقی حرم را رفع مشکل در 
اتصال بلوار پیامبر اعظم)ص( به حرم مطهر عنوان کرد و افزود: دسترسی 
پروژه هایی که در سال های اخیر اجرایی  با  به حرم در سه سمت دیگر 
شده، ایجادشده اما در سمت شرق از میدان معلم تا حرم بلاتکلیف است. 
پروژه  این  در  به حرم  و سواره  پیاده  اتصال  اینکه حل کردن  بابیان  وی 
اولویت است، تأکید کرد: برای ضمانت اجرای بیشتر پروژه فرصت های 
سرمایه گذاری را در آن دیده ایم و از دیگر ویژگی های طرح جدید قابلیت 
فازبندی آن است. مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر 
بابیان اینکه طرح موجود تا نقشه های فاز دو اجرایی است، تأکید کرد: 
مدیریت شهری در این دوره می تواند تصمیم بگیرد که با چه روشی وارد اجرا 
بشود؛ این طرح از ایده پردازی گذشته است و به اجرای ایده ها پرداخته 
است.  خاکی بر ضرورت تحقق پذیری طرح تأکید کرد و گفت:  ازآنجایی که 
پروژه های اطراف همه ساخته شده، هر اقدامی در این محدوده منوط 
بر این است که خودش را با بقیه پروژه های اطراف هماهنگ کند. وی با 
اشاره به حساسیت ویژه این طرح، افزود: تنها قسمتی از شهر که بیشترین 
مصوبات کمیسیون ماده ۵ و شورای عالی شهرسازی را دارد همین پروژه 
بست شرقی حرم است که ۷ مصوبه نیز دریافت کرده است که همه این 
طرح ها به لحاظ ایده پردازی مشکل نداشته اما به لحاظ تحقق پذیری 
مشکل دارد. مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر به 
نقش آفرینی سایر دستگاه ها در این طرح هم اشاره کرد و گفت: در هنگام 
تهیه طرح کمیسیونی اعم از قسمت های مختلف تصمیم گیر در شهرداری 
مانند حوزه ترافیک، شهرسازی، فنی، عمرانی و سرمایه گذاری شهرداری و 
از بیرون شهرداری آستانه، راه و شهرسازی و استانداری تشکیل شده است 
که در مرحله طراحی همه مشارکت داشتند و در زمان اجرا بر اساس نیاز 

برای دستگاه ها نقش تعریف می شود.

مدیر منطقه دو شهرداری قم خبرداد

ممنوعیت خرید و فروش اراضی فاقد 
کاربری در محدوده بوستان جوان 

مدیر منطقه دو شهرداری قم گفت: مردم باید توجه داشته باشند خرید و 
فروش اراضی کشاورزی و فاقد کاربری که خارج از محدوده شهر قرار دارند، 

خلاف قانون است.
به گزارش واحد روابط عمومی منطقه دو شهرداری قم، رضا رحیمی با 
اشاره به اینکه اخیرا گزارشاتی در خصوص فروش اراضی زراعی در حریم 
شهر و محدوده بوستان جوان صورت پذیرفته، اظهار داشت: در حالی که 
این زمین ها در داخل محدوده شهر نبوده و زمین فاقد کاربری یا با کاربری 
کشاورزی هستند.  مدیر منطقه دو شهرداری قم افزود: از طرفی این اراضی 
به صورت مشاعی بوده و امکان تفکیک آن به استناد قانون منع تفکیک 
اراضی زراعی وجود ندارد. رحیمی اظهار داشت: اینگونه اراضی به اسم 
اراضی با کاربری مسکونی و یا گردشگری و با این وعده که در آینده به 
محدوده شهر اضافه خواهد شد به مردم فروخته می شود و نسبت به تنظیم 
اسنادی به صورت مشاعی اقدام می کنند. وی افزود: برابر ماده ۱۰ قانون 
اصلاح قانون حفظ کاربری اراضی زراعی و باغی، هرگونه تغییر کاربری 
اراضی کشاورزی جرم تلقی شده و همچنین مطابق ماده ۶ قانون منع 
فروش و واگذاری اراضی فاقد کاربری مسکونی برای امر مسکن، هرگونه 
نقل و انتقال اعم از رسمی و عادی، تفکیک، افراز و صدور سند و تغییر 
کاربری در مورد زمین های موضوع این قانون ممنوع است. مدیر منطقه دو 
شهرداری قم گفت: افراد حقیقی یا حقوقی که اقدام به تفکیک و یا فروش 
املاک و اراضی حریم شهر یا فاقد کاربری مسکونی کنند، با اعلام اقدام 
غیرقانونی از طریق مراجع قضایی پیگیری تا بر اساس قوانین و مقررات با 
آنان برخورد شود.  رحیمی با اشاره به نصب تابلو و بنر در محدوده اراضی 
کشاورزی و همچنین اراضی داخل محدوده از جمله اراضی جاده اراک 
مبنی بر ضرورت آگاه سازی شهروندان، از عموم مردم خواست ضمن دقت 
کافی در زمان انجام نقل و انتقالات و خرید زمین با هدف ساخت مسکن در 
داخل محدوده و حریم شهر، در صورت لزوم موضوع را از شهرداری منطقه 

دو استعلام تا در زمان درخواست پروانه دچار مشکلات حقوقی نشوند.

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم خبرداد

۷۵ هزار مترمربع زیرسازی در 
آرامستان بهشت معصومه)س( 

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم از انجام ۷۵ هزار مترمربع 
سیف الدین  سید  داد.  خبر  معصومه)س(  بهشت  آرامستان  در  زیرسازی 
اقدامات  به  اشاره  با  شهرنیوز،  خبرنگار  با  گفت وگو  در  نیارکی  موسوی 
انجام شده در زمینه بهسازی و توسعه آرامستان بهشت معصومه)س(، اظهار 
داشت: در ۹ ماه گذشته سال جاری، حجم کاری و درخواست های مراجعین 
به واسطه شیوع کرونا از این آرامستان افزایش داشته است. مدیرعامل سازمان 
آرامستان های شهرداری قم با بیان اینکه علیرغم این افزایش حجم کاری، 
گام های مؤثری در زمینه بهسازی و توسعه آرامستان بهشت معصومه)س( 
انجام گرفته است، ابراز کرد: در مدت ۹ ماه امسال، پروژه زیرسازی به متراژ 
این  داد:  ادامه  نیارکی  موسوی  است.  گرفته  صورت  مترمربع  هزار   ۷۵
زیرسازی ها شامل بیش از ۸۱ هزار مترمکعب خاک برداری، بیش از ۱۵ هزار 
مترمکعب خاکریزی و ۱۱ هزار و ۷۵۰ مترمکعب زیرسازی بوده است که 

اساس این اقدامات به منظور ارائه خدمات بهتر به شهروندان است.

سرپرست منطقه سه شهرداری قم مطرحکرد

اختصاص ۲۰ میلیارد ریال اعتبار برای 
تکمیل سوله فرهنگی ورزشی 

سرپرست منطقه سه شهرداری قم از اختصاص ۲۰ میلیارد ریال اعتبار 
برای تکمیل سوله فرهنگی ورزشی شهرداری منطقه ۳ این شهر خبر داد.

مهرداد روحانی وزیری توجه به نشاط اجتماعی به ویژه با احداث ابنیه های 
فرهنگی و ورزشی، اظهار داشت: پروژه سوله فرهنگی، ورزشی منطقه سه 
شهرداری قم، به منظور اجرای برنامه های فرهنگی و ورزشی در این منطقه 

در حال اجرا است.

رئیس مرکز فقهی ائمه اطهار )ع( با اشاره به ویروس کرونا که از سال گذشته 
شیوع پیدا کرده ، اظهار داشت: در این رابطه مردم باید در کنار اعتقادات 

مذهبی ، نکات بهداشتی را نیز رعایت کنند. 
وی در دیدار جمعی از شورای مرکزی هیئات مذهبی قم اظهار داشت: ما 
واقعاً معتقدیم همین طور که فرمودید در ایام محرم در جلسات قم یک مورد 
ابتلاء به کرونا نداشتیم این از معجزات امام حسین)ع( است، اگر کسی این 
معجزات را بخواهد نا دیده بگیرد شیعه بودنش زیر سئوال می رود.چون حتی 
پیروان سایر مذاهب هم که مسلمان نیستند اعتقاد دارند که ائمه)علیهم 

السلام( کارهای اعجازگونه انجام می دهند.
وی ادامه داد: البته یک فکر انحرافی و غلط هم هست که می گویند حالا که 
معتقدیم اینها این قدرت اعجاز را دارند پس رعایت ضوابط بهداشتی و علمی را 

کنار بگذاریم، این را نه دین اجازه می دهد نه عقل. دین می گوید خود خدا که 
قدرت مطلقه دارد، کارهایش را با اسباب انجام می دهد. در کنار اعتقاد، رعایت 

نکات بهداشتی را نباید نادیده گرفت.
وی گفت: همین طور اولیاء خدا که متصل به خدا هستند و به اذن خدا 
کارهای اعجازگونه دارند که این شفا دادن یک مورد بسیار کوچک از عنایات 
آنهاست حتی ما معتقدیم افرادی که امام معصوم هم نبودند بلکه یک عالم زاهد 
متخلق بوده می توانسته شفا بدهد، ما وقتی می گوییم »علماء امتی افضل من 
انبیاء بنی اسرائیل« یک جهتش همین است ولی در کنار این اعتقاد، رعایت 

نکات بهداشتی را نباید نادیده گرفت.
فاضل لنکرانی افزود: کسی که خدای ناکرده سرطان دارد نمی تواند بگوید 
نمی کنم، قرص  معالجه  اما  امام حسین)ع( می شوم  به  متوسل  فقط  من 
نمی خورم، دکتر نمی روم، این کار جایز نیست. کنار آن توسل و اعتقاد این 

وظایف را هم داریم که باید انجام دهیم.
وی  اظهار داشت:متاسفانه  امروز بعضی از افرادی که هم لباس ما هستند 
نمی دانم چرا در حرف زدنشان دقت نمی کنند، اسلامی که این همه روی علم 
تکیه می کند، اسلامی که معتقد است که خدای متعال هیچ کاری را بدون 
اسباب انجام نمی دهد ، اینها می گویند امام حسین)ع( معجزه می کند، پس 
دیگر این کارها لازم نیست، این حرف ها غلط است ما معتقدیم هر دو کار قابل 
جمع است. ائمه معجزه دارند و داشتند و خواهند داشت، ولی از آن طرف 

تکالیف و وظایف ظاهری خود را نباید نادیده بگیریم. هر دو باید باشد.
وی گفت: به هر حال در جهات فکری شما کنار حوزه قم هستید، از علمای 
قم راجع به این مسئله بپرسید، جواب آن را بگیرید و برای هیئات کل کشور 
بفرستید و آنها را تغذیه کنید. امیدوارم با تدبیر و تجربه و انگیزه ای که دارید 
مراسم امسال را با شکوه تر از قبل برگزار کنید. چون خدمت زیر علم حضرت 
انگیزه  الله علیها( و امام حسین)علیه السلام( یک اخلاص و  زهرا )سلام 
خاص می خواهد در این ایام آدم باید بی قرار باشد، آدم برای امام حسین)علیه 
السلام( و حضرت زهرا)سلام الله علیها( باید بی قرار باشد و صبح و ظهر و شب 

در فکر این باشد چه وظیفه ای دارم که باید انجام بدهم.
فاضل لنکرانی اظهار داشت: امیدوارم ان شاء الله شما با عنایت خود حضرت 
زهرا و دعای خیر حضرت معصومه)سلام الله علیهما( یک فاطمیه بسیار خوبی 
برگزار کنید و عزاداری امسال الگویی برای همه استان ها و نقاط دیگر دنیاشود.

آیت الله فاضل لنکرانی:

مردم درکنار اعتقادات مذهبی باید نکات بهداشتی را رعایت کنند

سبز  فضای  و  پارک ها  سازمان  مدیرعامل 
در  کشور  نخست  رتبه  کسب  از  قم  شهرداری 
گفت:  و  داد  خبر  قم  بوستان های  ایمن سازی 
و  بازی  مجموعه   9 تجمیعی  قرارداد  دو  طی 
و  خریداری  بازی  مجموعه های  کف پوش های 

نصب شد.
به گزارش شهرنیوز، پیام جوادیان در خصوص 
و  کودکان  بازی  مجموعه های  نصب  و  خرید 
کف پوش محوطه بازی، اظهار داشت: با پیگیری 
و تلاش کارشناسان سازمان دو قرارداد تجمیعی 

بسته شده است.
سبز  فضای  و  پارک ها  سازمان  مدیرعامل 
دو،  مناطق  برای  قرارداد  انعقاد  از  قم  شهرداری 
چهار، پنج، سه و هفته خبر داد و افزود: قراردادها 
به مبلغی بالغ بر دو میلیارد و ۶۰۰ میلیون ریال 
تا ۹ مجموعه بازی کودکان برای این  بسته شده 

مناطق خریداری شود.
برای  استانداردها  رعایت  بر  تأکید  با  جوادیان 
تمام  کرد:  تصریح  بازی،  مجموعه های  انتخاب 
و  ساخت  استاندارد  گواهی  دارای  مجموعه ها 

گواهی استاندارد بهره برداری هستند.
در  بازی ها  مجموعه  این  داد:  ادامه  وی 
امام  نجمه،  باغبان،  سنا،  علوی،  بوستان های 

بوستان ها  سایر  و  صداقت  پرنیان،  رضا)ع(، 
نصب شده و در کنار این قرارداد، دو قرارداد خرید و 
نصب کف پوش های کاملًا استاندارد نیز بسته شده 
سبز  فضای  و  پارک ها  سازمان  مدیرعامل  است. 
شهرداری قم مبلغ قرارداد خرید و نصب کف پوش 
مجموعه های بازی را عددی بالغ بر سه میلیارد و 
۲۰۰ میلیون ریال اعلام و خاطرنشان کرد: طی 
این دو قرارداد مجموعاً دو هزار دویست مترمربع 
و  شده  راه اندازی  و  نصب  و  خریداری  کف پوش 
گواهی های مربوط نیز صادرشده است. جوادیان 
از  یکی  را  کودکان  باز  مجموعه های  ایمن سازی 
سبز  فضای  و  پارک ها  سازمان  مهم  برنامه های 
و  نظارت ها  کرد:  تأکید  و  دانست  قم  شهرداری 
توسط  ماهانه  به صورت  مستمری  بازرسی های 

کارشناسان انجام می شود.
وی از انجام بازدیدهای شبانه نیز خبر داد و بیان 
کرد: پس از بازدیدها کار برگ هایی تهیه شده که 
نقاط ضعف مجموعه های بازی ثبت و برای رفع آن 

دستورات لازم به مناطق صادر می شود.
سبز  فضای  و  پارک ها  سازمان  مدیرعامل 
در  شده  ایمن  بوستان های  تعداد  قم  شهرداری 
منطقه  در  گفت:  و  قرارداد  موردتوجه  را  مناطق 
یک ۱۴ بوستان بااعتباری بالغ یک میلیارد و ۳۰۰ 

بااعتباری  بوستان  پنج ۳  منطقه  ریال،  میلیون 
بالغ بر ۵۴۰ میلیون ریال، منطقه ۶ چهار بوستان 
با مبلغی برابر ۶۳۰ میلیون ریال ایمن سازی شده 

است.
جوادیان ادامه داد: عملکرد منطقه سه بیشتر 
خرید قطعات بوده و بااعتباری بالغ بر ۴۴۰ میلیون 
ریال اتفاق افتاده است. همچنین در منطقه هفت، 
و  ریال  میلیون   ۴۴۰ برابر  بااعتباری  بوستان   ۶
منطقه هشت، ۶ بوستان بااعتباری بالغ بر ۶۰۰ 

میلیون ریال ایمن سازی شده است.
وی با اشاره به شرایط و محدودیت های ایجادشده 
از  استفاده  برای  کرونا  ویروس  شیوع  زمان  از 
مجموعه های بازی و تندرستی، تصریح کرد: وقفه 
تا  کرده  ایجاد  سازمان  برای  فرصتی  ایجادشده 
مشکلات و کمبودهای این فضاها را برطرف کرده و 
مجموعه هایی ایمن و مطمئن در اختیار شهروندان 

قرار دهیم.
سبز  فضای  و  پارک ها  سازمان  مدیرعامل 
شهرداری قم تأکید کرد: کلان شهر قم بیشترین 
بوستان ها،  ایمن سازی  راستای  در  را  اعتبارات 
مجموعه های بازی و تندرستی و سیستم های برقی 
در بوستان ها هزینه کرده و در کشور رتبه نخست را 

به خود اختصاص داده است.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد

کسب رتبه نخست کشور در ایمن سازی بوستان ها

شرکت های تولیدکننده شوینده 
و  خرداد  در  قیمت  افزایش  از  بعد 
را  قیمت ها  بار  سومین  برای  آبان، 

افزایش دادند.


